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V okviru svojega petdnevne-
ga obiska v Sloveniji je pred-
sednik Zveze sindikatov Jugo-
slavije, Mika Spiljak, v soboto, 

24. januarja 1976, obiskal 
ptujsko in ormoško občino. 

Najprej se je ustavil v Kidri-
čevem, kjer si je ogledal to-

varno, nato pa se je pogovarjal 
z vodstveno strukturo TGA 
,,Boris Kidrič" Kidričevo, 
skupno s predstavniki samo-
upravnih organov, družbe-
nopolitičnih organizacij in z 
delavci. V razgovoru je Mika 
Spiljak povedal, da delavci v 
TGA Kidričevo delajo v slabih 
pogojih, kar dokazuje podatek, 
da je 20 odstotkov vseh 
zaposlenih v rednem staležu, 
tovarna pa ima tudi nad 300 
invalidov. 

Delo sindikata je Mika 
Spiljak dobro ocenil, dejal pa 
je, da je sindikat premalo akti-
ven v prizadevanjih za iz-
boljšanje delovnih pogojev in 
za doslednejše nagrajevanje po 
delu. Poudaril je, da smo v pre-
tekli praksi mnogokrat imeli 
sredstva za realizacijo novih, 
vendar nerentabilnih progra-
mov, ko pa je šlo za zaščito de-
lavca, za izboljšanje pogojev 
dela, za nagrajevanje — pa je 
navadno zmanjkalo sredstev. S 

tako dediščino preteklosti 
moramo za vedno obračunati. 
Delavec mora biti v središču 
naše skrbi. 

Za tem se je seznanil s 
problematiko aluminijeve in-
dustrije, še posebej z neize-
načenimi proizvodnimi pogoji 
posameznih proizvajalcev alu-
minija v Jugoslaviji (npr. cena 
električne energije ipd.) K reše-
vanju teh problemov bi veliko 
prispeval izdelan sistem 
družbenega dogovora za 
področje aluminijeve industri-

je. Seznanil se je tudi s samo-
upravnim povezovanjem v alu-
minijevi industriji, ki zaenkrat 
še ne prinaša pričakovanih re-
zultatov. Ob koncu razgovora 
je poudaril, da čaka delavce še 
veliko odgovornega dela na 
področju družbenega dogovar-
janja in sporazumevanja. 

Po razgovoru v Kidričevem 
se je Mika Spiljak ustavil še na 
ptujskem gradu, si ogledal sli-
kovitost Ptuja in okolice in se 
na kratko seznanil z razvojem 
občine. 

Za tem je Mika Spiljak 
obiskal še občino Ormož. 
Predstavniki družbeno-poli-
tičnih organizacij, občinske 
skupščine in ormoškega gospo-
darstva so visokega gosta pri-
čakali pred tovarno ,,Jože Ke-
renčič". Po pozdravu si je Mi-
ka Spiljak najprej ogledal pro-
izvodne prostore nove tovarne 
OPTYL, nato pa ga je vodila 
pot v vinsko klet skupnosti 

TOZD Jeruzalem Ormož. 
Gostitelji so visokega gosta 
sproti seznanjali z dosežki 
gospodarstva na ormoškem ob-
močju. Povedali so mu tudi 
probleme in težave, s katerimi 
se srečujejo v tej manj razviti 
občini. 

Po skupnem kosilu v or-
moškem hotelu je Mika Spiljak 
končal svoj petdnevni obisk v 
Sloveniji in se odpeljal v Za-
greb, kjer so ga že čakale nove 
naloge. ^ (jajzer 

J. Rakuša 

Mika Spiljak: „Delavec mora biti v središču naše pozornosti" 
Foto: S. Kerbler 

Mika Spiljak si je z zanimanjem ogledal proizvodnjo v 
ormoškem OPTVLU. 

Foto; J. Rakuša 

Na obidcu v TGA Kidričevo Foto: S. Kerbler 

Gostoljubnost 
in pomoč 

Minilo je 35 let od tistih dni, ko so fašisti s tega koščka naše 
ožje domovine začeli preganjati in izseljevati napredni del 
slovenstva v druge kraje Jugoslavije, predvsem v Srbijo in na 
Hrvaško. 

Na tisoč zavednih Slovencev je moralo prisilno zapustiti 
svoje domove in oditi z družinami v izgnanstvo. 

V tistih hudih, usodnih časih so bili pregnanci med brati na 
Hrvaškem, v severni Bosni, še posebej pa v krajih Šumadije in 
zapadne Srbije gostoljubno sprejeti. 

Gostoljubnost in pomoč, ki so jo med vojno nudili številni 
rodobljubi pregnancem iz Slovenije, je temelj bratskim in 
prijateljskemu medsebojnemu sodelovanju. 

V teh letih smo poglabljali stara prijateljstva med bivšimi 
pregnanci in njihovimi nekdanjimi gostitelji ter ustvarjali nova 
poznanstva in prijateljstva tudi med rnilajšimi ljudmi. 

Tradicionalna medsebojna srečanja tudi letos organizirajo 
občinske konference SZDL severovzhodne Slovenije in Gorenjske 
skupaj z občinami Šumadije in zahodne Srbije. Tudi letošnje 
srečanje bo organizirano v „Vlaku bratstva in prijateljstva 76". 

Zaradi lažje organizacije letošnjega „Vlaka bratstva in 
prijateljstva 76" so predstavniki občinskih konferenc SZDL 
severovzhodne Slovenije in Gorenjske ustanovili skupni koordina-
cijski odbor za organizacije „VIaka bratstva in prijateljstva 76". 
Koordinacijski odbor je priporočil vsem občinskim konferencam 
SZDL, da v občinah ustanovijo občinske odbore za organizacijo 
„Vlaka bratstva in prijateljstva 76". 

S predstavniki občinskih konferenc SZDL in SR Srbije smo 
sprejeli okvirni program bivanja gostov iz ^Srbije, k i j e naslednji: 

Letošni „Vlak bratstva in prijateljstva 76" pride v Slovenijo 
5. junija. Naši gostje bodo ostali pri nas do 8. junija, ko se bo 
„Vlak bratstva in prijateljstva 76" vrnil v Srbijo. 

Podrobnejše informacije o pripravah letošnjega ,,Vlaka 
bratstva in prijateljstva 76" dobite na sedežu občinske 
konference SZDL v vaši občini. 

S tem pismom vas prosimo, da tudi v sodelujete v pripravah 
organizacije „Vlaka 76", tako da povabite nekdanje gostitelje in 
ožje družinske člane iz časov vašega pregnanstva v Srbiji, da se 
udeležijo „Vlaka 76" m vas obiščejo kot stari znanci in prijatelji. 

Zato vas prosimo, da jim pišete. V pismu predlagajte vašim 
medvojim gostiteljem, da vam prav tako pismeno odgovorijo ali se 
nameravajo udeležiti potovanja v Slovenijo z „Vlakom bratstva in 
prijateljstva 76" ali ne, in če nameravajo potovati, naj se priglasijo 
pri svoji občinski konferenci SZDL v SR Srbiji. 

Srbske goste lahko sprejmejo na svoje domove kot goste tudi 
občani, ki med vojno niso bili izgnani v Srbijo ali pa še niso 
navezah prijateljskih vezi z ljudmi iz SR Srbije. Kdor jih želi, naj 
se prijavi občinski konferenci SZDL in tudi sporoči število 
gostov, ki jih je pripravljen sprejeti. 

Prosimo, da z dogovorom, ki ga boste sprejeli, takoj 
seznanite občinsko konferenco SZDL, da bomo lahko čimboljše 
organizirali sprejem dragih gostov. Sporočite nam najkasneje do 
1. aprila 1976. 

Ce se boste na ta način vključili v organizacijo ,,Vlaka 
bratstva in prijateljstva 76", boste organizatorjem v naših treh 
občinah veliko pomagah pri uresničevanju te velike manifestacije 
bratstva in enotnosti jugoslovanskih narodov in narodnosti. 

Za sodelovanje se vam vnaprej zahvaljujemo in vas tovariško 
pozdravljamo! 

Občinske konference SZDL občin 
Ormož, Ptuj, Slov. Bistrica 

Pooblaščeni 
zastopniki 

Lahko bi v naslovu zapisal tudi krajše — delegati, vendar 
se mi zdi v konkretnem primeru ustreznejše imenovati delegate 
z domačo besedo. V našem sistemu delegatskih razmerij 
pomeni delegacija skupino izbranih, od volilcev v krajevnih 
skupnostih in delovnih ljudi v TOZD neposredno izvoljenih 
občanov, katere so z izvolitvijo pooblastili, da zastopajo 
njihove interese, kar pomeni — interese delegatske baze. 

Delegacije, temeljne, posebne, splošne in še kakšne se pred 
zasedanjem te ali one skupščine, zbora skupščine ipd. 
sestanejo, oblikujejo stališča in pooblastijo enega ali več 
delegatov — zastopnikov, ki s temi stališči gredo na zasedanja 
zborov posameznih skupščin. Kakšna so ta stališča, je odvisno 
od več dejavnikov, predvsem od druibeno-ekonomske in 
politične razgledanosti zastopnikov, od njihovega poznavanja 
problemov in razpoloženja v delegatski bazi... M moj namen 
modrovati o tem, zato naj preidem k bistvu. 

Prav v naslednjih dneh in tednih bo odgovornost, 
razgledanost in politični posluh vsem pooblaščenim zastopni-
kom — delegatom — še kako potreben, če bomo hoteli izpeljati 
vse tisto, kar smo si naloiili, če bomo to breme znali uskladiti z 
našimi dejanskimi zmotnostmi in potrebami. 

V kratkem času bo treba obravnavati, sprejeti in podpisati 
sporazume, na podlagi katerih bo zdruieno delo samoupravno 
združevalo sredstva iz dohodka za vrsto dejavnosti v 
republiškem merilu, kot so: interesne skupnosti za področje 
energetike, prometa in zvez, t. j. železniški in luški promet, 
cestno gospodarstvo, PTT promet itd. Enako velja za samo-
upravne sporazume o združevanju sredstev v občinskem meri-
lu, večina teh je priložena današnji številki Tednika. 

Drugo področje so družbene dejavnosti. Tudi tu imamo 
vrsto samoupravnih interesnih skupnosti s skupščinami, zbori 
uporabnikov in zbori izvajalcev, delegacij in delegatov. 
Sprijazniti se bo treba z dejstvom, da bomo letos lahko 
pokrivali le tiste potrebe, ki so obvezne in nepogrešljive, da se 
ohrani dosežena raven dejavnosti. Vse druge programe bo 
mogoče izvajati le na podlagi neposrednih odločitev združenega 
dela. 

V posebno kritičnem položaju je na našem območju 
področje vzgoje in izobraževanja, zlasti glede prostorskih 
problemov. Ne samo obnova in nadomestilo dotrajanih 
osnovnošolskih zgradb, tudi gradnja novih zmogljivosti 
srednjega šolstva je več kot nujna, saj so že maksimalno 
izkoriščene vse možnosti in v novem šolskem letu ne bomo 
mogli povečati števila vpisov niti za enega učenca več. 

V letošnjem letu bodo samoupravne interesne skupnosti 
prevzele nekatere naloge, ki so se prej, še lani, financirale iz 
občinskega ali republiškega proračuna, zlasti velja to za 
socialno varstvo, starostno zavarovanje kmetov ipd. Tu je tudi 
vprašanje solidarnostnega prelivanja sredstev na manj razvita 
območja. 

Občine morajo zagotoviti, da bodo delavci v TOZD in 
občani v krajevnih skupnostih vzporedno z obravnavanjem 
lastnih delovnih programov sočasno obravnavali tudi 
programe samoupravnih interesnih skupnosti, predloge za 
oblikovanje splošne porabe in sporazume za združevanje 
sredstev. V ptujski občini je v pripravi cel ,,paket" 
dokumentov, kijih bo treba obravnavati in o njih sklepati. 

Prav tu pa je izredno odgovorna in zahtevna naloga 
delegatov — pooblaščenih zastopnikov delovnih ljudi v TOZD, 
občanov na terenu, da se bodo enako obnašali, imeli enaka 
stališča na zboru delovnih ljudi v svoji TOZD, v njenih 
samoupravnih organih, na zborih občanov v krajevnih 
skupnostih, na zboru uporabnikov ali izvajalcev te ali one 
skupščine SIS pa tudi na zboru občinske skupščine. Morali 
bodo ne le prenašati stališča iz baze navzgor, temveč enako 
odgovorno tudi nazaj v bazo. Pojasnjevati in tolmačiti bo treba 
v bazi, zakaj moramo združevati sredstva, prispevati za to in 
ono, zakaj se temu ali onemu zaenkrat moramo še odreči, ker 
presega naše dejanske zmogljivosti... 

S tem bodo delegati opravičili svoje zastopstvo, prispevali 
k temu, da bodo delovni ljudje dobili vpogled v vse oblike 
porabe, obenem pa možnost neposrednega vpliva na 
sprejemanje odločitev. 

Franc Fideršek 

Seja SO Ormož 
Prejšnji teden so se po organi-

zacijah združenega dela in krajev-
nih skupnostih občine Ormož se-
stale delegacije zborov za družbe-
nopolitično skupnost in obrav-
navale gradivo za XIV. sejo skup-
ščine občine Ormož, ki je bila vče-
raj. Dnevni red je obsegal infor-
macijo o dosedanjih pripravah za 
graditev tovarne sladkorja v Ormo-
žu, analizo odmere davkov ob-
čanov v ormoški občini za lansko 
leto in program dela skupščine ob-
čine Ormož za letos. V nadalje-
vanju so delegati na skupni seji 
obravnavali še sprejetje odloka o 

obrambnih pripravah in družbeni 
dogovor o skupnih obrambnih na-
logah ter načinu financiranja le-teh 
na našem območju. 

Zadnja točka dnevnega reda 
skupne seje pa je obsegala Se de-
legatska vprašanja in odgovore, na-
to pa so se posamezni zbori sešli na 
ločenih sejah. Obširni dnevni redi 
so med drugim obsegali obravnavo 
samoupravnega sporazuma o fi-
nanciranju skupnosti in sveta po-
dravskih občin in odlok o prispev-
ku za uporabo mestnega zemljišča 
v občini Ormož. 

jr 

Današnji številki je priložen uradni vestnik in osnutki 
samoupravnih sporazumov o združevanju in sofinanciranju z 
obrazložitvami. Posebej opozarjamo bralce na sklepe in 
stališča skupne seje izvršnega odbora OK SZDL In 
predsedstva občinskega sveta ZSS Ptuj, ki so prav tako 
objavljeni v prilogi. 



v temeljnih organizacijah zdru-
ženega dela in v drugih samouprav-
nih delovnih skupnostih na obmo-
čju ptujske občine deluje 136 os-
novnih organizacij sindikata, kjer 
so te dni letni občni zbori. Velja 
skupna ugotovitev, da so ti zbori 
dobro pripravljeni, razprava na 
njih je živahna, sočasno pa spreje-
majo konkretne smernice za nada-
ljnje delo. 

Na zborih osnovnih organizacij 
sindikata največ razpravl ja jo o pri-
zadevanjih za stabilizacijo našega 
gospodarstva. Pri tem ugotavljajo, 
da so uspehi že vidni, zlasti tam, 
kjer so stabilizacijske programe 
tudi finančno ovrednotili. Doslej 
najugodnejše rezultate beležijo v 
TGA ,,Boris Kidrič" v Kidričevem, 
v ptujski , ,Sigmi", ,,Tehnoservi-
su" in še v večih drugih delovnih 
organizacijah. 

Pri obravnavi s tandarda zaposle-
nih je povsod v ospredju nagrajeva-
nje, zlasti še v tistih delovnih kolek-
tivih, kjer zaposleni delavci preje-
majo še sorazmerno nizke osebne 
dohodke. Povezano s tem teče tudi 

razprava o uresničevanju sindikal-
ne liste za leto 1976. V večini 
TOZD tudi beležijo izredno zani-
manje za organizirano družbeno 
prehrano za zaposlene delavce. 
Prav to sedaj pesti mnoge TOZD in 
delovne organizacije ptujske obči-
ne, zlasti še manjše delovne skup-
nosti. 

F. GOLOB 

Za Brkine 
Akcija zbiranja f inančnih sred-

stev za pomoč nerazvitim Brki-
nom, ki jo vodi občinski sindikal-
ni svet v delovnih organizacijah in 
ustanovah dobro teče, saj se je 
doslej vključilo v to solidarnostno 
akcijo nad 30 od skupno 60 
delovnih organizacij in ustanov v 
bistriški občini. Akcija zbiranja 
sredstev je še v teku, zato so pri 
OSS Slov. Bistrica prepričani, da 
ne bo organizacije, ki ne bi 
prispevala za Brkine. Osnovne 
organizacije sindikata so doslej 
zbrale že nekaj nad 10.000 dinar-
jev. V. H. 

BOMO ŽELEZNICE PUSTILI V STRANSKEM TIRU 
Modernizacija slovenskih želez-

nic je neodložljiva v sedanjem go-
spodarskem trenutku, pogojenem z 
ustreznejšo delitvijo dela med vse-
mi dejavniki v našem prometu in 
stimulativnejšim sistemskimi rešit-
vami v našem železniškem prometu 
— do leta 1980 na j bi tudi slo-
venske železnice ujele korak z ev-
ropskimi, ki pa so že danes na vi-
soki stopnji modernizacije in poso-
dabljanja gospodarjenja . Danes 
prevažamo po slovenskih železni-
cah od 70 do 80 % blaga z že vna-
prej predvidevanimi izgubami. 

Neugodna gospodarska gibanja z 
že vnaprej predvidevanimi izgu-
bami so postavila na stranski tir 
zlasti samoupravno naravnanost 
SIS za železniški in luški promet 
Slovenije, saj mora svojo aktivnost 
predvsem usmerjati k temu, kako 
bi na Slovenskem s samoupravnim 
dogovarjanjem čimbolj uspešno 
prebrodili posledice nastajajočih 
izgub v železniškem prometu. 
Drugod v Jugoslaviji namreč re-
publike neposredno pokrivajo iz-
gube železniških podjeti j . 

V javni razpravi so trije samo-

upravni sporazumi SIS za želez-
niški in luški promet SR Slovenije. 
Temeljne in druge organizacije 
združenega dela naj bi bi jih pod-
pisale do 31. j anuar ja . Skup-
ne obveznosti iz teh sporazumov 
znašajo 7,4 <Vo ostanka obdavčlji-
vega dohodka. P o prvem gre za 
kritje izgube na slovenskih želez-
nicah v lanskem letu (42u milijonov 
din, vendar brez upoštevanja 
i n f l a c i j s k e a m o r t i z a c i j e in 
potrebnih sredstev za sklade, pred-
vsem za standard železniških delav-
cev in uresničevanje pravic iz sindi-
kalne liste za leto 1976(. P o drugem 
za modernizacijo slovenskih želez-
nic do 1980. leta, ko naj bi tudi že 
u je le k o r a k z danes m o č n o 
moderniziranimi evropskimi že-
leznicami. Pri tej modernizaciji 
bodo imele prednost varnostne 
naprave kot pomemben pogoj za 
varnost prometa ob sedaj še močno 
prevladujočem človeškem faktor ju . 
P o tretjem pa bomo zbrali na-
menska sredstva za infrastrukturo 
luke v Kopru; to na j bi predvsem 
specializirali in usposobili za pri-
stajanje težjih ladij. S to investi-

cijsko naložbo se močno povezu-
jejo tudi gospodarski obeti lani 27. 
decembra o d p r t e d o k o n č n o 
elektrificirane železniške proge Ma-
ribor—Koper. 

Kot nam je povedal Šef soboške 
železniške postaje Vili Serak, na 
območju železniškega prometnega 
središča M. Sobota, pod katerega 
spadajo poleg štirih pomurskih tudi 
ptujska in ormoška občina, že moč-
no kasnimo s sprejemanjem in pod-
pisovanjem teh samoupravnih spo-
razumov. In to kl jub , ,Bomo želez-
nice". . . vsebinsko dobro in pra-
vočasno zastavljeni družbeni akciji, 
ki pa je intenzivno nadaljevana 
prav ta teden. Do 24. j anuar ja so 
po nepopolnih podatkih posredo-
vale podpisane samoupravne spo-
razume zgolj štiri delovne organi-
zacije iz ptujske občine in ena iz so-
boške. 

Kakšne posledice pa prinaša očit-
na kasnitev v fazi sprejemanja teh 
samoupravnih sporazumov, je vna-
prej predvideti. Če namreč do 31. 
januar ja ne bo sporazumov podpi-
sala večina delovnih organizacij, 
bodo slovenske železnice primo-

rane preteklo leto zaključiti z izgu-
bo. To pa lahko prinese težko po-
pravljive posledice v letošnje go-
spodarjenje železnic, predvsem Se 
okrnjevanje osnovnih pravic, ki 
gredo delavcem v združenem delu 
tega gospodarskega področja že po 
naših ustavah. Torej: prelaganje 
odločitev po 31. j anuar ju lahko na-
še železnice znova postavi na stran-
ski tir. S. Klinar 

Seminar za vodstva osnovnih 
organizacij ZKS 

v organizacgi komisije za družbenopolitične odnose in 
idejno^politične probleme pri komiteju OK ZKS in Delavske 
univerze Slov. Bistrica je bil v Slov. Bistrici, dvodnevni 
seminar za sekretarje vseh 44 osnovnih organizacij ZKS, ki 
delujejo v občini. 

Na seminarju so posvetili posebno pozomost n^-
pomembnejšim določilom statutov ZKS in ZKJ. Prav tako 
so obravnavali tematiko s področja kadrovske politike, 
gospodarstva in gospodarjenja v občini Slov. Bistrica. 
Program seminaija je vseboval tudi predavanje o idejni, 
akcijski in organizacijdd vlogi ZK, sprejeli so tudi sklepe za 
nadaljnje delovanje v svojih osnovnih organizacijah ZKS. 

V. H. 

Skupna seja zbora uporab-
nikov in zbora izvajalcev 
skupščine občinske zdravstve-
ne skupnosti Ptuj je na svoji 
zadnji seji poleg ostalega 
sprejela pristop k dopolnje-
nemu samoupravnemu spo-
razumu o najmanjšem obsegu 
zdravstvenega varstva v SR 
Sloveniji in samoupravni 
sporazum o vrstah in obsegu 
pravic iz neposrednega varstva 
in o pravicah iz zdravstvenega 
zavarovanja. 

Največjo pozornost pa so 
tako uporabniki kot izvajalci 
posvetili informaciji o proble- < 
matiki sestavljene organizacije 

združenega dela, Zdravstveni 
center Ptuj. Oba, tako združeni 
zdravstveni dom kot tudi 
bolnišnica dr. Jožeta Potrča, 
sta se po tem, ko sta odločila 
za skupno pot, dobro vedela, 
da odpirata novo poglavje v 
razvoju zdravstva in da je 
njuna združitev proces in ne 
kakšen akt, ki ga je moč 
uresničiti čez noč. Cilji, 
zapisani v samoupravnem 
sporazumu o združitvi pa se le 
delno uresničujejo, zaradi 
vzrokov subjektivnega in 
objektivnega značaja. 

Z združitvijo so bila sicer 
uresničena politična načela 

ne pa tudi sredstva in delo. 
SOZD Zdravstveni center naj 
bi poiskal pravo pot in 
zasledoval enotno politiko, 
enotni razvojni program, 
združevanja skupnih služb, 
ureditev dohodkovnih odno-
sov in podobno. Novo 
kvaliteto pa bi vsekakor našel 
v formulaciji organizacije 
združenega dela. Številne 
probleme, ki se porajajo pa 
bodo morali reševati v širšem 
obsegu. Ob vsem tem se 
moramo predvsem zavedati, 
da je zavarovanec tisti, ki bi 
naj določal smernice dela. 

MG 

Za vzajemno pomoč 
v trgovskem podjet ju Mercator, 

TOZD „Panoni ja" Ptuj imajo 3 
osnovne organizacije sindikata in 
sicer v obratu Zaščita, v 
maloprodaji in v prodaji na veliko. 
V teh dneh so opravili v vseh treh 
osnovnih organizacijah letne 
konference in pregledali dosedanje 
delo. Sprejeli so poslovni načr t za 
letošnje leto in več drugih 
sklepov. Odločili so se da bodo 
doslej prispevali za vzajemno 
pomoč 20 dinarjev na zaposle-
nega, tako da bodo lahko delavci 
najemali kredi t v višini do 4 0 0 0 
dinarjev za dobo 10 mesecev. 

Pogovarjali so se tudi o 
organizirani družbeni prehrani in 
sklenili, da bodo toplo prehrano 
za skladišča in obrat Zaščita vozili 
iz gostinskih lokalov, za proda-
jalne na terenu pa bodo skušali 
urediti skupne kuhinje z osnovni-
mi šolami. Za maloprodajo bodo 
organizirali toplo malico v času od 
8. do 9. ure, ker je v času od 10. 
do 11. ure v trgovinah največ 
prometa. V ta namen se že 
dogovarjajo s „Haloškim bise-
rom' , da bi z njihovo pomoč jo 
uredili toplo malico za svoje 
delavce. 

Na posameznih konferencah so 
se pogovorili tudi o višini regresa 
za letne dopuste in po razpravah 
sprejeli sklep, da bi naj znašal 900 
dinarjev, razliko 300 dinarjev pa 
bo vsak zaposleni prispeval za 
investiranje v gradnjo počitniških 
objektov. 

Na konferencah so tudi 
evidentirali nad 100 zaposlenih za 
84 raznih mest v samoupravnih 
organih. Sedanjim b o namreč 
potekel mandat , nove pa bodo 
izvolili 16. marca letos. N. P. 

USPEŠEN SKLEP SEMINARJA 
Cez sto udeležencev mladinskega 

seminarja je v nedeljo, 25. j anuar ja 
1976 na gradu Bori pri P tu ju , 
sklenilo 3- dnevni seminar za vod-
stva osnovnih organizacij v krajev-
nih skupnostih ptujske občine. Se-
minar je prvi iz ciklusa programa 
izobraževanja mladih družbeno-
političnih delavcev, ki ga je pri-
pravila občinska konferenca ZSMS 
Ptu j za letošnje leto. Pri orga-
nizaciji je sodelovala tudi delavska 
univerza P tu j in republiška konfe-
renca Z S M S . S e m i n a r j e 
pomemben še zaradi tega, ker je 
pr inese l n o v o o b l i k o dela 
seminaristom, ki so tako lahko s 
pridom uporabljali pridobljeno 
teoretično znanje tudi v praksi. 
Organizatorji so se pri taki obliki 
seminarja zgledovah po partijski 
praksi, ki je prinesla s takim na-
činom poda jan ja izobraževalnega 
programa, več kot uspešne zaključ-
ke in rezultate. 

V dneh dela so seminaristi spre-
govorili o idejnopolitičnih vidikih 
boja ZSMS za samoupravno so-
cialistično družbo. Mladinec je in 
mora biti povsod nosilec korenitih 
družbenih sprememb zavedajoč se, 
da ni problema v družbi, ki ne bi bil 
hkrati mladinski problem. Semi-
naristi so ugotovili, da se v svoji 
sredi še vedno premalo poslužujejo 
možnosti izobraževanja svojega 
članstva, ki jih nudi delavska uni-
verza Ptu j . Ob tem ne smemo obiti 
potrebe po usposabljanju mladih 
preko idejnih jeder. Seminar je za-
pisal tudi opomin vsem tistim, ki ne 
opravl ja jo vestno in dosledno svo-
jega dela v mladinskih vrstah, ne 
zasledujejo ciljev sredine, iz katerih 
izhajajo in podobno. Ko so govorili 
o mladinski klubski skupnosti, so 
potrdili ugotovitev, da mora le-ta v 
vseh svojih odločitvah uveljaviti 
demokratičnost, ki se izraža v tem, 
da bi po tej poti lahko vsak redni in 
slučajni obiskovalec pozitivno vpli-
val na p r o g r a m m l a d i n s k e g a 
kluba. Program pa mora biti široko 
z a s t a v l j e n , i ska t i m o r a n o v o 
, ,obleko" , pri tem pa upoštevati 
nenavadnost, izvirnost in celo 
drznost, če to zahtevajo potrebe. 

Informiranje je v današnjem sve-
tu orožje v rokah delovnega člo-
veka in kot tako potrebno v vseh 
sredinah. Na javnih tr ibunah pa so 
govorili o SLO in družbeni samo-
zaščiti in SZDL kot fronti vseh 
organiziranih sociahstičnih sil. Pri-
soten je bil še delegatski sistem, 
krajevna samouprava, osnutek za-
kona o verskih skupnostih v SRS 
itd. 

Svojevrstno doživetje za vse se-
minariste pa je bil sobotni literarno 

glasbeni večer, na katerem so re-
citatorji MKUD gimnazije Dušana 
Kvedra, predstavili pesmi mladega 
s lovenskega p i s a t e l j a , F r a n c a 
Cernigoja, ki služi kadrovski rok v 
Ptuju . Nastopil je tudi mladi ptuj-
ski pesnik Branko Ciglar-Gipsy. 
Vokalno instrumentalna skupina 
Rizi — bizi pa je zapela nekaj 
pesmi. 

Izšle so tudi informacije OK 
ZSMS, v katere so udeleženci se-
minarja zapisali delo seminarja in 

nekatere sklepe. Med pomembnejše 
sklepe je seminar zapisal, da mora 
imeti vsaka O O v KS, svojega 
informatorja . Mladi so se seznanili 
tudi z akcijo , ,Mladi novinar" , ki 
jo organizirata RK ZSMS in revija 
Mladina. 

Ob koncu naj zapišemo, da bo 
seminar rodil sadove le, če bodo 
mladi, pridobljeno znanje na se-
minarju, prenesli tudi v sredine, iz 
katerih izhajajo . 

MG 

Dosledno izvajanje 
sklepov 

Na letni skupščini osnovne orga-
nizacije sindikata v T O Z D tovarna 
glinice se je po poročilih razvila ši-
roka razprava, v kateri so bila ob-
delana domala vsa področja de-
lovanja v tej TOZD. Največ je bilo 
govora o delu poverjenikov sin-
dikalnih skupin in aktiva mladih, ki 
žal niso v celoti opravili zastav-
ljenih nalog. Poudariti je treba, da 
za tako stanje niso krivi le pover-
jeniki sindikalnih skupin in pred-
sednica aktiva mladih delavcev, ker 
so imeli vse premalo pomoči in 
podpore tako od OO ZKS in njenih 
članov kot tudi od vodstva OOS in 
vodstva TOZD-a. To je potrdila 
tudi sama razprava, zato so skle-
nili, da mora komisija, ki je bila 
imenovana za pripravo sklepov, da 
jih pripravi v taki obliki, ki bo 
obvezovala slehernega člana delov-
ne skupnosti. 

Mnogo so govorili o pomoči 
članstvu v času bolezni, o tem zakaj 
se ne dela bolj intenzivno, da bi se 
jim priznal benificiran delovni staž 
za težka delovna mesta, o delu sa-
m o u p r a v n i h o r g a n o v in zelo 
konkretno o volitvah v nove organe 
samoupravljanja, ki bodo v nasled-
njih mesecih. Prav tu so poudar-
jali, da mora jo tako sindikati, O O 
ZK in aktiv mladih resno razmisliti 
o kandidatih, ki pridejo v poštev za 
nove člane DS in ostalih organov. 

Zelja je, da bi ostali Se eno man-
datno dobo vsi tisti, ki so resnično 
pokazali volje do dela v o r p n i h 
upravljanja, na novo pa bi naj 
volili predvsem mlade in člane ZK 
— seveda take, ki so poleg vestnega 
opravljanja dela na svojih delovnih 
mestih, tudi pokazali svojo privrže-
nost vsemu tistemu kar je napredno 
in kar je zapisano v naši ustavi. 

Pr idružujemo se mnenju tistih, ki 
so zahtevali, da je treba javno po-
hvaliti vse tisto, kar je dobro in 
napredno ter prav tako javno kriti-
zirati vse tisto, kar je slabo, kar za-
vira normalno poslovanje in do-
sledno izvajanje sprejetih pro-
gramov. 

Tudi letos si bodo člani v T O Z D 
tovarne glinice prizadevali z marlji-
vim delom dosledno izvajati sprejet 
stabilizacijski program, saj so 
lanskoletni rezultati dokazali, da je 
z enotno akcijo prav vseh članov 
moč reševati še tako na videz težke 
probleme. Sklenili so tudi, da se 
naroči toliko izvodov Delavske 
enotnosti, da jo bodo dobivali vsi 
poverjeniki in z aktualnostmi se-
znanjali svoje skupine. Ob koncu 
so še poudarili, da je sedaj nastopil 
trenutek, ko je treba besede spre-
meniti v de janja , to pomeni — do-
sledno izvajanje sprejetih sklepov! 

F. Meško 

OD na hranilnih 
knjižicah 

Kreditna banka Maribor, 
samostojna podružnica v 
Ptuju je dosega lepe uspehe 
pri prenosu osebnih dohod-
kov na hranilne knjižice. V 
občini je zaposlenih 15.937 
delavcev, pri ptujski poslovni 
banki pa jih varčuje okrog 15 
tisoč ali kar 95 odstotkov 
vseh zaposelnih v občini. V 
lanskem letu so zbrali nad 
39,3 milijone dinarjev pri-
hrankov ali poprečno 3.195 
dinarjev na zaposlenega. 

N . B . 

Prejšnjo sredo je bila v Ra-
dencih seja upravnega odbora 
Združenja pokrajinskih časni-
kov in lokalnih radijskih postaj 
SRS. Govorili so o problemati-
ki lokalnih radijskih postaj in 
ugotovili, da so v polnem teku 
priprave za podpis družbenega 
dogovora o enotni radiodifuziji 
v Sloveniji in samoupravnega 
sporazuma med lokalnimi ra-
dijskimi postajami in RTV 
Ljubljana. Ti dokumenti bodo 
praktično ovrednotili tehnično 
in programsko sodelovanje, 
kar je že precej časa v razpravi. 

Upravni odbor je razpravljal tudi 
o osnutku samoupravnega spo-
razuma o združevanju v poslovno 
skupnost javnega obveščanja, o če-
mer b o d o r a z p r a v e še tek le . 
Problem je tudi v tem, ker nihče ne 
more z gotovostjo opredeliti sta-
tusa Združenja glede na novo usta-
vo. Pot rebno bo strokovno mnenje 
pristojnih republiških organov, 
verjetno pa počakati na nekatere 
republiške zakone, ki bodo poma-
gali rešiti nekatera sporna vpra-
šanja. 

Financiranju združenja in perio-
dičnim obračunom so na seji 
posvetili posebno skrb, prav tako 
zaključnemu računu in finančnemu 
načrtu za leto 1976. Združenje je 
kljub nekaterim težavam ugodno 
poslovalo v preteklem letu, ker 
posamezni člani združenja do-
sledno opravl ja jo svoje obveznosti 
do naročnikov reklamnih oglasov, 
kar jih obvezuje, da bo leto 1976 še 
uspešnejše. 

P o končani seji jih je pozdravila 
glavna urednica radenskega vestni-
ka, Breda Znidarič, ki jih je sezna-
nila Se z razvojem „ R A D E N S K E " , 
posameznih TOZD in s turističnim 
pomenom tega kraja . Skupno so si 
ogledali novi oddelek za srčno tera-
pijo, ki je sodobno opremljen in že 
uspešno deluje. Pogovarjali pa so 
se tudi o kulturnih prireditvah, ki 
jih v zdravilišču v Radencih pri-
pravljajo vsako leto. 

Mihael Gobec 

PTUJ: 
Delno v prejšnjem, predvsem pa v tem tednu se bo v P t u j u sestalo vseh 

dvanajst občinskih odborov sindikata. Glavni poudarek bodo dali razpravi 
o programih dela za leto 1976, ki jih bodo tudi finančno ovrednotili, kar bo 
služilo občinskemu svetu ZSS pri sestavi finančnega načrta za leto 1976. 

G F 

TURNIŠČE pri P tu ju : 
Na seji izvršnega odbora krajevne organizacije SZDL so govorili o 

problemu otroškega varstva v naselju in možnostih gradnje novega kultur-
nega doma. 

NB 

KIDRIČEVO: 
V TGA ,,Boris Kidrič", TOZD Glinica so v lanskem letu presegli plan 

proizvodnje za 3 odstotke in tako proizvedli 127.580 ton glinice. Uspeh je 
spodbudil delavce, ki so na zborih sklenili, da bodo letos poskušali 
proizvesti še več. 

FM 

PTUJ: 
V okviru koordinacijskega odbora za spremljanje in uresničevanje 

ustave pri OK SZDL Ptu j , delovna skupina s področja samoupravnih 
interesnih skupnosti, pripravlja gradivo za redno sejo občinske konference 
SZDL, na kateri bo tekla razprava o delovanju delegatskega sistema v 
samoupravnih interesnih skupnostih. 

NB 

ORMOZ: 
Na seji izvršnega sveta SO Ormož so obravnavali prizadevanja 

občinske skupščine, da bi v občini čimprej pripravili samoupravni spora-
zum o ustanovitvi komunalne skupnosti, povezano s tem pa tudi do same 
ustanovitve te skupnosti. 

G F 

SLOVENSKA BISTRICA: 
Komisija za prvo pomoč in elementarne nesreče pri občinskem odboru 

Rdečega križa si prizadeva, da bi ustanovili ekipe prve pomoči še v tistih 
krajevnih skupnostih, kjer jih še nimajo. To so KS: Oplotnica, Kebelj, 
Tinje in Šmar tno na Pohor ju . Za uspodobitev ekip prve pomoči po 
krajevnih skupnostih načr tu je jo v letošnjem letu okrog 40 tečajev. 

GF 

ZETALE: 
V osnovni organizaciji Rdečega križa, ki združuje 292 članov iz naselij 

Čermožiše, Dobrina, Kočice, Nadole in Zetale je precej stalnih darovalcev 
krvi, ki so dali to preprotrebno življensko tekočino od pet do celo trideset 
krat. Prizadevanja za še več krvodajalcev in tudi članov RK nadal ju je jo 
tudi v letošnjem letu. 

šm 

PTUJ: 
Lansko leto je planinsko društvo P tu j organiziralo 84 različnih akcij. 

Omeniti-velja zlasti tri najpomembnejše: trasirali so novo planinsko pot od 
Zetal na Donačko goro, imeli so planinski tabor pod Vršičem in organizi-
rali izlet za starejše planince v partizansko bolnišnico Fran jo . Letošnje 
pomanjkanje snega med šolskimi počitnicami J im je nekoliko spremenilo 
plan. Za ta teden so načrtovali tabor na Smrekovcu, ki pa je zaradi 
pomanjkanja snega odpadel. 

NB 

SLOVENSKA BISTRICA: 
Počitniška zveza, ena od specializiranih mladinskih organizacij, 

vključuje precej mladih, ki s krajšimi in daljšimi izleti, z raznimi letovanji 
in podobno skrbi za rekreacijo mladih. Obenem jim to omogoča spoznava-
ti svojo domovino in krepi bratstvo in prijateljstvo naših narodov. V ok-
viru občinske počitniške zveze že uspešno delujejo organizacije ali družine 
v Slov. Bistrici, Studenicah, na Klopcah, Zg. Polskavi in na Pragerskem. 

G F 



Pri graditeljih elel<trarne 
Tam, kjer je nekoč rasla čebula, 

ki ji ljudje na Ptujskem polju 
pravijo tudi „luk", že nekaj časa 
skorajda noč in dan brnijo 
ogromni gradbeni stroji, ki utirajo 
pot Dravi, ki bo že sredi 
prihodnjega leta pričela pri 
lo rminu proizvajati električno 
energijo, ki jo naše gospodarstvo 
še kako potrebuje. 

Gradbeni delavci namreč gradijo 
hidroelektrarno Srednja Drava 11. 
ali na kratko HE SD II. Obiskali 

smo to gradbišče, ki je verjetno, 
vsaj trenutno največje v Sloveniji. 
V veliki jami v Markovcih smo 
sredi strokovnega pogovora zapro-
sili Milana Mlinarica, inžinerja, ki 
je tehnični vodja nadzorne službe 
dravskih elektrarn, da nam je 
povedal nekaj podatkov o gradnji 
zadnje elektrarne na Dravi. Med 
drugim nam je povedal: 

»Letošnja mila zima nam 
gradbincem še posebno ustreza. 
Zato gre pri nas delo po točno 
določenih načrt ih, in rokih. Naj 
Vam že uvodoma povem, da če ne 
bo kakšnih res nepredvidenih in 
nepremostljivih ovir, bo elektrarna 
sredi prihodnjega leta že proizve-
dla prve kilovate električne 
energije. Ob normalnem obrato-
vanju bo elektrarna proizvedla 
letno okrog 600 milijonov 
kilovatnih ur električne energije. 
Torej, nekaj manj kot je lahko 
proizvede HC SD I. v Zlatoličju, 
ki redno obratuje od maja 1969 in 

lahko proizvede letno 658 
milijonov KW/h električne ener-
gije. 

Llektrarna, katere strojnico 
gradimo pri l orminu, bo skorajda 
povsem enaka tisti v Zlatoličju. 
Razlika je morda v tem, da bo 
vodni padec na Kaplanove turbine 
padal z višine blizu 30 metrov, 
zato tudi nekaj manjša proizvod-
nja električne energije. 

Tu v Markovcih gradimo 
zapornice, ki jih bo šest. Za njimi 

pa bo jezero, ki bo segalo vse do 
Ptuja in sicer na površini 450 
hektarjev. V jezeru oziroma 
bazenu, kot ga mi imenujemo, bo 
kar deset milijonov kub. metrov 
uporabne vode. Jezero bo globoko 
od pet metrov pri Markovcih do 
enega metra v Ptuju, odvisno pač 
tudi od tega, če je suho ali 
deževno vreme, ko vode lahko 
močno narastejo. Mesto Ptuj bo 
zavarovano pred vodo s posebnim 
obrambnim nasipom. Naj povem, 
da bo samo v objekt zapornice 
vgrajeno nič manj kot 50.000 
kub. metrov betona. Po pred-
računu znaša vrednost teh del 110 
milijonov dinarjev. 

Od Markovec do Ptuja bo v 
dolžini šest kilometrov obala jezu 
zavarovana in bo v nasip jezu 
vzgrajenih okrog 900.000 kub. 
metrov gramoza ter drugega 
utrdbenega materiala. Vrednost 
teh del znaša 132 milijonov 

dinarjev. Od zapornic do strojnice 
bo speljan dovodni kanal, ki gre 
največ preko rodovitnih ptujskih 
polj in bo dolg 8,5 kilometra. V 
kanal bo vgrajenega 2,200.000 
kub. metrov gramoznega materiala 
in bo vrhnja plast prevlečena s 
posebno asfaltno oblogo, ki bo 
merila kar 550.000 kvadratnili 
metrov. Vrednost teh del znaša 
173 milijonov dinarjev. 

Ze smo pri strojnici, enemu 
najvažnejših objektov. Tudi tu bo 
v j avnem vse ^ o b o k o v zemlji. V 
strojnico bosta vgrajeni dve 
Kaplanovi turbini s skupno močjo 
110 megavatov. Vrednost del 
znaša, brez opreme 183 milijonov 
dinarjev. Od strojnice bo speljan 
odvodni kanal, dolg osem 
kilometrov in se bo voda malo 
pred Ormožem zopet zlila v staro 
strugo reke Drave. Tu bo 
potrebno izkopati približno šest 
milijonov kub. metrov gramoza, 
delno pa tudi lapornate zemlje. Ta 
dela so ocenjena na 270 milijonov 
dinarjev. 

Skupaj bodo znašali gradbeni 
stroški 873 milijonov dinarjev. K 
temu znesku pa je treba prišteti še 
vso strojno in elektroopremo, kar 
bo predvidoma veljalo še nadaljnih 
500 milijonov dinarjev. Skupno 
torej 1.373 milijonov dinarjev. K 
temu naj zapišemo, da bo po vsej 
verjetnosti končni obračun znat-
no večji, saj je bil predračun 
narejen leta 1974 po tedanjih 
cenah. Za primerjavo naj zapišem. 

da je pred šestimi leti veljala 
gradnja HC SD 1. v Zlatoličju 
vsega 449. milijonov dinarjev, kar 
je komajda tretjino sedanje cene. 
Omenimo naj, da so bila tudi pri 
^ adn j i HC SD 1. v Zlatoličju 
izvršena približno enaKa dela. 

Na gradbišču se bo zvrstilo 
kakih 900 ljudi, ki delajo največ s 
težko mehanizacijo. Krampov in 
lopat, samokolnic ne poznajo. 
Tudi je „zaposleno" približno 500 
gradbenih strojev, vse od težkih 
bagarjev, buldožerjev, kamionov s 
skupno močjo okrog 70.000 
konjskimi silami. V Markovcih so 
zaradi gradnje zapornic vodni tok 
Drave povsem preusmerili v novo 
strugo. 

Naj zapišemo, da je to zadnja 
elektrarna, ki jo gradimo na Dravi 
na ozemlju SRS. Vse elektr;jne, 
ki že obratujejo na Dravi, bodo z 
dograditvijo te zadnje elektr;irne 
dajale letno približno 2,4 milij;u:de 
kilovatnih ur električne energije. 
Tu so vštete v Dravogradu, 
Vuzenici, Vuhredu, Ožbaltu, Fali, 
na Mariborskem otoku in v 
Zlatoličju. 

Za primerjavo še podatek, da 
daje termoelektrarna v Šoštanju 
letno 2,4 miiijarde, KW/h, 
medtem ko jih bo dajala jedrska 
elektriurna v Krškem kar 4. 
milijarde. Ta zadnja je prav sedaj 
tudi v gradnji. 

Tekst in foto: F. Hovnik 

Temelji šestih zapornic na Dravi pri Markovcih. Vanje bo 
vgrajeno 50.000 kub. m armir^jiega betona. 

Uprava gradbišča v Markovcih, 

Marija Štaferl uspešno koHni 
v zimskem času skoraj ni 

domačije, kjer ne bi imeli 
svojega domačega praznika -
koline. Družina povabi svoje 
sorodnike in znance, da se ob 
tem dogodku srečajo in 
pogovorijo o tem in onem, 
mesarji pa imajo polne roke 
dela. Opravljanje kolin so po 
stari navadi izključno delo 
moških; zato sem bil pred 

nedavnim toliko bolj presene-
čen. 

Bilo je v vasici Kostanjevec na 
obronkih bistriškega Pohorja, 
kjer je vlogo mesarja prevzela 
kar ženska, čeprav pri hiši takrat 
moških ni manjkalo. Marija 
Šteferl, 52 letna gospodinja iz 
Kostanjevca, je prav ^ t o v o ena 
redkih kemčicih žena, ki upajo 

prijeti tudi za to nekoč povsem 
moško delo. 

Da je pri tem poslu povsem 
„doma" sem se sam prepričal, 
saj je bilo potrebno le nekaj 
trenutkov, ko se je okoh 150 
kilogramov težka svinjaa, še leno 
sprehajala po „štalci", nato pa 
se je že znašla v „arnici". Seveda 
so ji žrtev pridržali moški, kot je 
pri kolinah navada. Marija ima 
za sabo že bogate izkušnje, saj je 
opravila koline že nad 35 krat. 
Spominja se še, da je prvič 
kolinila leta 1943, ko pri hiši ni 
bilo moškega. Bilo je to v 
okolici Ptuja, kjer je takrat 
živela. Pri opravljanju kolin 
doslej ni imela težav, zato jo v 
tej vlogi poznajo sosedje v vasi 
Kostanjevec, kjer živi že precej 
let. 

Kljub temu, da bo Marija 
Šteferl letos dopolnila 52 let, pri 
Mativžih, kot jih po domače 
imenujejo, delo gre hitro od rok. 
Pomaga ji tudi mož Edi, zato je 
delo pri hiši hitro in strokovno 
opravljeno. To velja tudi za 
pripravo mesa in klobas, kar 
Mariji ne dela težav. 

V. H. Marija Šteferl pri mesarskem opruvilu. 

2RMOŽ • # • I • I I -Kaj dela mladina 
Bližajoče se polletne počitni-

ce dijakov in študentov ter se-
veda nekoliko, glede dela bolj 
prost zimski čas kmečke mladi-
ne, bo občinska konferenca 
ZSMS Ormož izkoristila za izo-
braževanje. V ta namen je pri-
pravila tridnevni seminar za 
vodstva mladinskih aktivov in 
osnovnih organizacij mladine, 
l̂ i bo trajal v času od 29. do 31. 
januarja 1976. Predsedniki, se-
kretarji in blagajniki mladin-
skih organizacij iz krajevnih 
skupnosti, združenega dela in 
5ol bodo spregovorili o svoji or-

ganiziranosti in nalogah po 9. 
kongresu slovenske mladine, s 
poudarkom na delo mladih v 
splošnem ljudskem odporu in 
družbeni samozaščiti. Obrav-
navali pa bodo še naš družbe-
noekonomski in družbenopoli-
tični sistem, poslušali predava-
nja s področja religije in cer-
kve, ob koncu pa še dobili ne-
kaj praktičnih nasvetov glede 
vodenja dela v osnovnih orga-
nizacijah in aktivih ZSMS, 
Mladi bodo tridnevni seminar 
končali s testiranjem, ki bo po-
kazalo uspešnost tega izobraže-

vanja. 
Drugače pa mladina na ob-

močju občine Ormož te dni na 
svojih letnih konferencah pre-
glejuje delo v minulem letu in 
sprejema programe dela za le-
tos. To delo mladinskih orga-
nizacij je v krajevnih skup-
nostih tik pred koncem, med-
tem ko so mladi v združenem 
delu s temi konferencami šele 
pričeli. Ko smo že pri mladin-
skih organizacijah bo gotovo 
zanimivo, koliko jih je pravza-
prav na ormoškem območju. 
Skupno je 36 aktivov in osnov-
nih organizacij; od tega jih je v 
krajevnih skupnostih 16, v 
združenem delu 10 in pet v os-
novnih šolah, pet pa je tudi os-

novnih organizacij mladih 
kmetovalcev. 

Mladina občine Ormož je 
prejšnji teden sprejela program 
dela občinske konference 
ZSMS Ormož za čas do konca 
maja 1976. Med aktivnostmi iz 
tega programa gotovo velja 
omeniti srečanje mladine občin 
Ormoža in Velenja z mladino 
občine Vrnjačka Banja v SR 
Srbiji. Obe omenjeni slovenski 
občini sta pobrateni z občino 
Vrnjačka Banja — srečanja 
mladih na kulturnem, šport-
nem in drugih področjih pa so 
že tradicionalna. Letošnje sre-
čanje bo v Vrnjački Banji. 

jr 

Z mikrofonom 
med lul<arji 

Prejšnji teden se je mudila na 
Ptujskem polju snemalna ekipa 
RTV Ljubljana, ki so jo sestavljali: 
Jasna Vidakovič — urednica od-
daja ,,slovenska zemlja v pesmi in 
besedi", sodelavec Ljubo Blatnik 
in novinar Franci Golob. Njihov 
obisk na Ptujskem polju je bil na-
menjen lukarjem. Na pobudo do-
mačina F ranca O b r a n a iz 
Moškanjc 65 so posneli ljudske pes-
mi, ki so jih pred sto in več leti peli 
ljudje v tem delu Slovenije. 

Člani snemalne ekipe ljubljan-
skega radia, so bili prijetno prese-
nečeni nad bogato zakladnico ljud-
skih pesmi, ki so se ohranile v 
Moškanjcih, Gorišnici, Zamuša-
nih, Zagojičih in v drugih vaseh 
tega dela Ptujskega polja. Zla.sti pa 
so bili veseli lukarskih pesmi in obi-
čajev, ki jih že nekaj let oživljajo v 
Moškanjcih. 

Iz bogatega gradiva, ki so ga ob 
snemanju na Ptujskem polju zbrali 
člani snemalne ekipe ljubljanskega 
radia, bodo pripravili posebno od-
dajo, ki bo imela naslov: ,,Med lu-
karji na Ptujskem pol ju" in jo 
bomo lahko poslušali v torek zve-
čer, koncem prihodnjega meseca. 

GF 

VSEGA NE BO MOČ UREDITI 
Vsakodnevno slišimo besedo ,,samoprispevek" in vsi dobro vemo kaj 

pomeni, saj marsičesar Še ne bi bilo urejenega, če se ne bi stanovalci zavzeli 
odločno za reševanje problemov tudi s samoprispevkom. Pripravljeni pa 
morajo biti tudi konkretni programi dela. Dosedanje izkušnje kažejo, da 
referendumi uspevajo tam, kjer so občani podrobno seznanjeni z deli, ki 
jih bodo z zbranim denarjem opravili. 

Tudi v krajevnem odboru Kidričevo, naselje 1. so si pripravili program 
dela za letošnje leto. Prikazali vse tisto, kar ni bilo moč opraviti v letu 1975 
in kar bi naj imelo prednost. Najbolj si prizadevajo čimprej zgradili 
, ,TR1M" stezo, o kateri je bilo že precej pov^anega , vendar tokrat upajo, 
da gre zares. Dopolniti bo treba otroško igrišče in nadaljevati z urejeva-
njem parka pred osnovno šolo. Čeprav je del tržnice urejen, si prizadevajo, 
da jo dokončno uredijo. V programu je zapisana tudi dopolnitev klopi 
pred stanovanjskimi bloki, ureditev treh poti ob četverčkih, čiščenje grmi-
čevja — skratka skrb za čisto okolje. Vse to je le program, ki služi za orien-
tacijo, urejevalo se bo vse v okviru programa in v okviru razpoložljivih 
sredstev iz samoprispevka krajanov. 

F .Meško 

Na referendumu ZA novi 
transformator 

Krajevna skupnost Cirkovce je razpisala referendum za uvedbo samo-
prispevka za sofinanciranje novega transformatorja, ki bo služil pred-

vsem vaščanom Dragonje vasi in Mihove, zato je referendum razpisan 
samo za ti dve vari. Izločili so le 5 številk v Dragonji vasi in dve v Mihov-
ah . 

Tako se bodo v nedeljo, 1. februarja 1976 vaščani Dragonje vasi in 
Mihove z. elasovaniem ZA odločili, da bodo v šestih mesecih 
plačah po 500 dinarjev mesečno po družinski skupnosti in po 20 par po 
kilovatu potrošene električne energije v lanskem letu. Doslej smo bili vaje-
ni, da so se krajani na referendumu odločali za samoprispevek za dobo pe-
tih let. Vaščani Dragonje vasi in Mihove pa se bodo odločili samo za 6 me-
secev, tako da bi zadnji obrok poravnali do konca avgusta letos. Računajo, 
da bodo v tem času zbrali s samoprispevkom okrog 75.000 dinarjev, kar je 
polovica predvidenih stroškov, kolikor jih mora zagotoviti krajevna 
skupnost za novi transformator. 

FF 

IzobraŽevanje v Podgorcih 
Po sklepu občinske konference SZDL Ormož in v dogovoru z delega-

cijami o izobraževanju članov delegacij in drugih družbenopolitičnih de-
lavcev z območja krajevne skupnosti Podgorci, so izvedli seminar za vse 
delegate družbenopolitičnih skupnosti, delegate samoupravnih interesnih 
skupnosti, člane lO SZDL, člane sveta krajevne skupnosti, predsednike 
vaških odborov in druge. Seminar je organizirala in izvedla Delavska 
univerza Ormož v prostorih osnovne šole v Podgorcih. Pripravili so res 
dobre teme, ki so jih tolmačili vidni družbenopolitični delavci. Program je 
obsegal sedem tem, ki so bile razdeljene tako, da so jih obdelali v dvajsetih 
urah. 

F. M. 

V Kidričevem si vsebol j 
prizadevajo, da bi ohranili gozdo-
ve, parke in zelenice v čimboljšem 
stanju, saj so to nedvomno za ta 
industrijski kraj druga pljuča 
stanovalcev. Znano je, da prihaja 
do onesnaženja zraka, ki ga pred-
vsem povzroča TGA, predvsem 
elektroliza in saje tovarniškega 
dimnika. Seveda tu ni potreben 
preplah, vendar pa je potrebno 
obdržati gozdne površine čimbolj 
ohranjene, ki istočasno lepšajo 
videz kraja. 

Ze na 21. seji sveta KS so 
sklenili, da bi v naselju opravili 
regeneracijo gozdnih površin, 
parkov in zeleničnih nasadov. 
Odstranili bi vse poškodovano in 
neprimerno drevje in zasadili 
drugo, listnato in ustreznejše. To 
ima v svojem programu zapisano 
tudi k ra jevn i odbo r nase l ja 
Kidričevo I, ki pravi, da bodo 
stanovalci sami kopali potrebne ja-

me za nasad novih dreves, očistili 
pa bi tudi naselje in bolj skrbeli za 
videz svojega kraja, katerega pred-
vsem v poletnem času obišče veliko 
ljudi, posebno sedaj, ko je izgrajen 
olimpijski bazen. 

Omenimo naj , da akcija čiščenja 
in podiranja neprimernega drevja 
že teče. Na KS že razmišljajo o 
nakupu drevesnih sadik in vrst, ki 
bi bile najprimernejše za ta kraj, ki 
bi tudi uspešno kljubovale raznim 
plinom iz elektrolize. Zato je 
regeneracija gozdov nedvomno 
potrebna in še kako koristna. 

Tako kot v KS, tudi sami 
stanovalci skrbijo za snago okolja 
in odstranjujejo razna smetišča. 
Nabavili bodo kesone, da bodo 
stanovalci lahko odlagali vse 
odpadke. Kdor ne bo upošteval re-
da, se bo moral sprijazniti z 
ustreznimi sankcijami, ki bodo 
nujne. 

F. Meško 

Mladi bodo pridno pomagali pri kopanju Jam 

Takih smetišč v Kidričevem ne bo več. Foto: K. Zoreč 



IJA „MLADI NOVINARJI" 

Učenec 6. razreda osnovne 
§ole Cirkovce, Borut Premzel je 
la odprtem prvenstvu v na-

miznem tenisu v Zagrebu dose-
gel II. mesto med mlajšimi pio-
nirji Jugoslavije. Da bi zvedeli 
kaj več o njem, o njegovem tre-
ningu, sem mu postavila 
naslednja vprašanja: 

— Borut, kako si sploh začel 
igrati namizni tenis, kako dolgo 
se že aktivno ukvarjaš s tem 
športom in kolikokrat na teden 
treniraš? ,,Ze prej sem rad igral 
namizni tenis, začel sem že z 
osmimi leti. Tovariš Maks Kle-
men me je navdušil in vključil v 
ZNTK Maribor, ko sem bil star 
11 let. Zdaj že aktivno treniram 
eno leto in sicer tri do petkrat 
na teden." 

— Kako to zmoreš poleg te-
ga, da si v šoli odličen učenec? 
,,Ko pridem iz šole, naredim 
nalogo, potem grem na trening 
in ko se vrnem, se moram zopet 
pridno učiti. Zato tudi skoraj 
nimam prostega časa." 

— Kako si se pripravljal na 
to prvenstvo? ,,Na to prvenstvo 
sem se moral dosti pripravljati, 
dva tedna sem treniral skoraj 
vsak dan po dve uri in pol. 
Vmes se mi je zgodila nesreča, 
saj mi je počil lopar, zato sem 
moral še več trenirati, da sem 
se navadil na novega." 

— Kako si se počutil pred 
tekmovanjem in kako je pote-
kalo? ,,Počutil sem se dobro, v 
začetku sem imel tremo, a sem 
se je kmalu znebil. Prvi dan ni-
sem tako dobro igral, zato tudi 
nisem imel upanja, da bom 
dosegel kakšno dobro mesto. 
Drugi dan je bilo mnogo bolje. 
Ze v prvi tekmi sem Čutil, da 
sem bil v dobri formi." 

— Koliko pionirjev je 
sodelovalo v tvoji skupini in 
koliko si jih moral premagati, 
da si dosegal II. mesto? ,,V 
moji skupini nas je tekmovalo 
128. Premagati sem jih moral 
šest. Srečal sem se tudi s svoji-
mi vrstniki iz Maribora, a sem 
jih vse premagal, tako sem pri-
šel v finale." 

— Kakšni so tvoji načrti v 
naprej? ,,Ce bom pridno treni-
ral, bom še lahko dosegel veli-
ko dobrih uspehov," 

Borut, čestitam ti, da si v 
tako kratkem času dosegel tako 
dober uspeh. Vsi učenci smo 
nate zelo ponosni, V naprej pa 
ti želimo še veliko, veliko uspe-
hov, 

Vesna Vimpolšek, 
8. razred, 

OŠ Cirkovce 

Še o proslavi 30-letnice 
telesne kulture 

v svobodni domovini 

Ob priliki svečanosti ob 30-letni-
ci telesne kulture v svobodni domo-
vini, ki je bila 19. j anuar ja 1976 v 
Titovem domu v P tu ju , združeni s 
proglasitvijo najboljšega športnika 
občine P tu j v letu 1975, je uvodo-
ma spregovoril predsednik skupšči-
ne telesno-kulturne skupnosti Ptuj , 
Milan Kneževič in med drugim po-
vedal, da je le-ta prispevek vseh de-
lavcev s področja telesne kulture ob 
30-letnici osvoboditve. Telesna kul-
tura je v preteklih 30-letih svojega 

razvoja dosegla vrsto pomembnih 
rezultatov in pristavila svoj delež v 
razvoj naše samoupravne skupno-
sti. Se posebej se je dotaknil vla-
ganj v telesno icuUuro, ki se bogato 
obrestujejo. 

V slavnostnem govoru pa je na-
stopil Stanko Lepej, predsednik 
OK SZDL Ptuj , ki je dopolnil uvo-
dne besede predsednika skupščine 
telesno-kulturne skupnosti, Milana 
Kneževiča in dodal, da je sloves-
nost ob 30-letnici telesne kulture v 
svobodn i d o m o v i n i o b e n e m 
počastitev 35-letnice vstaje in usta-
novitve OF. Številni telesno kultur-
ni delavci so darovali svoja življe-
nja v boju za svobodo in z orožjem 
v roki, namesto športnega rekvizi-
ta, nastopili proti sovražniku, je 
povedal Stanko Lepej v nadaljeva-
nju svojega slavnostnega govora. 

Telesna kuhura v svojem idejnem 
in strokovnem poslanstvu zahteva 
veliko odgovornosti in prizadevanj; 
njen delež se zrcali tudi v obram-
bnem pomenu. 

V kuhurnem programu so nasto-
pili moški komorni pevski zbor iz 
Ptuja in folklorna skupina iz Mar-
kovec. 

O najboljših športnikih v letu 
1975, smo poročali v prejšnji šte-
vilki. 

MG 

Najboljši v kartingu — Uroš 
Langerhoic 

Foto: Langerhoic 

Priznanje najboljši športnici Alenki Šolar. Foto: Langerhoic 

SMISEL BOKSA KOT 
ŠPORTNE DISCIPLINE 
Namen tega sestavka je, da se-

znanimo mlade pa tudi starejše 
bralce z bistvom in namenom te vr-
ste Športa. Boks kot športno disci-
plino uvrščamo med najstarejše po-
samične borilne športe. Ze v dav-
nini je imel tekmovalni značaj . Ta-
krat so gladiatorji , večinoma su-
žnji, često uporabljali svoje pesti za 
ohranitev golega življenja, lastniki 
sužnjev pa so ob tem uživali in jih 
spodbujali v boju za samouničenje. 

Danes je boks bistveno napredo-
val, od prvih korakov, treningov v 
dvoranah je osvojil ring. V okviru 
treninga se vse bolj uporabl ja jo 
tehnični in znanstveni dosežki. Z 
mladimi boksarji-začetniki je treba 
delati na podlagi izsledkov biome-
hanike, učijo se obvladovanja os-
novnih gibov, korakov, tehnike in 
taktike boksa. Med boksarj i često 
slišimo izraz ,,plemenita veščina". 
Smisel in vsebina tega izraza je v 
tem, da tekmovalci nadvladajo na-
sprotnika s tehniko in taktiko, ne 
pa z udarci za vsako ceno. Cilj vsa-
kega boksar ja je, da zadene in da 
sam ni zadet. Prav amaterski boks 
je v dobršni meri že humaniziran. 
Boksarske rokavice imajo večji ob-
seg, s tem večjo udarno površino in 
manj možnosti poškodbe nasprot-
nika. Vsak boksar je pod strogo 
zdravniško kontrolo, kar pomeni, 
da se lahko ukvar ja jo z boksom iz-
ključno mladi in zdravi l judje. Ena-
čenje amaterskega in profesional-
nega boksa je torej brez osnove. 

Amaterski boks ima vrsto pred-
nosti pred profesionalnim. Zlasti ni 
glavno vprašanje — zmaga za vsa-
ko ceno. Profesionalizem je podvr-
žen raznim zakulisnim in tudi 
kriminalnim intrigam. Amater j i 
boksajo le tri runde po tri minute, 
začetnik lahko samo po dve minuti, 
dočim profesionalci boksajo od 
šest do 15 rund. Pri amaterskem 
boksu se vodi stroga kontrola, t ako 
od trenerja, sodnika in dežurnega 
zdravnika, da ne pride do težjih po-
škodb nasprotnika. 

Pogosto slišimo od nepoučenih 
ljudi, da je boks preveč grob šport 
in zato primeren le za delavsko in 
kmečko mladino. Dejstvo je, da 
tako mišljenje izhaja iz časa klasi-
čne buržoazne družbe, iz obdobja , 
ko so se interesi za posamezne 
športe delili na razrede. Današnja 
praksa je to povsem ovrgla. Na j 
omenimo samo primer Sovjetske 
zveze, ki je med vodilnimi država-
mi v svetu na področju športa pa 

tudi boksa. Tam se ukvarja z bok-
som precejšnje število intelektual-
cev in to zelo uspešno. Na j omeni-
mo samo Popenčenka, Lagutina 
ipd. Ni treba iskati primerov dru-
god, nam najbližji je Mate Parlov, 
evropski in svetovni prvak, ki se 
nahaja pred diplomo na ekonomski 
fakulteti. Ce že govorimo o grobih 
športih, potem so to prav gotovo 
tudi hokej, ragbi, nogomet itd. vsaj 
v tolikšni meri kot boks, če ne še 
bo l j g rob i , o tem se l a h k o 
občinstvo na stadionih pa tudi gle-
dalci pred TV zasloni neposredno 
prepričajo. 

Naj poudar imo značaj in lastno-
sti, ki izhajajo iz boksa. Poudariti 
je treba, da je boks individualni 
šport in kot tak postavlja športnika 
v različne, nepoznane položaje, 
kjer se mora sam znajti in hitro 
najti najučinkovitejšo rešitev. To 
pomeni, da razvija logičnost preso-
je. Poleg tega boksar med trenin-
gom razvija hrabrost, odločnost, 
vzdržljivost, hladnokrvnost in vr-
sto drugih koristnih lastnosti, ki 
vplivajo na razvoj krepkega znača-
ja, močne volje. Poleg tega boksar, 
organiziran v društvu ali klubu, 
razvija zavest tovarištva, odgovor-
nosti do skupnosti in druge za sa-
moupravno družbo koristne last-
nosti. 

Iz tega lahko povzamemo, da 
mladinec, ki se ukvar ja z boksom, s 
tem skladno razvija svoj organi-
zem, telesno moč in duševno urav-
novešenost, u t r ju je t rdno osebnost, 
kar vse so lastnosti, ki so potrebne 
tudi v splošnem ljudskem odboru 
za obrambo domovine. 

Na koncu n a j o m e n i m o še 
entuziazem in dobro voljo ljudi, 
vad i t e l j ev , ki so p r i p r a v l j e n i 
žrtvovati svoj prosti čas za to, da 
mlade ljudi usmer ja jo in vzgaja jo v 
socialističnem duhu, jih duševno in 
telesno u t r ju je jo v interesu sociali-
stične družbe. Tem ljudem često ni 
potrebno nič drugega kot vsaj malo 
razumevanja nadrejenih in za to 
področje odgovornih, katerih dol-
žnost je, da pomaga jo usmerjati 
mlade ljudi v klub in s tem v dvora-
no za trening. 

V o d s t v o b o k s a r s k e g a k l u b a 
, ,Par t izan" P tu j s tem sestavkom 
istočasno vabi mlade in zdrave fan-
te, da se odločijo za to vrsto športa. 
Podrobnejša navodila lahko dobi jo 
vsak ponedeljek, torek in petek, ob 
18.00 uri v športni dvorani , ,Mladi-
k a " v P tu ju . 

SLOBODAN CRNJAKOVIČ 

POT TELESNE KULTURE 
(PREREZ RAZVOJNE POTI TELESNE KULTURE V 
PTUJSKI OBČINI PO JOŽETU ŠTRAFELI, ZAPISALA 

MAJDA GAJZER.) 
Prvi začetki telesne kulture v 

Ptuju segajo v leto 1908, ko je že 
ob znanih septembrskih dogodkih, 
vznikla prva telovadna organizacija 
— Sokolsko društvo P t u j . Širši 
razvoj beleži telesna kultura šele po 
letu 1918. Ne samo v P tu ju , tudi v 
njegovi bližnji in dalnji okolici so 
zaživela številna društva. Kljub 
buržoaznemu sistemu, je mar-
s ika te rega č lana p r e d o j n e g a 
d ruš tva S o k o l a , p reveva la 
revolucionarna ideja, ki ni zamrla 
ob še tako hudem pritisku. Številni 
izmed njih so ob napadu na 
J u g o s l a v i j o sledili k l icu O F . 
Prenekatero življenje je za vedno 
zamrlo. Izkušnje, pridobljene v 
društvu so pridno koristili v boju 
proti sovražniku. 

P o zmagi nad f a š i z m o m v 
svobodni, a porušeni domovini, ki 
so jo mnogi bivši telovadci in 
športniki dočakali kot borci, delav-
ci, interniranci, bodisi doma, bodi-
si v tujini, je znova pričelo delo pri 
ustanovitvi in oživitvi telovadne 
dejavnosti v P tu ju in okolici. 
Društva so se ukvarjala splošno 
vadbo, gimnastiko, atletiko, teni-
som, nogometom in šahom. V 
j u n i j u 1946 je bil v P t u j u 
organiziran prvi javni telovadni 
nastop, ki se ga je udeležilo 658 
telovadcev in v jeseni istega leta še v 

Markovcih, ki se g a j e udeležilo 120 
telovadcev. V prvih letih povojnega 
obdobja moramo zabeležiti uspeh 
atletinje Mire Šentjurc, ki je 
osvojila državni naslov v teku na 
100 in 200 m. 

V letu 1948 se 10 telovadcev iz 
P t u j a in oko l i ce udeleži 11. 
vsesokolskega zleta v Pragi. To leto 
je pomembno še iz enega razloga, 
ker se je po sklepu II. kongresa 
fizkulturne zveze Slovenije ločila 
športna dejavnost od telovadne. 
Nastane športno društvo DRAVA 
in nekaj za njim še šahovsko 
društvo P tu j . Pri športnem društvu 
Drava se je pozneje poleg nogome-
ta, razvil še rokomet. Telovadna 
društva so se v letu 1951 poimeno-
vala po najslavnejših borcih naše 
revolucije v ,,Telesno vzgojna dru-
štva Par t izan" . V Kidričevem so ob 
tem času p o j a v i d r u š t v o 
Aluminij, ki je zlasti beležilo dobre 
rezu l t a te n o g o m e t u , s a j j e 
nastopalo celo v i l . zvezni ligi. Pri 
društvu Aluminij so gojili tudi tenis 
in kegljanje. 

R e o r g a n i z a c i j a d r u ž b e n o -
političnega sistema in ukinitev 
okrajev je prinesla ustanovitev 
občinske zveze za telesno kulturo s 
17 temeljnimi organizacijami in z 
okoli 1700 aktivnimi člani. 

(nadaljevanje prihodnjič) 

Miki Prstec v Budimpešti 
Najboljši športnik ptujske ob-

čine za leto 1975, atlet Miki Prstec, 
se nahaja skupno z atleti ŽAK Ma-
ribor na pripravah v madžarskem 
glavnem mestu, v Budimpešti. Bil 
je namreč evidentiran kot možni 

kandidat za olimpijske igre 1976 v 
Montrealu v Kanadi in sicer v šta-
feti 4 krat 400 metrov. Ce mu bo 
uspela uvrstitev v našo olimpijsko 
reprezentanco, je odvisno od uspeš-
nih priprav. N . P . 

V zadnjem kolu republiške-
ga prvenstva so hokejisti 
Gorenja v Celju po lepi igri 
premagali hokejiste Ptuja s 

4:2. 
Ker pa je tekmovalna 

komisija razveljavila prvo 
tekmo, ki so jo Velenjčani 
dobili z 8:2 in jo registrirali s 
5:0 v korist Ptujčanov, vodita 
trenutno obe ekipi s 6 
točkami. 

Od ideje do realizacije (1895 — 1925) 
(Arhiv mestne občine Ptuj — 1880 — 1945 = AMO Ptuj 

V današnjem času intenzivne elektrifikacije in gradnje novih virov 
električne energije tudi na reki Dravi niže P tu j a se sprašujemo, kako je 
Ptuj v svoji novejši dobi pristopal k elektrifikaciji in s tem moder-
nizaciji svojega okolja . 

Brez bojazni trdimo, da je ideja o proizvajanju in izkoriščanju 
elektrike v Ptu ju stara že nad 80 let. 

Zgodovinski arhiv v Ptu ju hrani med svojimi fondi vrsto 
zanimivih in pomembnih dokumentov o elektrifikaciji P tu ja . Ob 
uporabi tega gradiva je v tem zapisu podana kratka kronika, ki kaže 
živo zanimanje in vztrajno prizadevanje P tu ja za uspešno rešitev tega 
problema, od prvih skromnih zamisli do velikopoteznih načrtov in do 
končne uresničitve v letu 1925. 

1. nadaljevanje 
AMO P T U J : leto 1908 št. 575 6/12 

Istočasno se je zamisel o elektrifikaciji v celem štajerskem Podrav-
ju močno razširila. Pojavili so se že tudi prvi konkretnejši načrti in ob-
širnejši elaborati predloženi državnim organom v Gradcu. Tako je že 
poleti 1909 firma Albert-Buss v sodelovanju z mariborskim podjetni-
kom Karlom Scherbaumom in neko avstrijsko tovarno strojev zapro-
sila za koncesijo, po kateri bi zgradila na Dravi pri Fali elektrarno. Za 
to gradnjo je bilo jeseni leta 1912 izdano tudi ustrezno dovoljenje. Pro-
ti temu načrtu je mestna občina Maribor že poleti 1911 vložila prošnjo 
za gradnjo konkurenčnega načrta z zgraditvijo električne centrale na 
Dravi med sv. Lovrencem (Ruto) in Selnico. V obširnem upravno teh-
ničnem post»pku je bil naslednjega leta ta konkurenčni projekt 
elektrarne pri Selnici uradno zavrnjen. Eanko se je zgodilo z drugim 
načrtom mestne občine Maribor za zgraditev dravske elektrarne pri ta-
ko imenovanem Felberjevem (danes Mariborskem) o toku. Vse to nam 
kaže, da so bile gospodarske, politične in bančne zveze firme Buss z na-
črtom gradnje elektrarne na Fali mnogo močnejše od pokrajinskih in 
lokalnih podjetniških teženj. 

AMO P T U J : leto 1911 št. 6872/5 
Proti načrtom gradnje dravske elektrarne na Fali je že leta 1911 

energično nastopila tudi ptujska občina z županom J. Ornigom na čelu. 
Le ta je dal pobudo, da se je tej akciji pridružil tudi Maribor . V obšir-
nih spomenicah je P tu j izražal pomisleke proti gradiiji falske elektrarne 
in opozarjal na resne nevarnosti. Tla za zgraditev jezu v Fali niso po 
mnenju ptujske občine geološko dovolj raziskana. Jez bo moral zadrže-
vati ogromne vodne mase, saj bo nad 15 metrov visok. V primeru, da se 
zruši jez, grozi mestu P tu ju strahotno uničenje mostu in propast des-
nega brega pri P tu ju . P o mnenju izvedencev tudi ne bo mogoče po 
zgraditvi falske elektrarne — več koristiti Drave od Maribora navzdol 
za gradnjo vodnih elektrarn. Prav tako bi bilo v tem primeru ogroženo 
in sploh onemogočeno splavarstvo na Dravi. 

Kljub vsem tem ugovorom in pisanim spomenicam ter uradnim 
prizivom celo do ministrstev na Dunaju , je P tu j jeseni leta 1913 v tej 
svoji akciji doživel končen poraz. Avstrijski in inozemski bančni kapi-
tal, ki je stal za firmo Buss, je zmagal. Isto leto se spremeni tudi naziv 
te firme v , ,Avstrijsko gradbeno podjet je za prometne in električne na-
prave" s sedežem v Gradcu. 

Odpor P tu ja proti gradnji dravskih elektrarn nad Mariborom je 
imel seveda še globlje vzroke. Tudi ptujske politike in gospodarstve-
nike, zlasti župana Orniga, je zajel val „električne m r ^ c e " . 
POETOVIA — družba za gradnjo dvostopenjske elektrarne na Dravi 
med P tu jem in Ormožem 

Ze leta 1910 je prišlo v P tu ju do ustanovitve poslovne družbe, ki je 
združevala domače in tu je strokovnjake, industrijce in trgovce. Tem se 
je pridružilo še mesto P tu j s precejšnjo finančno udeležbo. P tu j sko 
gospodarstvo je pričakovalo od razvoja elektrifikacije nov razmah. Ve-
likopotezen načrt zgraditve dveh kanalskih elektrarn na Dravi je seveda 
zahteval ogromna finančna sredstva, ki jih P tu j in kraj i južne in 
vzhodne Štajerske ne bi zmogli. 

Nova elektrarna na j bi z električno energijo oskrbovala celo Celje, 
Trbovlje, Rogaško Slatino, Ormož, Sv. Lenart , Maribor, Cmurek, 
Radgono in vrsto mest ter trgov v vzhodnih predelih nemške Štajerske. 
Zato so ustanovitelji Poetovie predvidevali, da zainteresirajo za to veli-
ko podjet je tudi inozemski bančni kapital in da ustanovijo v ta namen 
posebno delniško družbo. 

Zupanu Ornigu je uspelo, da je takoj v začetku pridobil za sode-
lovanje in tehnično vodstvo odličnega švicarskega s trokovnjaka inž. 
Siegfrieda Spychigerja, ki je imel stalno bivahšče na Dunaju . Ta je v le-
tih 1910—1913, kot organizacijski vodja in projektant , s pomočjo geo-
metra in tehničnega risarja opravil ogromno delo. Napravil je idejne in 
podrobne načrte za vsa zemeljska in gradbena dela: za gradnjo dveh je-
zov z zapornicami, dveh električnih central, strojnic, dveh kanalov z 
napravami za spuščanje splavov in za ribje steze. Tudi je navezal stike s 
tovarnami za izdelavo strojne in električne opreme. Sodeloval je pri iz-
delavi podrobnih načrtov za strojne naprave in se v strokovnih krogih v 
nemško govorečih deželah proslavil kot projektant največjega hidro-
električnega sistema z močjo 64.(KK) KM v srednji Evropi. 

AMO P T U J : leto 1911 št. 86 in 8267/5 
V naslednjih letih je šel celoten obsežen elaborat z nad 20 načrti in 

predračuni skozi vse instance avstrijskega oblastvenega birokratskega 
aparata v Gradcu in na Dunaju . Elaborat je bil preizkušen in končno 
od pristojnih ministrstev na Dunaju odobren s priznanjem, da je go-
spodarsko in tehnično zelo uspešen in dobro izdelan. Zato je bila druž-
bi POETOVIA izdana koncesija za gradnjo velike hidrocentrale za iz-
redno obdobje devetdesetih let. 

Gradnja prve stopnje (projekt A) je bila predvidena na 5 let. Pri 
Zabovcih pod Ptu jem bi zgradili jez z zapornicami. Od tu bi potekal 
kanal v dolžini 7 kilometrov do vasi Gajevci, kjer bi zgradili strojnico 
(centralo). Odvodni kanal v dolžini 2,5 km bi bil speljan v Dravo pri 
Zavrču še na slovenski (avstrijski) strani. Ob normalnem vodnem sta-
nju bi ob padcu 15 m in vodnem pretoku 210 kubičnih m na sekundo 
dajala ta elektrarna 32.000 KM. 

Ko je bil leta 1912 dosežen sporazum s Hrvaško glede izrabe vodne 
sile Drave na mejni črti od Zavrča do Središča v tem smislu, da more 
vso vodo do Ormoža izkoriščati dežela Štajerska, od Ormoža do Sre-
dišča pa v celoti Hrvaška, so načrt za drugo stopnjo (projekt B) delno 
spremenili. Drugi jez z zapornicami na j bi zgradili pri Zavrču, od koder 
bi speljali kanal proti Ormožu, kjer bi nekje blizu Velike Nedelje zgra-
dili elektrarno. V tej zvezi bi tudi spremenili tok reke Pesnice, ki bi jo 
mimo Velike Nedelje speljali v odvodni kanal elektrarne. 

Ta druga centrala bi bila manjša. Ob normalnem vodnem stanju bi 
z višino okrog devet metrov dajala približno 19.000 KM. To drugo cen-
tralo so nameravali zgraditi kakšnih 10 let po začetku obratovanja 
prve. Od n je so precej pričakovali tudi glede melioracij spodnjega dela 
in namakanja gornjega dela Ptujskega polja. 

AMO P T U J : leto 1912 št. 1909 
Preden se je POETOVIA preoblikovala v delniško družbo in zbra-

la velik kapital za začetek gradnje, je poleti 1914 izbruhnila prva sve-
tovna vojna. Izvedba velikopoteznega načrta dveh kanalskih hidro-
elektrarn med Ptujem in Ormožem je bila odložena za vedno. V drugi 
obliki doživlja ta ideja izpred 65 let realizacijo v obliki hidroelektrarne 
Srednja Drava II. (Dalje prihodnjič) 



Prireditve in proslave v letu 1976 
POGOVOR Z DUSANOM KO-
MARJEM, P R E D S E D N I K O M 
KOORDINACIJSKEGA ODBO-
RA ZA PRIREDITVE IN PRO-
SLAVE PRI OK SZDL PTUJ. 

Kultura mora postati vsakodnev-
na potreba. Podružbl janje kultur-
nih sporočil v najširšem pomenu 

besede, je Se vse premalo prisotno v 
naši stvarnosti. Ustanovljeni koor-
dinacijski odbori bodo prav tu mo-
rali zorati ledino in s primerno ob-
liko, vsebino in naravnanost jo svo-
jega programa stopiti pred najširši 
krog delovnih ljudi in občanov. 

Dušan Kožar nam je v začetku 
razgovora povedal, da je koordina-
cijski odbor za prireditve in prosla-
ve začel z delom 16. decembra 1976 
in šteje 11 članov predstavnikov 
ZKS, ZSMS, ZSS, ZZB NOV, ob-
činske skupščine, osnovne šole, 
kulturne skupnosti in ZKPO. 

Kakšne naloge bo zasledoval od-
bor v letu 1976? 

,.Sprejeli smo okvirni delovni 
načrt in vanj zabeležili naloge za 
tekoče leto. Odbor bo svoje sile us-
meril v vzpodbujanje kulturne de-
javnosti v temeljnih organizacijah 
združenega dela in v krajevnih 
skupnostih. S pomočjo občinskega 
sveta zveze sindikatov bo organizi-
ral seminar za kulturne animator je 
iz zgoraj navedenih sredin. Za po-

dajanje kulturnih dobrin je nujen 
tudi prostor, ki je še posebno pereč 
na podeželju. Odbor bo zato pre-
gledal stanje kulturnih prostorov in 
ugotavljal tudi njih izkoriščenost. 
Koordinacijski odbor je med svoje 
sklepe tudi zapisal, da mora jo kra-
jevne konference SZDL v mesecu 
januarju poslati koordinacijskemu 
odboru pregled vseh prireditev in 
proslav v letu 1976, z navedbo no-
silcev prireditev ali proslav. Se po-
sebej bomo pri organizaciji kultur-
nega življenja v občini, skrbeli za 
dvig kvalitete vsake kulturne prire-
ditve. Moram povedati tudi to, da 
bomo na tem področju iskali novo 
obliko, vsebino in sledili pridobit-
vam naše samoupravne družbe, na-
šega človeka in občana v njegovi 
vlogi kulturnega amaterja in podo-
bno . " 

Povedali ste, da si boste pri or-
ganizaciji proslav in prireditev pri-
zadevali iskati novo obliko. Ali bo 
proslava slovenskega kulturnega 
praznika, že uvod na poti iskanje 

novih oblik podajanja kulturnega 
sporočila? 

,,Res je. Proslava letošnjega 
praznika se bo razlikovala od dose-
danjih proslav. Nosilec proslave je 
ZKPO; proslava bo 8. februarja v 
gledališču. V programu pa bo nas-
topila dramska skupina prosvetne-
ga društva Prežihov Voranc iz Ra-
ven na Koroškem in sicer z mono-
dramo Svetneči Gašper, prirejeno 
po Prežihovi noveli — Pot na klop. 

Dramska skupina je v svojem po-
dajanju izredno kvalitetna, v pre-
teklem letu je z n jo sodelovala tudi 
na republiškem srečanju gledaliških 
skupin Slovenije. Iz stare Koroške 
vasi pa bo prišel moški zbor §EN-
TANELSKl PAVRl.Zbor je fol-
klorno izredno izviren, poje izklju-
čno narečne stare pesmi domačega 
kraja, ki v veliki večini še niso no-
tno zapisane. V slavnostnem govo-
ru pa bo nastopil pesnik Matej 
Bor ." 

M. G. 

GLEDALIŠČE 
OB 100-LETNICI CANKARJA 
Po skoraj dvomesečnem zatišju, 

bodo odrske deske ptujskega 
gledališča znova oživele. V mesecu 
februarju se bo iztekla komedija 
Marcela Francka, Sreča na kredit. 
Predstava v P tu ju , bo 5. februar ja ; 
komedijo pa si bodo lahko ljubi-
telji gledališke igre ogledali še v šte-
vilnih vaseh ptujske občine. Gosto-
vali bodo v Gorišnici, Dornavi, 
Markovcih, Juršincih, Grajeni, 
Lovrencu, Majšperku in Zavrču. 
Za srečanje gledaliških skupin 
občine P tu j , ki bo v mesecu aprilu, 
pa se bodo ptujski gledališčniki 

najbrže odločili za študij enega naj-
bolj znanih Nušičevih del. Žalujoči 
ostali. 

Cankarjevo stoletnico rojstva bo 
gledališče počastilo z recitalom, s 
katerim bodo odpotovali tudi med 
zamejske Slovence, v Globasnico 
na Koroškem. 

V ptujskem gledališču pa so raz-
mišljali že tudi o jesenskem progra-
mu. Tako je stekla beseda o tem, 
da bi za odrski nastop pripravili 
Miklovo Zalo. 

MG 

Šola Veljka Vlahoviča 
v okviru praznovanja občinskega praznika so v Črešnjevcu 

pri Slov. Bistrici odprli novo osnovno šolo, zgrajeno iz sredstev 
samoprispevka. Na predlog OK ZK Slov. Bistrica bi naj to šolo 
poimenovali po pokojnem revolucionaiju Veijku Vlahoviču. 
Poimenovali bi jo na komemorativni svečanosti 7. marca, ob 
obletnici njegove smrti. 

V šoli bodo odprli tudi posebno knjižnico z deli Veljka 
Vlahoviča. Knjižnica, ki bo imela tudi drugo maiksistično 
literaturo, bo prva te vrste v bistriški občini. V. H. 

Srebrni 
jubilej 
pevcev 

Pri goriSniSkem prosvetnem 
društvu RUDA SEVER, že 25 let 
deluje pevski zbor. Njegov srebrni 
jubilej bodo v Gorišnici proslavili 
koncem letošnjega marca, ko se bo 
gorišniški pevski zbor predstavil 
domačemu občinstvu z novim spo-
redom. Za to priložnost bodo 
naštudirali 19 pesmi. Ob jubileju 
pevskega zbora v Gorišnici, lahko 
zapišemo, da ima za seboj številne 
nastope doma in v raznih drugih 
krajih. Predvsem pa zbor ob jubi-
leju zasluži pohvalo, ker goji 
pristno ljudsko pesem. Zbor že 
vrsto let uspešno vodi pedagoški 
svetovalec Stane Stanič. 

Poleg proslavljanja 25-letnice 
uspešnega delovanja pevskega zbo-
ra v Gorišnici, pa se v tem kraju 
pripravljajo tudi na proslavljanje 
slovenskega kulturnega praznika, 
krajevnega praznika in Cankarjeve 
obletnice. Ob vseh prireditvah bo v 
Gorišnici pester kulturni spored. 

GF 

Na nedavni skupščini lokalne 
skupnosti za ceste občine P t u j smo 
slišali tudi podatek, da skrbi za na-
še ceste 40 cestarjev in da njihov 
delokrog zajema čez 450 kilome-
trov cest vseh kategorij; 24 kilome-
trov cest pa vzdržuje še posebej 
krajevna skupnost Kidričevo. V te 
namene je lansko leto porabila 
TOZD ceste pri Komunalnem 
podjetju v Ptuju več kot 3,600.000 
dinarjev. Zaradi premajhnih sred-
stev, ki so bila namenjena za 
g r a m o z i r a n j e in v z d r ž e v a n j e 
m.akadamskih cest, so cestarji dela-
li predvsem v skupinah in pri 
modernizacijah cestnega omrežja v 
občini. 

Srečujejo se s številnimi proble-
mi, kot so: izredno prometne 
makadamske ceste, kategorizirane 
vendar pa neprimerne za javni 
promet in podobno. Zavedajo se, 
d a j e v sami vzdrževalni službi, ki je 
izrednega javnega pomena še vrsta 
pomankljivosti, ki jih bodo v 
naslednjih letih skušali odpraviti. 
Edina rešitev pa je, da čimveč cest 
modernizirajo, ker se vzdrževalni 
stroški s tem zmanjšujejo. 

Nenehen po ras t p r o m e t a , 
pogoste vremenske nevšečnosti, ki 
se iz leta v leto pojavl ja jo na našem 
območju, premajhna odgovornost 
posameznih uporabnikov cest, ki 
zlasti ob slabem vremenu napravijo 
največ škode, vse to so vzroki, ki 
skupaj s pomanjkanjem sredstev, 
vplivajo na to, da so nekatere ceste 
v izredno slabem stanju. Kot je bilo 
u g o t o v l j e n o pa je reši tev z 
gramoziranjem le začasna, saj so 
ceste po 14 dneh spet v podobnem 
stanju kot pred tem, ker motorna 
vozila, voda in druge okoliščine 
pripomorejo k temu. 

Dejstvo, da še zlepa ne bomo ta-
ko bogati, da bi lahko asfaltirali 
vsako pomembnejšo prometnico, le 
narekujejo večjo skrb vzdrževanju 
in popravilu cest, ki so nekaterim 
krajem edina zveza s svetom. 

šm 

F.B. 

Vojna in zločini 
(Odlomki iz spominov Ptujčana) 
v (103) 

Sopotniki in posebno še tolmač so opazili, 
^ nie je dogodek ganil, niso pa vedeli zakaj in 

hiteli tolažiti, da naj nikar ne obupujem, 
da Italijani sicer hitro vzkipijo, da pa potem 

^pustijo in da mi bo gotovo uspelo zadevo 
"godno urediti in je upanja dovolj, da bom dobil 
'̂ ^ '̂oljenje za povratek. 
r a ? j i m mogel pojasniti resnice in svojega 

Položenja. Na mah se je v meni nekaj spreme-
p odvalil se je kamen more, ki me je tlačila, 
kih u človek, ki je odložil breme tež-

^krbi. Začel sem misliti kot ostaU ljudje. V 
vsaV ^^ začele počasi vtihotapljati osebne 

Kako bom zopet sproščeno in 
nif govoril z ljudmi, kako ne bo treba 

^ a r več prikrivati, kako bom lahko povedal 

vse naravnost in brez oprezanja. Kako se bom še 
ta večer po treh mesecih okopal, pregnal mrčes, 
ki se je naselil na meni. Kako se bom preoblekel 
v popolnoma sveže perilo. In kako bom končno 
zopet sedel za skupno družinsko mizo, ki je ne 
glede na vse mogoče teorije le največja člove-
kova dobrina. In še več podobnih podrobnosti. 

Vlak na tej progi sicer ne vozi naglo, a je čas 
vendar hitro potekal. Nič nisem vedel, koliko in 
katere postaje so ostajale za nami. Tudi lepa 
romantična pokrajina Bele krajine in obronkov 
Gorjancev me ni priklenila tako tesno kakor obi-
čajno. Kar hitro smo se spustili v dolino Krke, 
potem pa že Novo mesto in na jugu značilna 
suhokrajinska dežela. Od Trebnjega pa ni več 
daleč do Grosuplja, ki mi je bilo že skoraj toliko 
kot domača dobro znana postaja. Saj sem se 
mnogokrat vozil v dolino med Veliko in Malo 
goro z ribniškim hlaponom. 

Po manjši zamudi je nestrpnemu čakanju 
končno sledilo grosupeljsko križišče. Sklenil sem 
posloviti se vsaj za nekaj časa od ljudi, ki so del-
no poznali moje zagate in pomanjkljivosti. Ka-
rabinjerji so mi naložili eno edino nalogo, da bi 
se moral naslednji dan javiti. Nihče pa mi ni 
izrecno prepovedal kjerkoli izstopiti z vlaka. 

Poslovil sem se zopet od slučajnih znancev in 
podal sem se v posta jno restavracijo. Na njenem 

vrtu so bili gostoljubno razpostavljeni stoli in 
mize. Vse prazno. Okrepčal sem se z hladnim pe-
navim pivom in naročil sem velik zrezek z veliko 
odmero solate. Pri potniški blagajni sem povpra-
šal, kdaj pelje vlak proti Kočevju in če bi lahko 
oddal brzojavko. Pri jazna uradnica mi je po-
jasnila, da ob tej uri na pošti brzojavke ni mo-
goče oddati, ona pa da sme pošiljati samo urad-
ne telegrame. Bila je videti dobra, pa sem ji po-
vedal resnico o sebi. Tako j se je odločila poma-
gati in poslala je brzojavko na pošto v kra j že-
ninih staršev: ,,Sem že v Grosupljem, pridem z 
večernim vlakom, pripravite kopel ." 

Medtem so v restavraciji spražili velik in sočen 
dunajski zrezek. §e eno pivo in znebil sem se zla-
te rezerve, ki je tisti dan itak nisem več potre-
boval. Do prihoda vlaka z ljubljanske strani, 
sem v miru pomalical. Kako imenitno se mi je 
zdelo! Koliko je vredna osebna svoboda!. . . Na 
kočevski progi so še vedno vozili stari vagoni iz 
časov avstrijske monarhije. In potovali smo sko-
ro tako hitro, kakor zelo hiter kolesar s kolesom, 
na vsak način pa znatno hitreje kot pa če bi jo 
mahnil peš. Končno pa, kaj mi če vse skupaj. 
Glavno da prispem na cilj, potem pa se ne bom 
zlepa spravljal na vlak-. Pa četudi do konca vojne 
ne. Ostal bom med gozdovi daleč proč od zverin 
ljudi. 

Dalje prihodnjič 

Program prireditev in proslav 
v letu 1976 

1. 8. FEBRUAR - SLOVENSKI KULTURNI PRAZNIK 
- nosilec ZKPO 

2. KURENTOVANJE - nosilca folklorno in turistično 
društvo Ptuj 

3. DAN ŽENA nosilca SZDL in sindikati 
4. 15. april DAN ŽELEZNIČARJEV - nosilec sindi-

kat delavcev prometa in zvez 
5. 27. APRIL in 1. MAJ - nosilca sindikat in SZDL 
6. 25. maj MESEC MLADOSTI - nosilca ZSMS in 

ZKPO (ZKPO — revija mladinskih pevskih zborov 
občine Ptuj) 

7. SREČANJE BRATSTVA IN PRIJATELJSTVA -
nosilec sindikati 

8. MAJ - KRAJEVNI PRAZNIK - nosilec Krajevna 
skupnost Ptuj 

9. Konec aprila - REVIJA DRAMSKIH SKUPIN 
OBČINE PTUJ - nosilec ZKPO Ptuj 

10. 4. julij — DAN BORCA — nosilca Zveze združenja 
borcev NOV in Zveza rez. voj. starešin 

11. 22. julij - DAN VSTAJE - nosilca ZZB NOV in 
ZRVS 

12. avgust in september - KULTURNA SREČANJA IN 
FESTIVAL DOMAČE ZABAVNE GLASBE - nosilca 
Kulturna skupnost Ptuj in Radio Ptuj 

13. V poletnih mesecih SREČANJA MLADINE BRAT-
SKIH OBČIN - nosilca ZSMS ob pomoči klubov 
OZN 

14. 8. avgust - OBČINSKI PRAZNIK - nosilec SO Ptuj 
15. Proslave ob dnevu OZN - MESEC OKTOBER -

nosilec ZSMS ob pomoči klubov OZN 
16. November - DAN MRTVIH - nosilec ZSMS 
17. REVIJA PEVSKIH ZBOROV OBČINE PTUJ v poča-

stitev dneva republike — nosilec ZKPO Ptuj 
18. 29. november - PRAZNIK REPUBLIKE - nosilec 

SO Ptuj 
19. 22. december - DAN JLA - nosilec SZDL 
20. Proslave in prireditve posvečene 100-LETNICI CAN-

KARJEVEGA ROJSTVA — nosilec Kulturna skup-
nost Ptuj. 

Naša arheološka najdišča 

MAKOLE 
Arheološki zemljevid Dravinjske doline od Poljčan navzdol je 

skoraj prazen, čeprav se dandanes na obeh bregovih reke vrste vas za 
vasjo. Tu torej ne gre za odljuden svet, temveč najbrž bolj za to, da 
ga arheologi še niso natančneje pregledali in je zato njegova 
arheološka zgodovina samo prikrita. Res pa je, da o pradavnih 
starinah ne vedo niti po šolah, kamor bi šolarji prav gotovo prinesli 
kaj zgodovinskih novic. Tako je tudi v Makolah, ki so osrednji kraj 
tega dela doline. V Ferkovih zapiskih iz leta 1887 smo v Gradcu našli 
podatek o tem, kako je njega dni „v makolski far i" prišla na dan 
bronasta sekira. Nekaj časa jo je hranil makolski kovač, nato jo je od 
njega pridobil studeniški trgovec Kandolin, ta pa jo je podaril Ferku. 
Kakor je ostalo neznano, v katerem kraju in v kakih okoliščinah so to 
najdbo iz bronaste dobe našli, tako se je tudi pozneje za njo izgubila 
sled. 

O Makolah je Ferk pisal še leta 1893, ko je objavil svoj sestavek 
o rimskih cestah na Štajerskem in trdil, da je glavna cesta iz Celja 
proti Ptuju peljala po Dravinjski dolini in sicer skozi Poljčane, 
Studenice, Makole, Statcnberg, Pečke v Sestrže. Kakega trdnega 
dokaza o tej cesti - ostankov cestišča, površinskih sledov, živega 
domačega izročila - tu ni pa tudi trasa ceste je zaradi gričevnatega 
sveta in številnih klancev že od Celja sem zelo neprikladna za 
Rimljane, ki so šli radi kar najbolj naravnost in po čim ugodnejših 
poteh. Ker so resnični sledovi rimske ceste z miljniki in obcestnimi 
postajami od Celja do Ptuja znani v smeri mimo Konjic in Slov. 
Bistrice, je treba o tej Ferkovi cesti dvomiti , dokler se ne bodo našli 
dokazi tudi zar^o. 

Še najbolj resnična starina so v Makolah ostanki ruševin nekega 
neznanega poslopja na ozkem in strmem vrhu ob cesti v Jelovec 
jugovzhodno od vasi. Videti je kot d a j e tud nekoč stala 3 m široka in 
6 - 8 m dolga zidana stavba, ki pa je verjetno iz novejšega časa. Pot 
na severni strani tega vrha ima v lapor vrezane kolesnice, ki tudi niso 
posebno stare, a so prav take kot so jih na skalnatih tleh ponekod 
imele rimske ceste. Na resnične prazgodovinske ali rimske starine pa 
tudi na sledove prvih Slovencev bo torej trba v Makolah še počakat i . 

MALA VAS PRI ORMOŽU 
Tu so pri Rihtarjevih v Mali vasi 6 otroci našh blizu domačije 

kamnito sekiro brez luknje, ki se je potem izgubila. To je pred 
dobrimi petnajstimi leti vedel povedati gospodar, ko so mu arheologi 
pokazah tako kamnito orodje iz muzeja. Čeprav je ta podatek zelo 
nezanesljiv, saj bi lahko šlo tudi za kak sekiri podoben kamen, pa 
taka najdba v tem gričevju med Tomažem in Sejansko dolino ni 
presenetljiva. Njega dni je kaplan Vrbnjak ravno v okolici Tomaža 
zbral precejšnjo število takega kamnitega orodja, ki ga pod skupnim 
nazivom „iz okolice Ormoža" sedaj hrani graški muzej. Pa tudi 
posameznih gomil je nekaj razkropljenih po gozdovih med Savci in 
Veliko Nedeljo. 

Stanko Pahič 



MOJA MAMA RADA ČITA 
Moja mama skrbi za šestčlansko 

družino. Zelo rada čita, ker pa ni-
ma dosti časa, čita poredkoma. Le 
pozimi in ob grdem vremenu, ko 
nima poleg pospravljanja in pranja 
drugega dela, čita več. Pri čitanju 
se včasih zabava, se nasmeje, 
nekatere knjige pa tudi z žalostjo 
prečita. Največkrat čita zvečer in 
zjutraj . Vedno leže na posteljo ali 
pa v dnevno sobo na kavč. Ce je 
kakšna knjiga lepa in zanimiva, ter 
zame primerna mi svetuje na j jo Se 
jaz preberem. Pri čitanju ne zadre-
ma, kot se rado zgodi nekaterim 
drugim. Moja mama rada čita že 
od osnovne šole naprej . Ce jo kakš-
na knjiga zelo zanima, j o prebere 
tudi v enem večeru. Včasih čita tudi 
čez polnoč. 

Slavko Forstnarič, 
6. b OS Markovci 

MOJ BRAT VOJAK 
Preteklo je pet mesecev, odkar je 

šel moj najstarejši brat Janko v 
JLA, na odsluženje vojaškega ro-
ka. Z njim si redno dopisujem, saj 
piše, da si z domačimi novicami 
najbolj krajša čas. Sicer ga ima bolj 
malo, ker se mora veliko učiti. Bil 
je tudi že enkrat na izrednem do-
pustu. 

Piše tudi, da mu gre dobro in da 
tega, kar se bo naučil pri vojakih o 
vojskovanju, ne bi rad nikdar upo-
rabil za uničevanje ljudi in člo-
veških dobrin. Tudi jaz bi bila zelo 
vesela, da bi se te njegove želje 
uresničile. 

Tovariš T I T O je dejal: „Bodimo 
pripravljeni, kakor da bo jutri voj-
na — toda delajmo tako, kakor da 

To srni mi, najmlajši pioniiji OŠ bratov Štrafela v Markovcih. 
Pioniiji smo postali takrat, ko je imela naša REPUBLIKA 
svoj rojstni dan. 

Obljubili smo, da se bomo prav tako pridno učili in 
delovali v izvenšol^h dejavnostih kot naši starejši sošolci. 
Najbolj pa si želimo, da bi se lahko čimprej začeli učiti v 
novi šoli. 

MOJA MAMA PEČE TORTO 
Moja mama zelo rada peče pe-

civo ali torte. Jaz sem j o pri tem de-
lu velikokrat opazoval, posebno Se 
v kakšnem zaporedju je delala. Po-
gosto pa sem ji že tudi kaj poma-
gal, to mami veliko pomeni, saj je 
pri pecivu veliko dela. 

Ko sva pekla torto, sem ji s tepd 
sneg ali pa ka j drugega zmešal, kar 
mi je pač rekla. Seveda meni to ni 
šlo tako hitro od rok kakor nje j . 
Ko sva imela testo zmešano, sva ga 
vlila v namazan pekač in spekla. 
Pečeno tor to je mama o h l a ^ l a in 
jo prerezala na več delov. Potem 
sva ga namazala s kremo in več 
plasti položila skupaj . Nato pa je 
mama Se oblila tor to s čokolado. 
Ko se je čokolada strdila, sva jo 
okrasila z raznimi okraski. Moja 
mama uporabl ja vrečko, ki ima na 
koncu pipico in ko vrečko stiskaS 
delaš različne okraske. 

Seveda, ko je torta pripravljena, 
vsi težko pričakujemo, da j o slav-
Ijenec razreže. Tudi jaz težko pri-
čakujem, saj sem ji pri delu veliko 
pomagal in potem pričakujem večji 
kos s ladkega, ,p lači la" . 

Rudi Janžekovič, 
6. b, OS Markovci 

PROMETNA NESREČA 
z mamico sem se odpravila v 

Ptuj. Peljali sva se z avtobusom. 
Naenkrat se je avtobus ustavil. 
Zelo je počilo. Ljudje so začeli 
kričati in se prerivati. V avtobus 
se je zaletel tovornjak. Nikomur se 
ni nič zgodilo. 

Darinka Babosek, 2. a, 
OŠ Pndifthnik 

je nikdar ne b o . " Mi vsi si želimo 
živeti v miru in slogi ter uživati sa-
dove in pridobitve naše socialistič-
ne družbe, vendar smo obenem pri-
pravljeni pomagati naši vojski kot 
pripadniki močnega vsesplošnega 
ljudskega odpora. 

Mari ja Horvat , 
8. b raz., 

OS Bratov Štrafela, 
Markovci 

Mladi v 
Trnovski vasi 

Problemov, ki tarejo mlade pri 
nas, je mnogo; toda najbol j očitni 
so problemi s prostori, z denarjem, 
konflikt med generacijami z, z... 
marsičem. Vendar se zdi, da je naj-
večji problem mladine pri nas neza-
interesiranost, ki ji sledi nedelav-
nost v organizaciji ZSMS itd. 

Morda že pretiravam; kje neki. 
Saj je bilo lani ali predlani nekaj 
obetajočih sestankov; toda ostalo 
ni pri sestankih, ampak je šlo celo 
nazaj, da jih sploh ni. Tudi jutri ne 
bo, ne sestankov, ne akcij, ne... 
Ničesar ne bo, samo dolgčas, za-
molčane ali pa povedane kletvice. 
Pa je pri nas mnogo mladih, ki so v 
šolah, ki delajo v industrijskih 
centrih in tudi nekaj tistih, ki so 
ostali doma. Večina je pasivnih, 
nezainteresiranih do lastnih proble-
mov. Ali je to problem mladih pov-
sod? Ne vem. Ali vsi mladi iščejo 
samo zabavo. Vendar se moramo 
zavedati, da brez dela ni denarja, 
brez tega pa tudi muzike ni. 

Silva Ceh 

KAJ NAS NAJBOIJ JEZI? 

Pri sošolcu imajo naročen Ne-
deljski dnevnik. V šolo je prinesel 
stran z otroškimi spisi. Vsi smo se 
zgnetli okoli njega. Med spisi so bili 
tudi odgovori na vprašanja: , ,Kaj 
me najbol j jez i?" Te odgovore je 
hotel vsak prebrati in povedati še 
enega svojega. Ko smo bili tako 
glasni, je prišla v razred tovarišica 
učiteljica. Slišala je naše odgovore 
in dejala: ,,Napišite še vi svoje 
odgovore!" Tu so: Kaj me najbolj 
jezi? 

— ko prideta zjutraj oče in bra-
tec in me budita z naslednjo pesmi-
co: , ,Sedma ura že zvoni, lena 
Tat jana še leži, pridi, pridi črni 
vran, odvleči jo na beli d a n . " 

— ko moram v trgovino, če je na 
TV film; 

— ker se sošolec Janez ne ostriže 
in hodi razmršen v šolo; 

— če z ju t ra j zaspim in zamudim 
pouk; 

— jezi me, da me mama pošlje 
po drva in mislim, zakaj ne gre 
sestra; 

— če se drugi igrajo, jaz pa se 
moram učiti; 

— če moram opravljati ženska 
dela — pomivati posodo; 

— jezi me mama, ker mi ne pusti 
igrati žoge; 

— ker moram zvečer po mleko 
prek brvi, na kateri man jka jo 
deske; 

— da moram doma delati; 
— kadar odide mama od hiše , 

naroči mnogo stvari, pa jih ne 
opravim; 

— kadar sem po šoli in kadar ne 
pospravim stvari za seboj in sem 
kregana; 

— jezi me, ker moram sekati dr-
va in jesti hrano, k i j e ne maram; 

— ker v razredu med odmorom 
kričijo; 

— ker mi je muc pojedel nekaj 
zajčkov; 

— ko moram iti delat in sem zelo 
lena; 

— ker je slabo vreme; 
— ko moram zjutraj vstati, ko je 

najbolj prijetno spati; 
— da moram iti v hlev, ko pri-

dem iz šole; 
— ko pridejo sorodniki na obisk, 

jaz pa moram delati; 
— ker moram daleč v šolo; 
— če dežuje in nimamo te-

lovadbe na igrišču. 
Pozdravljamo vse pionirje, ki se 

tudi kda j jezijo. 
Učenci 5. a in b 

razreda osnovne šole 
MajSpekr 

BILA SEM MOKRA 
Nekega dne je začelo močno 

deževati. Bila sem v šoli. Ko je bilo 
konec pouka, je še deževalo. Mora-
la sem domov. Zelo sem tekla. 
Vseeno sem bila mokra. Doma sem 
se preoblekla in spila skodelico 
vročega čaja . 

Darinka Kurež, 3. a 
OŠ Podlehnik 

KAJ DELAJO SLOVENCI, KA-
DAR NISO NA SESTANKIH? 

Pripravljam poročila, pišem va-
bila za naš občni zbor na gimnaziji 
„Dušana Kvedra" P tu j . Trk na 
vrata. , ,Napre j ! " Drug za drugim 
so plaho vstopili. 

Nikoli jih nisem še videla... Star-
ši niso... premladi so. Kdo neki bi 
to b i l . . . " so mi begale misli v 
trenutku, ko nisem vedela, kdo so 
in od kod, zakaj so prišli ravno k 
meni. 

, ,Dober dan! Mi snemamo re-
portaže s Slovenci, ki niso na ses-
tankih," so mi povedali novinarji 
RTV Ljubl jana. 

In potem smo kramljali in se do-
govorili, da bodo posneli recitacije 
naših članov dramske sekcije. 

Kmetova pesem, povedal jo je 
Bojan. In potem so se vrstili verz za 
verzom in kitica za kitico, dokler 
nismo povedali pesmi, ki pojejo o 
domovini, o bojih in zmagah, o bit-
kah in ranjencih, o sinovih rojenih 
v vojni, o taboriščih, o lepoti in lju-
bezni, dokler nismo povedali pes-
mi, ki jih znamo iz glave prav vsi, 
torej pesmi, ki so všeč prav vsem. 

Veseli in srečni smo, da bo naš 
glas segel tudi onkra j naše občine in 
to je tudi priznanje za naše delo, 
priznanje in zahvala za trud nam 
vsem in vsakemu posebej, pri-
znanje naši mentorici in režiserju 
Marjanu Kovaču. Veseli smo, da ne 
sedimo le na sestankih, ampak 
skrbimo tudi za kulturo. 

N. Topolovec 

P O G O V A R J A L SEM SE Z 
V O Z N I K O M R E Š E V A L N E 
POSTAJE 

Zanimalo me je delo rešilne 
postaje P tu j in delo njenih delav-
cev. Pogovoril sem se z voznikom 
te postaje. Povedal mi je, da ima 
njegov poklic slabe in dobre strani. 
Poklic je predvsem naporen. ,,De-
lovni čas t ra ja 24 ur, od 7 ure do 7 
ure naslednjega dne. Nato sta 
prosta 2 dneva, pa spet služba. 

V poklicu moraš biti zmeraj pri-
pravljen, saj je kako noč več nesreč 
in si celo noč na vožnji. Tako se 
lahko hitro prehladiš, zboliš ," mi 
je odgovoril. 

Vprašal sem ga, kako je prišel do 
tega poklica. 

,,Bil sem vojak v Ljubljani in 
sem naredil potrebne izpite. Zda j 
sem že 14 let v tej službi in se že bolj 
slabo počut im" , je še dodal. 

Pri delu mora jo biti vozniki re-
šilcev hitri, kaj t i pogosto je dra-
gocena vsaka sekunda. Mora jo biti 
vzdržljivi in tudi telesno močni, 
vsaj pri nekaterih bolnikih. 

T a k o sem se v s a j n e k o l i k o 
spoznal s tem napornim, a ple-
menitim poklicem. 

Franc Zorko, 
^ 8. r. OŠ Markovci 

OB OBČINSKEM PRAZNIKU 
Občina Slov. Bistrica praznuje 8. 

januar ja občinski praznik, na kate-
rem se spomnimo legendarnega 
POHORSKEGA bataljona, ki je 
junaško padel 8. j anuar ja 1943 na 
Osankarici pri Treh Žebljih. 

V počastitev tega dne je v občino 
pripotoval EDVARD KARDELJ, 
ki se je pogovarjal s političnimi 
osebami naše občine, njegova žena 
Pepca pa o problemih šolstva. 
Kardelj je obiskal tudi tovarno 
aluminijastih polizdelkov IMPOL 
ter prisostvoval predaji reda dela z 
rdečo zastavo. 8. januar ja so bile 
tudi številne svečanosti v šolah ter 
ustanovah. Tako smo v četrtek 
imeli priliko poslušati zbor iz 
Svetozareva, ki je tudi naša pobra-
tena občina. 

V petek, 9. januar ja pa je bilo v 
šoli tekmovanje učencev v pozna-
vanju NOB in dela ZK Jugoslavije, 
na katerem so sodelovali tudi pred-
stavniki naše šole in zasedli drugo 
mesto in si s tem priborili vstop na 
finalno tekmovanje v Slovenski 
Bistrici skupaj z Laporjem, Tinjem 
in Oplotico. Ob tem prazniku je 
bila odprta nova šola na Crešnjev-
cu, ki je plod samoprispevka. 

Tako že vrsto let praznujemo 
občinski praznik ter ga bomo še 
dolgo, saj nikdar ne bomo pozabili 
hrabrega POHORSKEGA bataljo-
na, ki je dal življenje za naše dobro 
— SVOBODO. 

Andrej Jug, 8. b razred, 
OŠ Poljčane 

PRIREDILI SMO KVIZ 

Za občinski praznik smo na naši 
šoli priredih kviz. Pomerili so se 

učenci iz: l apor ja , Slov. Bistrice, 
Makol in Poljčan. 

V naši skupini, so bili trije učenci: 
Jožica Peršoh, Selma Krivec, in 
Srečko Pirš. Vprašanje so dobili iz 
NOB in o pohorskem bataljonu. 
Vmes so imeli tudi kratek program. 
Nastopala je Mihela Hrup, ki je 
pela dve pesmi, s harmoniko jo je 
spremljal Bojan Ušinek. Vsaka 
ekipa je dobila po pet vprašanj. 
Sonja Marguč in Mojca Starovas-
nik sta spoznavali pesmi iz NOB. 
Največ jih je spoznala Mojca. Prvo 
mesto si je pridobila ekipa iz 
l aporja . Naši učenci so bili drugi. 
Tretje mesto so dobili učenci Slov. 
Bistrice, četrti so bili iz Makol. 

Cez en teden se bodo pomerili v 
Slov. Bistrici naslednje ekipe: 
L,aporje, Poljčane, Tinje in Oplot-
nica. Želim, da bi bili v Slov. 
Bistrici naši učenci na dobrem 
mestu. 

Renata Oravec, 6. b raz., 
OŠ Poljčane 

NOVOLETNA JELKA 
Okrasili smo novoletno jelko. 

Obesili smo nan jo kfekse, bombo-
ne, okraske in električne lučke. Ma-
mica mi je kupila za novoletno da-
rilo lego kocke. Pred novim letom 
je stara mama spekla gibanice. Pi-
sali smo sorodnikom, prijateljem in 
znancem novoletne voščilnice. 

Novo leto sem pričakoval ob te-
levizorju. Polnoči nisem pričakal, 
ker sem zaspal. Želim si, da bi imel 
lep izkaz, da bi mi še dolgo živeli 
starši in da bi bil vedno zdrav in ve-

Oto Kolednik, 
2. razred, OŠ Grajena 

NOVOLETNO PRAZNOVANJE 
V soboto, pred Novim letom, 

sem bil v Mariboru, kjer sem od 
dedka Mraza dobil lepo darilo. 
Dedka Mraza sem videl tudi v dvo-
rani Franca Osojnika v Grajeni. 

Novo leto sem praznoval pri teti 
in gledal televizijo, kjer sem videl 
tovariša Tita. Ob govoru tovariša 
Tita sem si tudi jaz zaželel, da bi bi-
lo to leto še boljše za nas in da še iz-
boljšam svoj šolski uspeh. 

Peter Šešerko, 
2. razred, OŠ Grajena 

MOJA MUCA 
stric mi je prinesel belo muco. 

Dala sem ji ime Mika. V škatli sem 
ji naredila posteljo. Spala je v 
otroški sobi v kotu. Včasih je 
prišla k meni v posteljo. Neko noč 
se je šla potepat. Ni se več vrnila. 

Darinka Babosek, 2. a, 
OŠ Podlehnik 

PREPIR ^ ^ 

Mama nama je kupila nove 
barvice. Moje so bile večje, zato 
mi jih je brat vzel. Jokala sem. Ni 
jih hotel vrniti. Zakadila sem se 
vanj. Brat me je sunil. Šla sem ga 
zatožit očetu. Oče naju je okregal 
in nama požugal s šibo. 

Štefka Zagorščak, 2. a, 
OŠ Podlehnik 

ŠPORTNI DAN 
Imeli smo športni dan. Tekmo-

vali smo v teku. Tudi jaz sem 
tekel. Bil sem med prvimi. 
Spotaknil sem se in padel v blato. 
Bil sem zadnji. 

Bojan Pernek, 2. a, 
OŠ Podlehnik 

M O J K Ž E I J E 

Ura je odbila polnoč. Stisnili 
smo si roke in si želeli srečno, pred-
vsem pa zdravo novo leto. 

Novo leto je minilo in že smo v 
šoli. Mojih želja je v novem letu ve-
liko. Najbol j si želim, da bi bila 
zdrava. Želim si, da bi dobivala v 
šoli same dobre ocene. To bi bilo 
zares lepo. Moja želja je, da bi ime-
li celodnevno šolo. Zelja mnogih 
učencev je tudi, da bi bilo v janu-
arju in februarju mnogo snega. Že-
lim da bi bile pometene in asfalti-
rane vse ceste. Tako bi se v šolo 
lahko kotalkah. 

Vsem otrokom želim na svetu, da 
bi v novem letu bili vsi zdravi in da 
ne bi bilo vojne! 

Lidija Baši, 
5. C, razred, 

OŠ , , T o n e Z . " Ptuj 

IZLET 
V prvem razredu smo šli na izlet 

na Ptuj . Ogledali smo si grad. No-
tranjost gradu mi je bila zelo všeč. 
Videla sem mnogo slik, postelj in 
stolov. Bili smo še v parku. Tam 
smo se gugali. Na avtobusni postaji 
smo si kupili sladoled. 

Darinka Babosek, 2. a 
OŠ Podlehnik 

ŽOGALI SMO SE 
Igrali smo med dvema ognjema. 

Tinka je bila prostovoljka. Mene 
dolgo nihče ni mogel ustreliti. Dva-
krat sem žogo prijela. Deklice smo 
zmagale, dečki pa izgubili. Bili so 
jezni. Hoteli so nas natepsti. Zbe-
žale smo domov in se jim smejale. 

Štefka Zagorščak, 3. a 
OŠ podlehnik 

SPREHOD V GOZD 
V nedeljo sem šla v gozd. Prišla 

sem do jase. Tam sta stala lovec in 
neki kmet. Lovec je pripovedoval, 
kako je ustrelil lisico. Tudi jaz sem 
si jo ogledala. Bila je zelo lepa. Po-
tem sem šla domov. Mami sem po-
vedala, da sem videla ustreljeno li-
sico. 

Mar jana Šprah, 2. a 
OŠ Podlehnik 

OČKA VOJAK 
Pred kakim mesecem je očka do-

bil vabilo, da naj se oglasi v ptujski 
vojašnici. Tam je ostal cel dopol-
dan, domov pa si je prinesel vso 
vojaško obleko in nekaj druge 
opreme. S sestrico sva ga naprosili, 
naj si obleko pomeri. To je tudi 
storil in ko je bil oblečen je sestrica 
dejala: , ,Zdaj si zares pravi vojak, 
ampak ti ne boš nikoli streljal oč-
kov drugim otrokom, kajne? Saj 
zato ti tudi puške niso da l i ! " Očka 
ni nič odgovoril, le pobožal na ju je 
po glavah, jaz pa sem se potem za-
mislila nad temi otroškimi bese-
dami. Kako lepo bi bilo, če res ni-
kjer na svetu, nobenemu očku ne bi 
bilo potrebno ubijati! 

Slavica Pičerko, 
7. b razred 

O B V E S T I L O 
Pokrajinski muzej v Ptuju pripravlja v počastitev 
praznika žensk — 8. nnarca razstavo predmetov, ki so 
jih ustvarile ženske roke (lanene tkanine, stare 
kvačkane izdelke, posteljno perilo, otroško in spodnje 
perilo, zavese, prte, tiskane tkanine-tisk, volnene 
izdelke). 

Naprošamo vse, ki še hranijo ali uporabljajo takšne 
izdelke, da jih posodijo za razstavo. 

Prosimo, da oddate predmete do 10. februarja t. I. 
V upravi Pokrajinskega muzeja. Muzejski trg 1, ob 
delavnikih med 8. in 14. uro. 



Pričelo se je tekmovanje v inter-
ligi, v kateri sodeluje po šest ekip iz 
severovzhodne Slovenije in av-
strijske Štajerske. Moštva so letos 
prvič razporejena v , , A " in „ B " 
skupino ter tekmuje jo vsako z vsa-
l̂ im Moštvo Šahovskega društva 
..Izbira" P t u j nastopa v , ,B" 
skupini in je v prvem kolu tesno 
izgubilo z letošnjim slovenskim 
prvakom, moštvom , .Kovinar" iz 
Maribora z rezultatom 3,5:4,5. Na 
posameznih deskah so bili doseženi 
naslednj i r ezu l t a t i : P o l a j -
žer—Lešnik 1:0, P o d -
krajšek — N j e g o v a n 0:1, Bo-
hak-—P. Krajnc remi, Majce-
novič—Matovič 0:1, Šeru-
ga—Ačko 0:1, Kneževič—Božičnik 
[emi, Š k a r j a — L . K r a j n c 1:0, 
Habjanič—Lukan remi. 

Prizadevni organizatorji iz Ge-
rečje vasi so priredili moštveno ša-
hovsko tekmovanje, ki se ga je 
yaeležilo deset ekip iz manjših kra-
jev. ki dosedaj na šahovskih tek-
"^ovanjih niso nastopale. Doseženi 
^ bUi naslednji rezultati: Klub 
Študentov — P tu j 29,5 točk. Go-

28 točk. Apače 26 točk. 
^Korba 23 točk, Gerečja vas (sta-

18.5 točk. Gerečia vas 



Uredništvo se je odločilo, da ob neposrednem 
sodelovanju Vide Rojičeve, ki je doslej edina na našem 
območju načrtno zbirala in preučevala zgodovino 
naprednega delavskega gibanja in narodnoosvobodilnega 
boja na našem območju, enkrat mesečno objavi „Koledar 
osvobodilnega boja" za tisti mesec. To bo le neke vrste 
kazalo, določen opomnik, strnjen koledarski pregled 
dogodkov iz NOB na območju, ki ga pokriva naš Tednik. 
Prepričani smo, da bo koristno služil učeči se mladini, 
predvsem pa delavcem na področju vzgoje in 
izobraževanja, družbenopolitičnim in kultumo-pro-
svetnim organizacijam pri pouku, načrtovanju proslav, 
spominskih svečanosti in podobno. Priporočamo, da si ta 
,Jcoledar" skrbno shranite, ga mesečno dopolnjujete, saj 
vam bo ob koncu leta dal celovit pregled vsega, kar se je 
med NOB dogajalo na našemobmočju. Vse poznavalce 
zgodovine NOB, zlasti tiste, ki so posamezne opisane 
dogodke preživeli, vabimo k sodelovanju, k 
izpopolnjevanju in dopolnjevanju našega ,4coledaija". 

Uredništvo 

KOLEDAR OSVOBODILNEGA BOJA 
za mesec JANUAR 

3. 1. 1945 - se odvija v Logarevcih pri Ljutomeru spopad med 
šestimi partizani in Kozaki, ki so se vdinjali 
nacizmu. Prične se pri kmetu Žaliku. Padeta 

gospodar in gospodinja ter partizan Aljaž 
Bernot-Maks, brat Vide Tomšičeve. 

3. 1. 1945 - zavezniška letala bombardirajo Ptuj, zadenejo in 
porušijo minoritsko cerkev. 

8. 1. 1943 - pade v junaškem boju na Osankarici na Pohorju 65 
partizanov pohorskega bataljona. Obkolile so ga 

močne enote policije, vojaštva, orožništva in 
vermanov. Nemci u jamejo le enega živega partizana, 
ki ga pozneje ustrelijo kot talca v Ljubnem. Nemci 
imajo v boju 19 mrtvih in 20 ranjenih. Padec 
pohorskem bataljona hudo prizadene osvobodilni 
boj na Štajerskem. Pohorski bataljon postane 
legenda. 

1 1 . 1 . 1945 - pade v Cirkovcah in v Stodrežu pri Makolah po 10 
talcev. 

13. 1. 1945 - se sestanejo: bundesfirer, komandant SD in 
kreisfirer z Zmagoslavom Meloharjem, vodjem 
četnikov. Zberejo se na gradu Vurberk in domeni jo , 
da se lahko četniki svobodno gibljejo po vseh 
Slovenskih goricah in sodelujejo z nemškimi 
oboroženimi enotami. Tedaj je bilo na območ ju 
Slovenskih goric okrog 150 četnikov 

14. 1. 1945 - partizanski ubežnik in vodja roparske tolpe v 
Slovenskih goricah, Klemenčič , ustreli partizana 
Šobra in Vogrina, ki sta ga v Sp. VoUčini aretirala. 

15. 1. 1944 - je sestanek članov maribordcega d c r o g a na šoU v 
Voličini v Slovenskih goricah. Navzoči so: Kovač, 
Jernej, Aco, Egon in Niko. Govorijo o vzrokih 
prekinitve zvez s Pohor jem 

17. 1. 1945 — druga četa kozjanskega odreda pri Bolfanku v 
Halozah (na Plateh), prepreči aretacijo domačinov 
tako, da pričaka v zasedi skupino 13 orožnikov, jo 
napade in pokonča . 

26. 1. 1942 - je bil v Mali vasi pri Tomažu izdan narodni heroj 
Vinko Megla (roj. 13. 1. 1922). Nemci ga ustrelijo. 
T e d ^ je aretirana tudi kurirka O F , Milena 
Bokša-Boža iz Koračic pri Tomažu, bivša dijakinja. 

26. 1. 1945 - ustrelijo Nemci v Ciikulanah v Halozah 9 talcev. 
Na isti dan pade tudi v gozdu pri Ivanjkovcih 9 
talcev. Na obeh krajih stoji danes spomenik. 

28 . 1. 1945 — zavezniška letala spet odvržejo na P tu j tovor bomb, 
k i poškoduje železniški most in več zgradb, žrtev pa 
ne povzročgo. 

- januarja 1943 - pade na čagonske travnike v Slov. goricah 
angleško dvomotorno lovsko letalo, Pogrezne se globoko v 
močvirna tla. Pilot odskoči , a ga Nemci ujamejo. 

- j anuaga 1944 - se sestane predstavnik okrožnega komiteja 
KPS Matiobr, pri Dupleku v Slov. goricah, z ubežniki iz nemške 
vojske. Dogovorijo se o ustanovitvi Lackove čete , ki prične 
delovati med Račami in Mariborom. 

- januarja 1944 - Milko Golob-Joško prevzame, po odhodu 
O e t k e Praprotnik-Štefke na Dolenjsko, dolžnost sekretarja 
ptujskega (krožnega komiteja . S Š te fko idide na Dolenjsko tudi 
član PK KPS, Tone Žnidarič-Štefan, ki uu glavni štab zaupa 
pove^stvo 15. belokrajnske brigade. 

V. ROJIC 

Ptujski radioamateiji pred odhodom na tekmovanje. 

RADIO KLUB PTUJ obvešča 
mladino in druge občane, da 
bo pričel s osnovnim tečajem 
radio-tehnike in radio-telegra-
fije. Interesenti naj se oglasijo, 
4. februaija 1976 od 18. ure 
dalje v prostorih kluba (v kleti 
doma Franca Krambergerja) 
Ormoška cesta 2. Vabimo 
predvsem mladino osnovnih 
in srednjih šol. 

Načrtujejo nove 
poslovne enote 

v želji, da bi bančno poslovanje 
kar najbolj približali občanom, si 
1® Maribor, podružnica Ptuj 
nenehno prizadeva, da bi imela 
čimveč svojih poslovnih enot 
zunaj Ptuja. Doslej že imajo 
poslovne enote v Kidričevem in 
Majšperku; načrtujejo pa jih šc v 
Gorišnici, Markovcih, Sikolah pri 
Pragerskem in v Rogoznici pri 
Ptuju. 

N. B. 

f > 

vreme 
do nedelje, 8. februarja 1976 
Mlaj bo 31. januarja ob 7.20. 

NAPOVFD: Spremenljivo vre-
me bo. Sneženje je verjetno, 31. 
januarja in še 1. februarja. Od 2. 
do 6. februarja bo mrzlo in 
okrog 8. februarja ponovno 
sneženje. 

Stari vremenski pregovor 
pravi: „Ce na svečnico sneži, se 
|K)mlad kmalu oglasi.' Cc to še 
danes drži, bo na svečnico (2. 
februarja) lepo vreme, kajti 
predvideva se, da se bo letos 
pomlad zakasnila, kar za ccli 
mesec. Dobro se bo stoplilo šele 
okrog 20. aprila. Sneg pa, k i j e 
januarja izostal, nam pa bo Jožef 
(19. marca> dal. To se nam 
čudno zdi, vendar na resnici 
slom. 

Alojz Cestnik 

NA ZAVRČU BODO 
ZEMLJIŠČA 

SKRBNO 
OBDELANA 

Delavci delovne enote ptujskega 
kmetijskega kombinata na Zavrču 
si bodo letos posebej prizadevali, 
da bodc^ vsa zemljišča skrbno obde-
lana. K K P tu j ima na območju Za-
vrča 412 ha zemljišč, od tega je kar 
115 ha rodovitnih vinogradov. Za 
letos načrtujejo, da bodo zasadili z 
mlado vinsko trto nad 10 ha teras. 

Ker tudi na Zavrču pr imanjkuje 
delovne sile, se bodo letos usmerili 
predvsem na nakup kmetijskih 
strojev, zlasti dvoosnih traktorjev, 
ki se pri obdelovanju haloških bre-
govitih zemljišč dobro obnesejo. 

GF 

Tečaji prve 
pomoči 

Občinski odbor Rdečega 
kr iža v P t u j u u s p o s a b l j a 
kandidate za voznike motor-
nih vozil kar v treh tečajih, ki 
so v Majšperku, Markovcih 
in v P tu ju . Te tečaje je doslej 
obiskovalo nad 120 slušate-
ljev, precej je pa tudi takih, ki 
tečaja ne obiskujejo, temveč 
opravijo samo preizkus zna-
nja. Pri občinskem odboru 
RK imajo že nad 200 novih 
prijav kandidatov za tečaj , 
zato jih v naslednjih nekaj 
mesecih čaka še precej dela. 

šm 

Delo odbora za pripravo že 
tradicionalnega ptujskega kurento-
vanja teče pospešeno naprej. Člani 
odbora so na enega od sestankov 
povabili tudi člane kulturne skup-
nosti P tu j in se skupno pogovorili o 
financiranju kurentovanja. Za 
letošnje kurentovanje bo potrebno 
zbrati okrog 20 milijonov starih 
dinarjev. Običajno je 25-tni delež 
zanj prispevala kulturna skupnost 
in skupščina občine Ptuj , ostalih 75 
odstotkov pa so zapolnili z deležem 
delovnih organizacij za reklamne 
oglase in z izkupičkom od prodanih 
vstopnic. Da bi se ognili vsakolet-
nim težavam okrog financiranja te 
pomembne prireditve, ki vsako leto 
privablja v P tu j na tisoče obisko-
valcev, bo potrebno sistemsko reše-
vanje financiranja kurentovanja. 

Dosedanji nosilci kurentovanja 
sta turistično društvo in folklorno 
društvo, seveda ob pomoči ostalih 
dejavnikov. V prihodnje pa načrtu-
jejo, da bo prireditve te vrste 
sprejela v svoje okrilje poslovna 

skupnost za turizem, ki bi na j bila 
ustanovljena že letos in združila vse 
razdrobljene dejavnosti, ki so 
posredno ali neposredno povezane 
v turistični ponudbi našega ob-
močja in občinska turistična zveza, 
ki bo prav tako zaživela v tekočem 
letu. 

Vse zaplete okrog financiranja bo 
torej potrebno v kratkem rešiti. Ob 
tem pa je treba Še dodati, da 
moramo vsakršno misel o tem, da 
bi kurentovanje omejili ali celo 
opustili, odmisliti. Zavedati se 
moramo, da je naša naloga varo-
vati narodno bogastvo in ga še 
odkrivati, ne pa da ga umikamo iz 
naše stvarnosti. 

Vsi, ki želite sodelovati na 
letošnjem kurentovanju, oglasite se 
v turističnem uradu, kjer boste 
dobili potrebno informacijo. Ob 
priložnosti letošnjega kurentovanja 
poziva odbor vse, ki bodo sodelo-
vali, da posebno skrb posvetijo 
kvaliteti. Odbor se bo prav tako 

zavzel, da bo v izdelavo napis in 
okrasitve sodelujočih kamionov, 
vključil aranžiranje ptujskih trgov-
skih podjeti j . 

MG 

Dve novi 00 ZKS 
Prejšnjo sredo sta bili na območju ptujske občine ustanovljeni kar 

dve novi osnovni organizaciji ZKS. Najprej so se sestali komunisti iz 
podjet ja „Gradis", TOZD „Gradnje" Ptuj , za tem pa še komimisti v 
krajevni skupnosti Leskovec v Halozah in sprejeli ^ l e p o ustanovitvi 
samostojne organizacije ZKS. V skladu s s ta tutom ZKS je o tem 
predhodno sklepala občinska konferenca ZKS Ptuj. 

S tem deluje na območju občinske organizacije ZKS Ptuj že 80 
osnovnih organizacij ZKS, ki povezujejo skupno nad 1.660 članov. Samo 
v zadnjih dveh letih je število članov ZK v občini poraslo za več ko t eno 
četr t ino. 

F F 

S L O V E N S K A B I S T R I C A 

»Bilten" ZK 
Prejšnji teden je izšla letošnja 

prva številka , ,Bihen" , glasila OK 
ZKS Slov. Bistrica. Glasilo izhaja v 
okoli 200 izvodih, sprejemajo pa ga 
vse osnovne organizacije ZKS, 
družbeno politične in druge orga-
nizacije v občini in izven nje. 

Letošnja prva Številka, obenem 
druga, ki so doslej izšle, posveča 
največ pozornosti ugotovitvam, 
stališčem in sklepom aktiva ZK 
delavcev-neposrednih proizvajalcev 
občine Slov. Bistrica. S posebno 
pozornostjo obravnava še sklepe 
IX. seje OK ZKS Slov. Bistrica in 
naloge po 5. sejiCK ZKS. 

Med nalogami, je tudi stalna skrb 
za obnavljanje članstva v ZK, nji-
hova kadrovska in organizacijska 
krepitev ter zavzemanje za orga-
nizirane oblike dela ZK v tistih 
delovnih organizacijah, kjer tega še 
nimajo. 

V. H. 

Skrb za družbeno samozaščito 
Družbena samozaščita bo tudi 

na območju občine Slov. Bistri-
ca imela pomembno vlogo. O 
tem je bila pred nedavnim v 
Slov. Bistrici problemska konfe-
renca, ki j o j e pripravila OK 
SZDL. 

Po 13. seji predsedstva CK 
ZKJ so v bistriški občini imeli 
vrsto aktivnosti na področju 
družbene samozaščite. Njihova 
dejavnost je posegala v vsa 
področja delovanja SZDL, or-
ganizacij in članstva. Med naj-
vidnejšimi dokazi, kako so obča-
ni pripravljeni na področju druž-
bene samozaščite je bila lanska 
jesenska komandno štabna vaja, 
ki je bila ocenjena ko t zelo 
uspešna. Aktivnost so pokazali 
tudi pri razpravah o osnutku 
družbenega dogovora o družbeni 
zaščiti. Predvidevajo, da bodo v 

bistriški občini sprejeli ta do-
kument letos maja. Z enako 
mero uspešnosti - na področju 
sprejemanja in vključevanja 
družbene samozaščite delujejo 
tudi v krajevnih skupnostih in 
TOZD, kjer pospešeno dopol-
njujejo svoje statute. Do letoš-
njega marca bodo v vseh družbe-
nopolit ičnih in samoupravnih 
organizacijah proučil i in ocenili 
stopnjo družbene samozaščite in 
na podlagi tega sprejeli konkret-
ne ^ c i j s k e programe. 

Na konferenci so med drugim 
tudi sklenili, da mora občinska 
konferenca SZDL pripraviti 
akcijski program za uresniče-
varqe nalog s področja samo-
zaščite, občinska skupščina pa 
bo morala čim prej sprejeti 
družbeni dogovor o samozaščiti 
v občini. Občinske izobraže-

valne skupnosti morajo poskrbe-
ti, da se bodo vprašanja s 
področja samozaščite vnesla v 
osnovne šole. Temu področju so 
na konferenci posvetili še po-
sebno skrb, saj se dobro zave-
dajo vloge vzgoje mladih v tej 
smeri, zato bo pot rebno ta 
predmet vgraditi v učne progra-
me šoL Da bi ta prizadevanja 
rodila sadove, bodo organizirali 
za prosvetne delavce, ki pouču-
je jo družbeno moralno vzgojo 
na šolah, posebni seminar. V tej 
smeri pa bo potrebno usposobiti 
tudi vse pedagoške delavce. Za 
vsakega od sprejetih sklepov, so 
na konferenci postavili tudi 
konkretne roke in nosilce, zato 
ni bojazni da programi ne bi bili 
uresničeni. 

V. H. 

Javna tribuna 
o štipendiranju 

Klub p t u j s k i h š t u d e n t o v 
pripravlja javno tr ibuno o šti-
pendijski in kadrovski politiki v 
ptujski občini. V ta namen bodo že 
v kratkem sklicali študente in se z 
njimi pogovorili o problemih, ki jih 
tarejo na tem področju. Zelja štu-
dentov, ki pripravljajo tr ibuno je, 
da bi se je udeležili štipendisti dija-
ki poklicnih in srednjih Sol ter štu-
dentje višjih in visokih Sol. Na tri-
buno, ki bi predvidoma 6. febru-
arja bodo povabili predstavnike 
družbeno-političnih organizacij 
ptujske občine, predstavnike kluba 
gospodarstvenikov, člane izvirnega 
odbora podpisnikov samoupravne-
ga sporazuma o štipendiranju in 
zavoda za zaposlovanje Maribor, 
izpostava P tu j . 

N . P . 

berite 

TEDNIK 

Na magistratu v Ptuju so v soboto svečano potrdili 50-letnico 
skupnega življenja in jih razglasili za zlatoporočence. 

Martin in Marija Munda iz Spuhlje 131. Martin je rojen leta 
1900, upokojen zidar, Marija, roj. 1901, gospodinja. 

Franc in Treza Šuen, kmetovalca v Brezovcih 6, KS Polenšak. 
Franc je dopolnil 71, Treza 69 let. 

Foto: Langerholc 

osebna kronika 
RODILE SO: 

Stanislava Osebek, Ptujska 2, 
Ormož - Natašo; Neža Ratak, 
Kicar 1 1 5 / a - Alenko; Klara 
Sedlašek, Novinci 11 - Bernard-
ko; Marijana Kramar, 1 rasova 13 

Boštjana; Majda Veršič, Potrče-
va 25 - dečka; Gera Vindiš, 
Zidanškova 24 - deklico; Marija 
Medved, Dragonja vas 37 — dečka ; 
Ivica Sitar, Barislavci 18 -
deklico; Silva Najžar, Loperšice 25 
- Urško; Terezija Kristovič, 
Goričak 5 - dečka; Cvetka 
Krajnc, Kajuhova 1 - Boštjana; 
Marija Krajnc, VeL Varnica 62 -
dečka; Frančiška Kokol, Ivanjski 
vrh 19 - deklico; Marija Erjavec, 
Trajanova 13 - Nika; Elizabeta 
Cizerl, Gabernik 25 - dečka; 
Marija Žumer , Hajdoše n. h. -
dečka; Elizabeta Toš, Vitomarci 8 
- deklico; Terezija Kos, Ločki vrh 
60 - dečka ; Antonija Ivančič, 
Belski vrh 4 - deklico; Marjeta 
Kukovec, Krčevina 44 - dečka ; 
Marjeta Legak, Sp. Ključarovci 26 
- deklico; Majda Pintarič, Ambra-
mičeva 3 — dečka; Ljudmila 
Miloški, Ljubstava 10 - dcklico; 
Slavica Kmetec, Gerečja vas l / a -
dečka; Stanislava Mlakar. Apače 
274 - Marjetko; Katarina Purg, 
Jiirovci 8 - deklico, Milica 
Žnidarič, VeL Nedelja 9 - Vanjo; 
Štefanija Simi Š tu rmovd 15 -
Andreja. 
POROKI 

Mehmed Šoše, Mcstai, Ahmeta 
Šefiča 12 in Ljiljanka Krešič, 

Mostar, Raštanska 96; Albin 
Voglar, Soviče 1 1 / b in Vida 
Topolovec, Breg 3 4 / b ; Matin 
Krajnc, Brezovci 9 in Marija 
Trunk, Strmec 19; Franc Pignar, 
Lancova vas 89 in Marija Jerenko, 
Lancova vas 41; Edvard Kaučič , 
Grajska 1 in Ivanka Galun, Prvenci 
2; Stanko Zamuda, Mihovci 11 in 
Stanislava Petek, Gorišnica 88; 
Zemlje slav Žula Maribor, Goriška 
22 in Vera Videčnik, M ^ i b o r , 
GOriška 22; Dragotin Ž uran, 
Stojnci 2 6 / a in Kristina Tomažič, 
Muretinci 22; Janez Matajašič, 
Sakušak 66 in Jožefa Kukovec, 
Ro tman 19; Jožef Horvat, Kranj, 
Medetova 1 in Marija Logar, 
Šenčur, Velesovka 25; Jožef 
PlohL Bratislavci 2 6 / a in Matilda 
Šuen, Brezovci 6; Viljem Gereč-
njk, Zg. Hajdina 132 in Silva 
ŠamperL Draženci 5 5 / a ; Janez 
Mqar , Bukovci 116 in Elizabeta 
Zelenik, Bukovci 151; Janez 
Lebar, Gorišnica 51 in Mira Marin, 
Gorišnica 69. 

UMRLI SO: 

1 rane Trunk, Cvetkovci 58, 
Podgorci, roj. 1898, umrl 19. jan. 
76; Ana Ogrizek, Volkmerjeva 10, 
roj. 1902, umrla 17. jan. 1976; 
Jožef I ekonja, Ločki vrh 30, roj. 
1914, umri 21. jan. 1976; Alojz 
Simonič, Zg. Ščavnica 88, roj. 
1908, umri 24. jan. 1976. 

TEDNIK zdaja časopisni zavod Ptujski tednik, 62250 Ptuj, Vošnja 
kova 5, poštni predal 99. Urejuje uredniški odbor, odgovorni 
urednik FRANC FIDERSEK. Izhaja ob četrtkih. Uredništvo in upra 
va telefon (062) 77-079. Celotna naročnina znaša 100 dinarjev, za 
lu;ir(; 200 dinarjev. Žiro račun SDK Ptuj 52400 603 - 30458. Tiska 
Mariborski tisk Na podlagi zakona o obdavčevanju proizvodov in 
storitev v pronnetu spada TEDNIK med proizvode, za katere se ne 
plačuj.e lemeljni davek od pronneta proizvodov. 



OSNUTKI 
SAMOUPRAVNIH 
SPORAZUMOV 

v prejšnji številki Tednika smo objavili razgovor s 
predsednikom izvršnega sveta skupščine občine Ptuj Franjom 
GNILŠKOM o samoupravnih sporazumih, ki jih je obravnaval 
izvršni svet. 

Danes objavljamo te samoupravne sporazume s pripadajo-
čimi obrazložitvami z namenom, da se čim širši krog občanov 
neposredno seznani z vsebino teh sporazumov in z družbenimi 
nalogami, ki jih bomo s sprejetjem sporazumov rešili v naši 
občini. Oe tu za pomembne in nujne naloge, kakor je 
financiranje razvoja cestnega gospodarstva v občini in 
modernizacijo cest, za širitev vodovodne mreže na območju 
Slovenskih goric in Ptujskega polja, za izvedbo načrta o 
čiščenju in odvajanju odpadnih voda v podjezje elektrarne SD 
2, nujno potrebne investicije za gradnjo gasilskega doma v 
Ptuju, nadalje za izvedbo oziroma gradnjo druge faze 
turistično-gostinskega centra in krajevnih skupnosti občine Ptuj ' 
za leto 1976. Gre torej za nujne pomembne naloge, ki bodo 
odločilno vplivale na nadaljnji razvoj občine Ptuj in to posebno 
na manj razvita območja Slovenskih goric in Haloz. 

Ti osnutki sporazumov bodo šli v javno razpravo kot 
„paket", ko jim bodo priloženi še drugi dogovori o skupni in 
splošni porabi in bodo o njih odločali delovni ljudje v delovnih 
organizacijah združenega dela in v drugih samoupravnih 
organizacijah in skupnostih. 
I S tem pristopom se letos prvič v popolnosti uresničujejo 

načela, po katerih o celotni družbeni reprodukciji in delitvi 
dohodka, odločajo delavci združenega dela. 



Samoupravni sporazum 
o združevanju sredstev za financiranje razvoja cestnega gospodarstva v občini Ptuj 

za leto 1976 
I. UVODNE DOLOČBE 

L člen 
Z namenom, da se zagotovi nemoten razvoj cestnega gospodarstva, se 

podpisniki tega samoupravnega sporazuma dogovorijo, da sprejmejo 
priložen letni program razvoja cestnega gospodarstva za leto 1976 in da 
istočasno določijo medsebojne pravice in obveznosti, ki izhajajo iz 
predloženega programa razvoja cestnega gospodarstva tako, da bi se za-
gotovila nemotena izvedba letnega programa po vsebini in obsegu na 
območju Lokalne skupnosti za ceste občine Ptuj. 

2. člen 
Podpisniki tega sporazuma so vsi ustanovitelji Lokalne skupnosti za 

ceste občine Ptuj. 

II. OSNOVNE LETNEGA PROGRAMA 

3. člen 
Letni program razvoja cestnega gospodarstva za območje Lokalne 

skupnosti za ceste je zgrajen na naslednjih finančnih osnovah: 
1. Celokupna potrebna sredstva za izvedbo letnega programa so 

predvidena v višini 16.700.000 din. 
2. Predvidena sredstva se p o r a b i j o za nas lednje nalo-

ge:a) Funkcionalni izdatki LSC 500.000 
b) Vračilo kreditov in obresti 2.200.000 
c) Sofinanciranje vzdrževanja križišč 

lokalnih cest z železnico (obveznosti po zakonu) 400.000 
č) Redno vzdrževanje 300 km makadam. lokalnih cest 3.000.000 
d) Nabava signalizacije 200.000 
e) Vzdrževanje — ojačanje asfaltiranih lokalnih 
cest km 2.000.000 
O Asfaltiranje makadamskih lokalnih cest na relaciji 

Trnovska vas—Vitomarci 6 km 3.600.000 
Pacinje—Velovlak 2 km 1.200.000 
Zakl—Podlehnik 2 km 1.200.000 
Podlože—Sestrže 2 km 1.200.000 

g) Sofinanciranje regionalnih cest na območju občine 
Videm—Leskovec 2 km 1.200.000 

Skupaj: 16.700.000 

III. ZAGOTOVITEV FINANCIRANJA 

4. člen 
Za izvedbo programa del po 3. členu tega sporazuma se zagotovijo 

sredstva po naslednji finančni konstrukciji: 
1. Redni dohodki LSC 9.000.000 
2. Sofinanciranje krajevnih skupnosti na območju 

katerih se izvajajo dela modernizacije cest — 20 % 
predračunske vrednosti del (50 Vo) 1.980.000 

3. Združena sredstva temeljnih organizacij združenega 
dela v višini 1,8 % ostanka dohodka za leto 1975 4.200.000 

5. člen 
Temeljne organizacije združenega dela soglašajo, da se potrebna 

manjkajoča sredstva v višini 4.200.000 din za fmanciranje letnega progra-
ma cestnega gospodarstva za leto 1976 po 3. členu tega sporazuma 
združujejo s tem sporazumom, brez obveznosti vračanja, v višini 1,8 "lo 
ostanka dohodka in pospešene amortizacije po zaključnem računu za leto 
1975. 

6. člen 
Krajevne skupnosti zagotavljajo svoj delež pri konkretni akciji cest na 

njihovem območju. 

7. člen 
Temeljne organizacije združenega dela se zavezujejo, da odvedejo svoj 

delež po 4. členu tega sporazuma v 30 dneh po sprejetju zaključnega računa 
za leto 1975. 

8. člen 
Temeljne organizacije združenega dela ugotove in obračunajo svoj 

prispevek na podlagi zaključnega računa za leto 1975. 

9. člen 
Temeljne organizacije združenega dela se obvezujejo plačati zbrana 

sredstva na račun Lokalne skupnosti za ceste občine Ptuj štev. 
z navedbo namena nakazila: ,,združevanje sredstev gospodarstva za 

financiranje razvoja cestnega gospodarstva za leto 1976". 

10. člen 
Sredstva, ki se bodo zbrala v znesku, večjem od predvidenega v tem 

sporazumujse vrnejo združevalcem. 

IV. PREHODNE IN KONCNE DOLOCBE 

11. člen 
Ta sporazum začne veljati, ko ga podpišejo pooblaščeni predstavniki 

temeljnih in drugih organizacij združenega dela, velja pa za leto 1976. 

12. člen 
Spori, ki bi nastali vsled kršenja določil tega samoupravnega 

sporazuma se prvenstveno rešujejo potom notranje arbitraže, v katero 
vsaka stranka imenuje dva predstavnika. 

Ce se kršitev sporazuma ne da odpraviti po tej poti, se predloži sporna 
zadeva v rešitev pristojnemu gospodarskemu sodišču. 

O B R A Z L O Ž I T E V 
1. UVOD 

Pospešeni razvoj gospodarstva, predvsem gral nja proizvodnih 
objektov na novih lokacijah, je v vse večji meri odvisen od ugodnih 
prostorskih pogojev, med katere nedvomno spada tudi dobra prometna 
povezava. Urejeno cestno omrežje bo pozitivno vplivalo tudi na razvoj 
kmetijstva, predvsem pa bo dalo povsem nove možnosti za razvoj 
turizma in gostinstva. 

Občina Ptuj s 643 km kategoriziranih cest spada med občine z 
najgostejšim cestnim omrežjem v Sloveniji. To gostoto pogojuje 
konfiguracija terena ter raztresena poseljenost predvsem v Slovenskih 
goricah in Halozah. 

Osnovo programa predstavlja pospešena modernizacija lokalnih, 
regionalnih in krajevnih cest na manj razvitih področjih naše občine v 
Halozah in Slovenskih goricah. V planiranem obdobju se lokalna 
skupnost pojavlja tudi kot nosilec, modernizacije regionalnih cest (tistih, 
ki v srednjeročnem programu Republiške skupnosti za ceste niso zajeti. 
Republiška skupnost za ceste pa jih je pripravljena sofinancirati do 5 O %) 
ter krajevnih cest. Program, s sedanjimi viri financiranja dejavnosti 
Lokalne skupnosti za ceste ni pokrit, zato bomo morali s samoupravnim 
sporazumom zagotoviti dodatne vire. 

2. ANALIZA PRETEKLEGA OBDOBJA 
Cestna dejavnost je v preteklem obdobju doživela tako velik razmak, 

da je povsem pravilno, d a j o obravnavamo ločeno od ostalih komunalnih 
dejavnosti. Cestni sklad občine Ptuj je bil ustanovljen 26/4-1970. 
Vendar se na področju cestnega gospodarstva pojavijo nove oblike dela 
šele 9. maja 1972, ko se je konstituirala skupščina cestnega sklada 
občine Ptuj. To leto pomeni prelomnico obravnavanja cestne 
problematike predvsem s stališča angažiranja sredstev krajevnih 
skupnosti za pospešeno modernizacijo cestnega omrežja, ki spada med 
eno najgostejsih v Sloveniji, saj znaša gostota cestnega omrežja v občini 
1.04 km na 100 ha površine, medtem ko znaša republiško poprečje 
0.642 k m / 1 0 0 ha. Razen velike gostote omrežja obremenjuje naše 
cestno gospodarstvo tudi tehnično stanje cest Večino cestnega onuega 
v občini predstavljajo gramozna vozišča, ki so velika ovira za hitrejši 
razvoj občine. Po prekategorizaciji je bilo stanje cestnega omrežja v 
občini leta 1972 nadednje: 

Pravilna politika cestnega sklada občine Ptuj, ki si je zastavil svoje 
naloge v programu dela za obdobje 1972 - 1976, je že v letu 1972 
pokazala prve rezultate. Velika pripravljenost krajevnih skupnosti, 
predvsem pa občanov samih, je podvojila sredstva namenjena za 
modernizacijo cest. 

Delež sofinanciranja modernizacije cest je znašal v ekonomsko 
močnejših krajevnih skupnostih tudi 60 % in več. Ker je bil obseg 
modernizacij pogojen s soudeležbo krajevnih skupnosti, je povsem 
razumljivo, da so se dela izvajala predvsem na območju ekonomsko 
močnejših krajevnih skupnosti, t. j. na Dravskem in Ptujskem polju. V 
tem obdobju je bila dograjena tudi cesta Ptuj-Macelj, ob sofinanciranju 
Cestnega sklada občine Ptuj, krajevnih skupnosti in republiške skupnosti 
za ceste pa so bile modernizirane tudi nekatere regionalne ceste. 



novozgrajena magistralna cesta Ptuj-Macelj. 
Tako, da je stanje kategoriziranih cest v občini Ptuj leta 1974 

naslednje: 

Velik obseg modernizacije lokalnih cest pa ima tudi svoje negativne 
strani. Modernizacija cestnega omrežja se je izvajala predvsem na 
Ptujskem in Dravskem polju, mar^ v Halozah in skoraj nič v Slovenskih 
goricah. Zaradi angažiranja sredstev v modernizacijo cest pa je bilo tudi 
močno prizadeto redno vzdrževanje makadamskih vozišč. 

Ce razdeUmo občino na DravskO' in Ptujsko polje, Haloze ter 
Slovenske gorice potem je pregled moderniziranih cest naslednji: 

Sedarga vrednost del pri modernizaciji lokalnih cest znaša 
65,762.500 din. 

3. Program lokalne skupnosti za obdobje 1976-1980 
3,1 Lokalne ceste • 
Srednjeročni program modernizacije lokalnih cest je razdeljen 

oziroma sestavljen iz dveh delov: 
Prvi del vsebuje nerealizirani program modernizacije cest za obdobje 

1973-1977, ki je bil realiziran v dolžini 43,7 km oziroma 64 %. 
Iz nerealiziranega dela že sprejetega programa izhaja, da moramo v 

letih 1976 in 1977 modernizirati naslednje odseke lokalnih cest: 

Drugi del programa modernizacije lokalnih cest predstavlja novo 
načrtovanje in zajema predvsem ceste, ki so prometno važnejše: 

Program modernizacije lokalnih cest v obdobju 1976- 1980 obsega 
skupaj 69,3 km cest. 

3,2 REGIONALNE CESTE 
Modernizacija regionalnih cest, ki niso zajete v srednjeročnem 

programu Republiške skupnosti za ceste, predstavlja nadaljevanje 
uspešne prakse, ki smo jo začeli leta 1973 z modernizacijo ccste 
Ptuj-Grajena in nadaljevali v letu 1974 in 1975 z malomizacijo ceste 
Videm-Leskovec. 

V planskem obdobju bomo modernizirali naslednje regionalne ceste: 

4. FINANCIRANJE LOKALNE SKUPNOSTI ZA CESTE V 
OBDOBJU 1976-80 
Potrebna sredstva 
1. Funkcionalni izdatki strokovnih služb in LSC 2.500.000 
2. Vračilo kreditov in obresti 5.5 00.000 
3.Sofinanciranje vzdrž. križišč cest z železnico 2.000.00 
4. Redno vzdrževanje lokalnih cest 15.000.000 
5. (položitev asfaltbetonov) (Vzdrž. mod. cest) 10.000.000 
6. Modernizacija lokalnih cest (69 km) 41.400.000 
7. Modernizacija regionalnih cest (7 km) 4.200.000 

Skupaj: 78.600.000 

Viri sredstev: 
1. Dosedanji dohodki LSC 45.000.000 
2. Sredstva KS (samoprispevek) 

(20 % do 5 O % modernizacij) (6+7) 11.400.000 
3. Sredstva RSC (33 % modernizacij) (7) 1.400.000 
4. Sredstva zagotovljena s samoupravnim sporazumom 20.800.000 
Skupaj: 78.600.000 

Za izvedbo srednjeročnega programa sklenejo organizacije združe-
nega dela samoupravni sporazum, s katerim bodo združevale sredstva za 
razvoj prometne infrastrukture v občini. 

Samoupravni sporazum 
o združevanju sredstev za finansiranje izgradnje regionalnega vodovoda „Slovenske gorice" v letu 1976 

kot sestavnemu delu programa izgradnje regionalnega vodovoda za obdobje 1976-1980 

I. UVODNE DOLOCBE 

1.člen 
Z namenom, da se zagotovi usklajen razvoj manj razvitih območij v 

občini Ptuj , se podpisniki tega samoupravnega sporazuma dogovorijo, da 
sprejmejo v tem sporazumu objavljen srednjeročni program izgradnje 
regionalnega vodovoda ,,Slovenske gorice" in o zagotovitvi sredstev za 
realizacijo programa v letu 1976. 

II. OSNOVE SREDNJEROČNEGA PROGRAMA ZA 
OBDOBJE 1976-1980 

2. člen 
Srednjeročni program izgradnje regionalnega vodovoda ,,Slovenske 

gorice" predvideva izgradnjo primarnega omrežja s pripadajočimi objekti 
v investicijski vrednosti 46.000.000 din. V okviru te investicije bodo 
zgrajeni naslednji objekti: 

— paralelni cevovod Skorba — vodohram Nova vas kot 
vir vode za napajanje območja na levem bregu Drave 12.573,526 

— primarni vod Nova vas—Podvinci—Pacinje— 
Juršinci s pripadajočimi objekti in odcepi 30.426.474 

— vodohram v Novi vasi 3.000.000 
3. člen 

Investicijo iz 2. člena tega sporazuma financirajo: 
— Zveza vodnih skupnosti SRS: 11.500.000 
— Območna vodna skupnost , ,Drava" 11.500.000 
— po tem sporazumu združeni investitorji v občini P tu j 23.000.0(X) 
Skupaj: 46.000.000 

III. OSNOVE PROGRAMA ZA LETO 1976 IN 
ZAGOTOVITEV FINANCIRANJA 

4. člen 
Podpisniki tega sporazuma se dogovorijo, da združujejo sredstva v 



letu 1976 za realizacijo naslednjega programa: 
— izgradnja paralelnega cevovoda Skorba — vodohram 

Nova vas 12.573.526 
— primarni vod vodohram Nova vas—Pacinje (3000 m) 4.434.0(X) 
Skupaj: 17.007.526 

V obliki naslednje finančne konstrukcije: 
1. Komunalni sklad občine P tu j 3.400.000 
2. Zveza vodnih skupnosti in Območna 

vodna skupnost , ,Drava" 2.800.000 
3. Zavezanci po posebnih pogodbah 

(DEM.KSPtu j .KSHajd ina inKSRogozn ica ) 5. . >J0 
4. Po tem sporazumu združena sredstva temeljnih 

organizacij združenega dela v višini 2 % ostanka 
dohodka in pospešene amortizacije 4.807.526 

Razliko do investicijske vredosti 2.000.000 din predstavlja vrednost 
dela mladinskih delovnih brigad, ki bodo izvajale zemeljska dela. 

5. člen 
Temeljne organizacije združenega dela soglašajo, da se potrebna 

manjkajoča sredstva iz 4. točke 4. člena tega sporazuma v višini 4.807.526 
din za financiranje programa izgradnje regionalnega vodovoda ,,Slovenske 
gorice" v letu 1976 združujejo, brez obveznosti vračanja v višini 2 •̂ 'o od 
ostanka dohodka in pospešene amortizacije po zaključnem računu za leto 
1975. 

6. člen 
Temeljne organizacije združenega dela se zavezujejo, da odvedejo svoj 

delež po 5. členu tega sporazuma v 30 dneh po sprejetju zaključnega računa 
za leto 1975. 

7. člen 
Temeljne organizacije združenega dela ugotove in obračunajo svoj 

prispevek na podlagi zaključnega računa za leto 1975. 

8. člen 
Temeljne organizacije združenega dela se obvezujejo plačati svoj delež 

na račun Komunalnega sklada občine Ptuj štev. . . . z navedbo namena 
nakazila: združevanje sredstev gospodarstva za financiranje izgradnje 
regionalnega vodovoda ,,Slovenske gorice" v letu 1976. 

9. člen 
Sredstva, ki se bodo zbrala v znesku, večjem od predvidenega v tem 

sporazumu, se vrnejo združevalcem. 

IV. PREHODNE IN KONCNE DOLOČBE 

10. člen 
Ta sporazum začne veljati ko ga podpišejo pooblaščeni predstavniki 

temeljnih in drugih organizacij združen, ga dela, velja, pa za leto 1976. 

11. C 
Spore, ki bi nastali vsled kršenja določil tega samoupravnega 

sporazuma se prvenstveno rešujejo potom notranje arbitraže, v katero 
vsaka stranka imenuje dva predstavnika. 

Če se kršitev sporazuma ne da odpraviti po tej poti, se predloži sporna 
zadeva v rešitev pristojnemu gospodarskemu sodišču. 

OBRAZLOŽITEV 
samoupravnega sporazuma o združevanju sredstev za financiranje 
1 regionalnega vodovoda Slovenske gorice" v letu T'"*' 

V letu 1971 je bila izdelana študija vodooskrbe Dravskega polja, 
zahodnega dela Haloz (Majšperk) in srednjega dela Haloz (Podlehnik). 
Obseg del, ki jih je predvidevala ta študija je bil realiziran v primarni iz-
vedbi v letu 1975. 

Februarja 1975 je bila izdelana študija vodooskrbe Ptujskega polja. 
Slovenskih goric in vzhodnih Haloz, tako da imamo študijsko obdelavo 
vodooskrbo celotnega območja občine Ptuj. 

Izvedba primarnega omrežja na Ptujskem polju, v Slovenskih goricah 
in vzhodnih Halozah predstavlja investicijo preko 100.000.000 din. 

Srednjeročni program, oziroma njegov osnutek predvideva v obdobju 
1976—1980 izgradnjo primarnih vodov s pripadajočimi objekti v višini 
46.000.000 din. Polovico teh sredstev bosta zagotovili Zveza vodnih 
skupnosti SRS in Območna vodna skupnost Drava, polovico v višini 
23.000.000 din pa združeni investitorji v občini Ptuj. Dela bodo izvajale 
mladinske delovnehrigade. 

V okviru investicije 46.000.000 din se bodo zgradili naslednji objekti: 
— paralelni cevovod Skorba—vodohram Nova vas 12.573.520 
— vodohram Nova vas 3.000.000 
— primarni vod Rogoznica—Podvinci—Pacinje 

Juršinci s pripadajočimi objekti 30.426.474 
Neodvisno od tega programa se bo v letu 1977 zgradila južna veja 

regionalnega vodovoda Rogoznica—Markovci—Bukovci—Stojnci-For-
min v vrednosti 18.700.000 din. To gradnjo bodo pretežno financirale 
Dravske elektrarne Maribor z namenom, da sanirajo posledice padca vode 
vsled izgradnje HE SD2. Vodovodno omrežje bo zgrajeno tudi v ob-
dravskem predelu KS Zavrč, ki se bo priključilo na Varaždinski vodovod. 

V letu 1976 moramo zgraditi paralelni cevovod Skorba — vodohram 
Nova vas. Ta cevovod predstavlja vir vode za levi breg Drave, ki nima 
zadostnih količin talne vode. 

Izgradnja paralelnega cevovoda predstavlja investicijo 12.573.526,75 
din. 

V letu 1976 se mora položiti tudi primarni vod Rogoznica—Pacinje v 
dolžini 30(X) m. Ta cevovod poteka po ali ob regionalni cesti 11/360 
Ptuj—Zihlava, ki se bo v na s l ^n j em obdobju modernizirala. 
Gospodarnost pri izgradnji infrastruktur nam narekuje, da položimo 
cevovod pred modernizacijo ceste. 

Prva etapa primarnega omrežja v smeri Slovenskih goric predstavlja 
investicijo v višini 4.434.(XX) din. 

Podrobnosti finančne konstrukcije so razvidne iz samega osnutka 
samoupravnega sporazuma. 

Samoupravni sporazum 
o sofinanciranju projekta »čiščenje in odvajanje odpadnih vod mesta Ptuj v podjezje HE SD 2' 

I. UVODNE DOLOČBE 

1.člen 
Z namenom, da se omogoči izgradnja projekta čiščenje in odvajanje 

odpadnih vod mesta Ptuja in zagotovi delež občine Ptuj pri investiciji, se 
podpisniki tega samoupravnega sporazuma dogovorijo in sprejmejo pro-
gram izgradnje objektov čiščenja in odvajanja odpadnih voda mesta Ptuja 
po predloženem investicijskem programu. 

2. člen 
Podpisniki tega sporazuma so vsi onesnaževalci voda v občini Ptuj, ki 

bodo po izgradnji in pričetku obratovanja čistilne naprave oproščeni 
plačevanja vodnega prispevka za onesnaževanje voda. 

II. OSNOVE INVESTICIJSKEGA PROGRAMA 

3. člen 
Realizacija projekta ,,čiščenje in odvajanje odpadnih voda mesta 

Ptuja v podjezje HE SD2" predstavlja investicijo za naslednje objekte: 
1. glavni zbiralniki 8.556.636 
2. sifon pod Dravo ^ 5.447.200 
3. čistilna naprava 
a) gradbena dela 15.783.805 
b) gradbena oprema in obrt. dela 3.939.936 
c) pogonska oprema 9.885.463 

4. zunanji vodi in objeHi 1.910.000 
5. povišan energetski prispevek 697.808 
6. drugi stroški 5.097.512 
SKUPAJ: 51.318.361 

4. člen 
Projekt,.čiščenje in od ijanje odpadnih voda mesta Ptuja v podjezje 

HE SD2" mora biti realizii, ) 30, septembra 1977. 

III. ZAGOTOVHEV FINANSIRANJA 

5. člen 
Za realizacijo investicije navedene v 3. členu tega sporazuma se za-

gotovijo sredstva po naslednji finančni konstrukciji: 
1. Dravske elektrarne Maribor 34.212.241 
2. Območna vodna skupnost Drava 5.600.000 
3. Krajevna skupnost P tu j 2.000.000 
4. TOZD, ki plačujejo vodni prispevek za 

osnes naževan j e voda 9.506.120 

SKUPAJ: 51.318.361 

6. člen 
Temeljne organizacije združenega dela v občini Ptuj zagotovijo svoj 

delež v obliki prevzema anuitet. Delež posamezne temeljne organizacije 
združenega dela se določi v razmerju enot onesnaženosti odplak HE, ki so 



bile tudi doslej osnova za odmero vodnega prispevka za onesnaževanje vo-
da. Letna anuiteta načeloma ne presega višine letnega vodnega prispevka 
za onesnaževanje voda, ki ga temeljna organizacija združenega dela 
plačuje do pričetka obratovanja čistilne naprave. 

7. člen 
Delež temeljnih organizacij združenega dela iz 4. točke 5. člena tega 

sporazuma predstavlja višino vodnega prispevka za onesnaževanje voda 
zbranega v osmih letih. 

8. člen 
Nadzor nad porabo po tem samoupravnem sporazumu zbranih sred-

stev opravlja poseben organ, v katerega imenuje vsak podpisnik po enega 
člana. 

9. člen 
Sredstva, ki se bodo zbrala v znesku večjem od predvidenega v tem 

sporazumu se vrnejo združevalcem. 

10. člen 
Prevzem obveznosti posamezne temeljne organizacije združenega dela 

se uredi s posebno pogodbo med temeljno organizacijo združenega dela in 
'Komunalnim skladom občine Ptuj ter v skladu z določili predhodnih 
členov tega sporazuma. 

IV. PREDHODNE IN KONČNE DOLOČBE 

11. člen 
Ta sporazum začne veljati, ko ga podpišejo pooblaščeni predstavniki 

temeljnih in drugih organizacij združenega dela. 

12. člen 
Spore, ki bi nastali vsled kršitev določil tega samoupravnega 

sporazuma se prvenstveno rešuje potom notranje arbitraže, v katero vsaka 
stranka imenuje dva predstavnika. Če se kršitev sporazurna ne da odpraviti 
po tej poti, se predloži sporna zadeva v rešitev pristojnemu gospodarskemu 
sodišču. 

OBRAZLOŽITEV 

V zvezi z izgradnjo hidroelektrarne HE Srednja Drava II in z 
zajezitvijo Drave na območju Ptuja je potrebno izvesti kanalizacijo in 
čiščenje odpadnih vod mesta Ptuja, kot zahteva vodnogospodarsko 
dovoljenje za izgradnjo HE. V obstoječe kanalsko omrežje na levem in 
desnem bregu Drave se izlivajo poleg komunalnih odplak še industrijske 
odplake. Delež industrijskih odplak tako po količini kot stopnji obre-
menjenosti z nesnago na desnem bregu Drave močno prevladuje nad 
celotnimi komunalnimi odplakami mesta Ptuja . 

Razvejano kanalsko omrežje Ptuja, perspektive urbanističnega razvo-
ja mesta in reka Drava, ki deli področje mesta na 2 dela, so zahtevale 
podrobnejšo analizo kanalizacijskih rešitev z namenom, da se dobi op-
timalni, ekonomski, urbanistični in ekološki koncept dispozicije odpadnih 
voda mesta Ptuja. 

V ta namen je bilo obdelanih 9 variant možnih kanalskih rešitev glede 
na možne lege čistilne naprave z ozirom na sedanji in bodoči urbanistični 
razvoj mesta in z ozirom na to, ali naj se gradi 1 čistilna naprava ali dve na 
levem in desnem bregu reke Drave. Ekonomska analiza izdelanih variant in 
urbanistična ter družbena presoja obdelanih variant je pokazala, da je 
najprimernejša varianta, ki predvideva skupno čiščenje odpadnih voda 
levega in desnega brega Drave na področju Pinčarjevega mlina na desnem 
bregu Drave. 

V okviru izgradnje kanalskega omrežja je predvidena izgradnja 
glavnih kanalskih kolektorjev na levem in desnem bregu Drave z na-
menom, da se zberejo vse odpadne vode in se s tem prepreči onesnaževanje 
bodočega jezera, ki bo nastalo z zajezitvijo Drave in ob enem omogoči 
transport odplak na že imenovano skupno čistilno napravo. V priloženi 
situaciji je razvidna izgradnja planiranih glavnih kolektorjev na levi in 
desni strani Drave in planirane čistilne naprave pri Pinčarjevem mlinu. V 
nadaljevanju tega elaborata je podan prikaz preliminarne analize 
obremenitve odpadnih vod mesta Ptuja danes in v perspektivi, iz katerega 
sledi, da je potrebno očistiti danes cca 139.000 enot, v perspektivi 5 — 10 
let pa je računati z obremenitvami odpadnih voda do 200.000 enot. 
Podrobnejše analize količine in kvalitete odpadnih voda, ki so v teku, bo-
do podale točnejše podatke, ki so potrebni za definitivno projektiranje in 
izgradnjo čistilnih naprav. Zato imajo ocenjeni stroški izgradnje kot 
obratovalne čistilne naprave preliminarno vrednost, ki bo definitivno 
poznana z izvedbo vseh že omenjenih meritev in projektnih del. Z realiza-
cijo izdelanega koncepta kanaliziranja mesta Ptuja bodo izpolnjeni vsi 
pogoji vodnogospodarskega soglasja, ki se nanašajo na zaščito reke Drave 
v zvezi z izgradnjo HE SD2. 

Realizacija projekta ,,čiščenje in odvajanje odpadnih voda mesta 
P tu ja" predstavlja investicijo v višini 51.318.361 din. 

V predhodnih dogovorih med Dravskimi elektrarnami Maribor, 
Območno vodno skupnostjo Drava in občino Ptuj je bilo dogovorjeno, da 
prevzamejo investitorske posle Dravske elektrarne Maribor, ki po do-
graditvi predajo objekte in upravljanje Komunalnemu podjetju Ptuj . 

Delež občine P tu j pri tej investiciji znaša 11.506.120 din in se bo za-
gotovil v obliki kredita, ki ga bo najel nosilec investitorskih poslov Dravske 
elektrarne Maribor, obveze do plačila anuitet pa bodo prevzele TOZD, ki 
plačujejo vodni prispevek za onesnaževanje voda (9.506.120) in Krajevna 
skupnost P tu j (2.000.000). 

Letno znaša vodni prispevek za onesnaženo vodo, ki ga plačajo TOZD 
na območju kanalizacije mesta Ptuja 1.429.711,35 din, kar pomeni da bi 
upoštevajoč določila sporazuma TOZD prevzele plačilo anuitet v višini 
vodnega prispevka za onesnaževanje voda za dobo 8 let. 

Po pričetku obratovanja čistilne naprave bodo namreč vse TOZD, ki 
bodo priključene nanjo oproščene plačevanja tega dela vodnega prispevka, 
ta sredstva pa bi v naslednjih osmih letih namenila za poravnavo anuitet. 

Za spremljanje investicije in za nadzor nad porabo sredstev bodo 
združeni sofmanserji v občini P tu j ustanovili poseben podvodni odbor. 

Samoupravni sporazum 
o združevanju sredstev za financiranje izgradnje doma gasilcev v Ptuju 

za leto 1976 in leto 1977 

L UVODNE DOLOČBE 

1.člen 
Z namenom, da se zagotovi financiranje izgradnje doma gasilcev v 

Ptuju in s tem poveča požarna varnost na območju občine Ptuj ter da se za-
gotovijo primerni prostori za delovanje Požarne skupnosti Ptuj , se podpi-
sniki tega sporazuma dogovorijo, da sprejmejo investicijski program iz-
gradnje doma gasilcev v Ptuju in da istočasno določijo medsebojne pravice 
in obveznosti, ki izhajajo iz tega sporazuma. 

2. člen 
Podpisniki tega sporazuma so vsi ustanovitelji požarne skupnosti 

Ptuj . 

II. OSNOVE INVESTICIJSKEGA PROGRAMA 

3. člen 
Investicijski program predvideva izgradnjo doma gasilcev v Ptu ju v 

brutto površini 1.4(X) kv. m in izgradnjo stolpa. 
Namembnost in izraba doma gasilcev je razvidna iz linearne študije, ki 

jo je izdelal Projektivni biro Ptuj , dne 12/1-1976. Objekt bodo uporabljali 
naslednji koristniki: 

— Požarna skupnost Ptuj,, 
— Gasilska zveza Ptuj , 

— Gasilsko društvo Ptuj , 
— Občinski center za opazovanje, obveščanje, javljanje in alarmiranje 

ter 
— Civilna zaščita občine Ptuj . 

4. člen 
Predračunska vrednost doma gasilcev v Ptuju znaša 8. milj. din. 

III. ZAGOTOVITEV FINANCIRANJA 

5. člen 
Za izvedbo programa del iz čl. 3 tega sporazuma se zagotovijo sredstva 

po naslednji finančni konstrukciji: 
1. Krajevna skupnost P tu j v letu 1976 500.000 din 

in v letu 1977 300.000 din 
2. Sklad za financiranje obrambnih potreb 

v letu 1976 500.000 din 
3. Združena sredstva TOZD v letu 1976 3.330.000 din 

in v letu 1977 3.350.000 din 

6. člen 
Temeljne.organizacije združenega dela naglašajo, da zagotovijo svoj 

delež v letu 1976 v višini 3.350.000 din za financiranje programa po čl. 3. 



tega sporazuma, brez obveznosti vračanja v viSini 1,4 % od ostanka do-
hodka in pospeSene amortizacije, v letu 1977 pa enak znesek s proporcio-
nalnim odstotkom z ozirom na predvideni ostanek dohodka in pospešeno 
amortizacijo. 

7. člen 
Temeljne organizacije združenega dela se zavezujejo, da odvedejo svoj 

delež iz 5. in 6. člena tega sporazuma v 30 dneh po sprejetju zaključnega ra-
čuna za leto 1975 in za leto 1976. 

8. člen 
Temeljne organizacije združenega dela ugotove in obračunajo svoj 

prispevek na podlagi zaključnega računa za leto 1975 in za leto 1976. 

9. člen 
Temeljne organizacije združenega dela se obvezujejo plačati zbrana 

sredstva na račun Požarne skupnosti Ptuj štev. računa z navedbo 
namena nakazila: ,,združevanje sredstev gospodarstva za izgradnjo doma 
gasilcev v Ptuju." 

10. člen 
Sredstva, ki se bodo zbrala v znesku, večjem od predvidenega v tem 

sporazumu, se vrnejo združevalcem. 

IV. PREHODNE IN KONČNE DOLOČBE 

11. člen 
Ta sporazum začne veljati, ko ga podpišejo predstavniki temeljnih in 

drugih organizacij združenega dela, velja pa za leto 1976 in za leto 1977. 

12. člen 
Spore, ki bi nastali vsled krSenja določil tega samoupravnega sporazu-

ma se prvenstveno reSuje potom notranje arbitraže, v katero imenuje vsaka 
stranka dva predstavnika. Če se kršitev samoupravnega sporazuma ne da 
odpraviti po tej poti, se predloži sporna zadeva v reSitev pristojnemu 
gospodarskemu sodiSču. 

OBRAZLOŽITEV 

V Ptuju že dolgo let teče razprava, predvsem pa v gasilskih sredinah o 
nujni potrebi gradnje novega doma gasilcev, ker je sedanji gasilski dom v 
F»tuju povsem dotrajan. Delovanje gasilcev v sedanjem domu je ne-le ote-
žkočeno, pač pa celo življenjsko nevarno, saj so stropi podprti, medtem ko 
zidovi pokajo in razpadajo. Tudi gasilska vozila in gasilska oprema so v ne-
varnosti. 

Zazidalni načrt, ki je bil v razgrnitvi koncem preteklega leta, zajema 
tudi lokacijo za nov dom gasilcev in je bila predvidena lokacija ugodno 
sprejeta. 

Občinska skupščina je že v letu 1973 imenovala odbor za pripravo in 
izgradnjo novega doma gasilcev v Ptuju. S to gradnjo bo nujno pričeti že v 
letu 1976 in jo pospešeno nadaljevati, tako da bi bil dom v glavnem dogra-
jen že naslednje 1977 leto. V novem domu gasilcev bodo imeli prostore Ga-
silsko društvo Ptuj, Požarna skupnost. Gasilska zveza in Civilna zaščita. 
Lokacija in način gradnje bosta dovoljevala, da se bo dom lahko v priho-
dnje dograjeval, v kolikor bodo tako narekovale potrebe. Računati je, da 
bo v doglednem času morala delovati polpoklicna oziroma poklicna gasil-
ska enota. 

Na podlagi linearne študije, ki jo je izdelal Projektivni biro v Ptuju, 
bo dograditev doma terjala 8 milj. dinarjev. V tem znesku je zajeta tudi na-
bava najnujnejše opreme (brez gasilske opreme). Investicijska vrednost je 
izračunana na podlagi današnjih gradbenih cen. 

Preden se bo pristopilo k sami gradnji doma pa je nujno zagotoviti po-
trebna finančna sredstva. Krajevna skupnost Ptuj v svojem programu 
predvideva prispevati 500.000.- din, k temu pa Se dodati nadaljnjih 
300.000.- din. Sklad za financiranje obrambnih potreb bo prispeval 
500.000.- din. Ostalih, to je pretežni del potrebnih finančnih sredstev pa 
naj bi zagotovilo gospodarstvo ptujske občine, ki mora biti zainteresirano 
na brezhibni in hitri intervenciji gasilske službe pri zavarovanju družbenega 
premoženja pred požarom. Predvideno je, da naj bi gospodarstvo združe-
valo sredstva v dveh letih po enotnem kriteriju iz ostanka dohodka in pos-
pešeno amortizacijo brez obveznosti vračanja. 

Samoupravni sporazum 
o oročanju sredstev za financiranje izgradnje II. faze turistično gostinskega centra v Ptuju 

in Program gradnje I. in II. faze Turistično gostinskega centra v Ptuju 

1.člen 
Organizacije združenega dela sklenejo ta samoupravni sporazum z 

namenom, da zagotovijo del sredstev, potrebnih za financiranje izgradnje 
II. faze TGC v Ptuju. 

2. člen 
V skladu s prvim členom tega sporazuma se OZD zavezujejo, da bodo 

zagotovile del potrebnih investicijskih sredstev v letu 1976 v viSini 
6,000,000 din. 

Podpisniki bodo svoj delež denarnih sredstev namensko oročili kot 
depozit za izgradnjo TGC po posebni pogodbi, sklenjeni s KBM 
podružnico Ptuj, z 10-Ietno odplačilno dobo in 9 % obrestno mero. Rok 
vračila prične teči z letom 1979. 

3. člen 
Podpisniki tega sporazuma izračunajo višino svojega deleža po 

naslednjih kriterijih: 
a) 2 "̂'o od ostanka dohodka in pospeSene amortizacije po stanju 

31/12-1975. 
b) 250 din na zaposlenega v organizaciji združenega dela na dan 

31/12—1975, 

4. člen 
Ce se bo po kriterijih iz 3. člena zbralo več sredstev, kot so po 2. členu 

sporazuma določena, se viSek zbranih sredstev vrne podpisnikom 
sporazuma. 

5. člen 
Podpisniki tega sporazuma se obvezujejd, da bodo podpisali pogodbo 

o oročatyu sredstev s KBM podružnico Ptuj, najkasneje v roku 30 dni po 
podpisu tega sporazuma. 

6. člen 
Ta sporazum začne veljati, ko ga podpiSejo pooblaSSeni predstavniki 

temeljnih in drugih organizacij združenega dela ter družbenopolitičnih 
organizacij in IzvrSnega sveta občine Ptuj. 

PROGRAM 
gradnje L in IL faze Turistično gostinskega 

centra v Pti^u 

V skladu z dogovorjeno politiko izgradnje Turistično gostinskega 
centra v Ptuju, ki določa izgradnjo v dveh fazah smo v okviru I. faze 
zgradili nasl^nje objekte: 

1. Letne bazene (olimpijski, rekreacijski, otroSki) s celotnim sistemom 
razvodnih kinet in izravnalnimi bazeni ter 3 in 5 m visokim skakalnim 
stolpom; 

2. Letne garderobe s slačilnimi kabinami; 
3. Dezinfekcijske in filtrirne naprave s črpaliSčem termalne vode in 

vsemi razvodnimi priključki; 
4. Kotlovnico za centralno kurjavo in umetno vzdrževanje tem-

perature, ki jo ima termalna voda ob iztopu iz ventila; 
5. Rezervoar za gorivo (1(X) kub. m), in 29 m visok dimnik; 
6. Transformatorsko postajo z instaliranimi elektro napravami in VN 

kablovodov; 
7. Črpališče goriva za centralno kurjavo; 
8. Potrebne sanitarije in prhe; 
9. Vse potrebne električne instalacije; 
10. Kanalizacijo za fekalne odplake in meteorno vodo; 
11. Vodovodni priključek na vodovodno omrežje; 
12. Letno točilnico s priključki na kanalizacijo in vodovod; 
13. Blagajno ob vhodu na kopaliSče. 
Poleg teh objektov (nekateri so v zaključni fazi gradnje), smo delno 

uredili okolico (asfaltiranje ceste, plato za sončenje ob bazenih s tuSi, 
parkirišče, alejo bratstva in enotnosti, ograjo in dohodne oziroma vhodne 
poti). 

Vsi ti objekti bodo dani v uporabo letos ob pričetku kopalne sezone. 
Program izgradnje v okviru IL faze po že izdelanih projektih in 

tdiniCni dokumentaciji pa zajema naslednje objekte: 
1. Zimsko kopališče (plavalni in otroSki bazen, bazen za podvodno 

masažo) z vsemi razvodnimi in ogrevalnimi priključki; 
2. Zimske garderobe (slačilne kabine in garderobne omarice); 
3. Solarlj ob zimskih bazenih; 
4. Savne (moike in ženske); 



3. Potrebne sanitarije in ivhe; 
6. Potrebe dektroinstaladje z ozvočenjem; 
7. Naprave za ventilacijo in ogrevanje zraka; 
8. Ooitinaki del (mai^la resuvracija s kuhinjo, snack barom in 

gostinsko teraso) z vsemi pripadajočimi stranskimi prostori — sanitarije, 
skladilCa. hladilnica itd.; 

9. Upravne prostore; 
10. Napeljava PTT kabla s telefonskimi aparaturami; 
11. Dokončna ureditev okolja, ki zajema ozelenitev in zasaditev z 

drevjem, okrasnim grmičevjem in cvetlicami, asfaltiranje vseh poti in 
parkirišča, ureditev igrišč itd. 

12. Nabavo vse potrebne opreme za obratovanje TGC. 

V primeru, da bomo zagotovili vsa potrebna investicijska sredstva do 
marca 1976, bomo Turistično gostinski center dokončno izgradili in za 
letošnji dan republike predali v uporabo. 

OBRAZLOŽITEV 
V letu 1974 so pristojni organi občine in delavci organizacij 

združenega dela sprejeli program izgradnje Turistično gostinskega centra v 
Ptuju. Sprejet program je določil izgradnjo v dveh fazah. Prva faza, ki 
obsega izgradnjo zunanjih bazenov (olimpijski, rekreacijski in otroški), 
letriih garderob, sanitarij, dezinfekcijske in filtrirne naprave, letno 
točilnico, delna ureditev okolice ter komunalnih objektov je v glavnem 
končana. Vrednost vseh izvršenih del 1. faze izgradnje Turistično 
gostinskega centra znaša dinarjev 30.247.858. Ker 'pa tehnologija 
obratovanja Turistično gostinskega centra zahteva sočasno izgradnjo 
določenega dela objektov za 11. fazo smo morali hkrati s I. fazo zgraditi 
tudi te objekte v skupni vrednosti dinarjev 8.065.679. Tako znaša skupna 
vrednost izvršenih del dinarjev 38.313.537. 

Sredstva potrebna za financiranje že opravljenih del smo zagotovili s 
krediti iz namensko oročenih sredstev gospodarstva, negospodarstva, 
obrti, s krediti iz bančnih sredstev ter sredstvi dotacij krajevne skupnosti 
Ptuj (samoprispevek), skupSčine občine Ptuj in SR Slovenije. 

S sprejetim programom izgradnje Turistično gostinskega centra smo 
se dogovorili za izgradnjo obeh faz. Ker gredo dela na I. fazi h kraju, 
zgradili pa smo zaradi tehnologije obratovanja tudi del objektov in naprav 
za II. fazo, ki jih pa ni možno ločiti od I. faze v znesku 8.063.679 din je 
nujno, da takoj pristopimo k izgradnji II. faze. Ce hočemo z deli na 
izgradnji 11. faze končati že letos, moramo imeti do 1. marca 1976 
zagotovljena vsa potrebna sredstva, da bomo lahko investicijo prijavili in 
pričeli z deli. Dejstvo je, da pomeni vsako odlaganje podražitev investicije, 
kar prav gotovo ni v skladu z izvajanjem dogovorjene gospodarske 
politike. 

Predračunska vrednost izgradnje 11. faze znaša dinarjev 34.363.679, V 
tej vsoti pa je zajeta tudi vrednost že opravljenih del za II. fazo v znesku 
dinarjev 8.065.679. zaradi že navedenih razlogov. Ta znesek predstavlja že 
zagotovljena sredstva za izgradnjo, manjkajoči del sredstev do končne 
predračunske vrednosti v višini 26.300.(X)0 din pa bomo zagotovili s 

— oročenimi sredstvi gospodarstva po predloženem samoupravnem 
sporazumu 

— krediti izvajalcev del 
— kreditom projektanske organizacije 
— sredstev ukinjenega državnega kapitala 
— kreditom KB Maribor podružnice Ptuj 
— sredstvi krajevne skupnosti Ptuj 
Podpisniki samoupravnega sporazuma o namenski odločitvi sredstev 

za izgradnjo II. faze Turistično gostinskega centra bi s tem lahko zagotovili 
sredstva v znesku 6.000.000 din. 

V prepričanju, da bodo delavci v OZD tako kot prvič tudi tokrat ak-
cijo usi>eSno izvedli in tako omogočili dokončno izgradnjo objekta, 
dajemo v razpravo in sprejem priloženi samoupravni sporazum. 

Samoupravni sporazum 
o združevanju in uporabi sredstev za financiranje razvojnih programov krajevnih skupnosti 

v občini Ptuj v letu 1976 in izvleček iz programov Krajevnih skupnosti 

1.člen 
Z namenom organiziranega pristopa k financiranju razvojnih 

programov krajevnih skupnosti v občini Ptuj in zaradi uveljavitve načela 
solidarnosti med krajevnimi skupnostmi se delavci temeljnih in drugih 
organizacij združenega dela ter drugih delovnih skupnosti, obrtniki in 
drugi samostojni poklici (v nadaljnjem besedilu: podpisniki) obvezujejo, 
da bodo v letu 1976 združevali del dohodka za financiranje razvojnih 
programov krajevnih skupnosti. 

2. člen 
Podpisniki tega samoupravnega sporazuma se obvezujejo, da na-

menijo za financiranje razvojnih programov krajevnih skupnosti sredstva 
od osnove bruto osebnih dohodkov 0,5 Sredstva, ki jih na osnovi tega 
samoupravnega sporazuma namenijo podpisniki sporazuma za financira-
nje razvojnih programov krajevnih skupnosti, se plačajo iz ostanka 
dohodka. Sredstva za financiranje skupnih potreb delovnih ljudi v krajev-
nih skupnostih po prvem odstavku tega člena se odvajajo sorazmerno 
številu zaposlenih na dan 31. december 1975. 

3. člen 
Sredstva, ki jih podpisniki samoupravnega sporazuma namenijo za 

financiranje potreb krajevnih skupnosti po tem samoupravnem sporazumu 
se zbirajo na zbirnem računu SDK. 

Podpisniki bodo sredstva po tem samoupravnem sporazumu nakazali 
po sprejetem zaključnem računu za leto 1975 do 31. marca oziroma naj-
kasneje mesec dni po sprejetju zaključnega računa. 

4. člen 
Prispevke delavcev v združenem delu obračunava in odvaja TOZD, 

kjer delavec dela. Prispevek obrtnikov in drugih samostojnih poklicev in 
delavcev, ki delajo pri njih, obračunava in izterja davčna uprava skupSčine 
občine Ptuj, po predpisih, ki veljajo za obračunavanje davkov in 
prispevkov. 

5. člen 
Sredstva, zbrana po tem samoupravnem sporazumu, se uporabijo za 

financiranje razvojnih programov krajevnih skupnosti v letu 1976, ki so 
sprejeti v skladu s srednjeročnimi programi in načrti razvoja krajevnih 
skupnosti in usklajeni na nivoju občine ter so sestavni del tega sporazuma. 

Skupna vrednost programov znaša 31.821.000 din. 

6. člen 
Razvojni programi KS za leto 1976 se bodo financirali iz naslednjih 

virov: 
— krajevni samoprispevek 8,399.000 
— dodatni samoprispevek po pogodbah 8,976.000 
— prispevek za uporabo mestnega zemljišča 3.896.000 
— sredstva zbrana na drugi način 2.705.000 
— prostovoljno delo 2.845.000 
— sredstva zbrana po tem sporazumu 3.000.0(X) 

31.821.000 

7. člen 
Zbrana sredstva se po tem samoupravnem sporazumu delijo: 
— 70 % krajevnim skupnostim, kjer njihovi delavci oziroma družine 

živijo na podlagi števila zaposlenih na dan 31. decembra 1975. 
— 30 '̂ 'o se solidarnostno razdelijo na manj razvite krajevne skupnosti. 

8. člen 
Za manj razvite krajevne skupnosti v občini Ptuj se Štejejo tiste 

krajevne skupnosti, ki izpolnjujejo pogoje, ki jih določa zakon o 
pospeševanju skladnejšega regionalnega razvoja v SR Sloveniji (Uradni list 
SRS, štev. 29/75). 

9. člen 
Zbrana sredstva po tem samoupravnem sporazumu razdeli krajevnim 

skupnostim zbor krajevnih skupnosti občine Ptuj, po določbah 7. in 8. čle-
na tega samoupravnega sporazuma na predlog IzvrSnega sveta skupSčine 
občine Ptuj. 

10. člen 
V prispevkih krajevnim skupnostim po tem samoupravnem sporazu-

mu niso vračunana sredstva, ki jih je TOZD vezana prispevati krajevni 
skupnosti po drugih samoupravnih sploSnih aktih ali posebej sklenjenih 
pogodbah. 

11. člen 
Krajevne skupnosti se obvezujejo, da bodo preko komisije za 

koordinacijo dela s krajevnimi skupnostmi obveSčale podpisnike 
samoupravnega sporazuma o porabi združenih sredstev po tem sporazu-
mu. 



12. člen 
Podpisniki samoupravnega sporazuma so soglasni, da izvajanje tega 

sporazuma spremlja komisija za koordinacijo dela s krajevnimi skupnost-
mi Izvršnega sveta skupščine občine Ptuj . 

Komisija iz prejšnjega odstavka daje obvezno razlago posameznim 
členom samoupravnega sporazuma in opozarja na neskladja ter predlaga 
podpisnikom samoupravnega sporazuma ukrepe za njegovo uresničevanje. 

13. člen 
Ta samoupravni sporazum začne veljati z dnem podpisa sporazuma po 

pooblaščenem predstavniku TOZD in drugih podpisnikov, uporablja pa se 
za leto 1976. 

Spremembe in dopolnitve samoupravnega sporazuma so možne le na 
način in po postopku, kakor je bil sklenjen. 
Predlog za spremembo in dopolnitev samoupravnega sporazuma lahko po-
da katerikoli podpisnik samoupravnega sporazuma. Predlog sprememb in 
dopolnitev je sprejet, če ga sprejmejo podpisniki samoupravnega 
sporazuma. 

I Z V L E Č E K I Z P R O G R A M O V K R A J E V N I H S K U P N O S T I 

V letu 1976 načrtujejo krajevne skupnosti naslednje akcije, ki so tu 
prikazane vrednostno: 

1. KS CIRKOVCE 
Asfaltiranje krajevnih cest 

— Pongerce 200 m 42.000 
— SD. Jablane 100 m 21.000 
— Šikole400 m 84.000 
— Sikole300m 63.000 

2. Vzdrževanje krajevnih cest 108.000 

3. Sofinanciranje modernizacije lokalne ceste 
Sp. Jablane-železniška postaja 1000 m 130.000 

4. Ureditev pokopališča 80.000 
5. Ureditev javne razsvetljave 

— Cirkovci 10.000 
— Mih ovce-Drago nja vas 80.000 

6. Ureditev zbiralnice mleka v Stražgonjci 4.000 
7. 1. faza gradnje doma krajanov 210.000 

832.000 

2. KSCIRKULANE 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 50.000 
2. Ureditev javne razsvetljave v Cirkulanah 220.000 
3. Gradnja TP Gradišča 7.000 

277.000 

3. KSDESTERNIK 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 124.000 
2. Ureditev pokopališča v Ločkem vrhu 30.000 
3. Javna razsvetljava v Desterniku 20.000 
4. Ureditev postajališč v Desterniku, Gomilcah in Janežovcih 45.000 
5. Ureditev telefonske govorilnice v Desterniku 15.000 
6. Ureditev garaže za mrliški voz in prostora za 

skladišče civilne zaščite 25.000 
7. Adaptacija poslovnih prostorov KS 25.000 
8. Adaptacija strehe na kulturnem domu 24.000 

308.000 

4. KS DOLENA 
1. Novogradnja ceste Kočice-Vildon 100.000 
2. Vzdrževanje krajevnih cest 100.000 

3. Gradnja vodovoda v Selah 30.000 
4. Ureditev javne razsvetljave v Selah in 

Trnovcu te rv 140.000 
Popovcih in Zg. Pristavi 140.000 

5. Ureditev postajališča in garaže za avtobus v Doleni 50.000 
6. Gradnja prostorov KS v Doleni 530.000 
7. Popravilo mostov preko Dravinje in Polskave 50.000 

1.140.000 

5 .KS DORNAVA 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 72.000 
2. Ureditev postajališč v Dornavi 40.000 
3. Ureditev prostorov KS ter dvorane 150.000 

262.000 

6. KSGORISNICA 
1. Asfaltiranje krajevnih cest 
— cesta na pokopališče 100.000 
— odcep v Zamušanih 105.000 
— cesta v Moškanjcih 90.000 
2. Vzdrževanje krajevnih cest 105.000 
3. Dokončna ureditev mrtvašnice 40.000 
4. Gradnja TP Tibolci 55.000 
5. Ureditev javne razsvetljave 150.000 
6. Ureditev postajališč v Moškanjcih 

Gorišnici in Zamušanih 40.000 
7. Ureditev ceste iz Placarovc proti Dravi 60.000 

745.000 

7. KS GRAJENA 
1. Novogradnja krajevnih cest 520.000 
2. Vzdrževanje krajevnih cest 140.000 
3. Delna regulacija potoka Grajena 50.000 

710.000 

8. KS HAJDINA 
1. Asfaltiranje ulic 

—- Jurčičeva ulica 180 m 39.000 
— Kirbiš Mlakar 190 m 41.000 
— Brenkovič - železniška postaja 200 m 40.000 

2. Vzdrževanje krajevnih cest 128.000 
3. Gradnja vodovoda 340.000 
4. Urejanje pokopališča 120.000 
5. Ureditev javne razsvetljave na Zg. Hajdini 90.000 
6. Gradnja TP v Hajdošah in Hajdini 200.000 
7. Ureditev postajališč v Hajdini, Skorbi, 

Hajdošah, Slovenja vasi in Gerečji vasi 210.000 
8. Urejanje mostov in propustov 85.000 
9. Urejanje prosvetnih dvoran in domov gasilcev 270.000 

10. Gradnja L faze doma D P O v Dražencih 490.000 
11. Ureditev telefonskih govorilnic v Slovenja 

vasi in Dražencih 97.000 
12. prometna signalizacija 23.000 
13. Osemenjevalne postaje 90.000 

2.263.000 

9. KS JURŠINCI 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 155.000 
2. Ureditev pokopališča in mrtvašnice 30.000 
3. Gradnja TP Dragovič 80.000 
4. Ureditev razsvetljave 10.000 
5. Ureditev avtobusnih postajališč 10.000 
6. Urejanje okolja doma KS 20.000 

305.000 

10. KS KIDRIČEVO 
1. Asfaltiranje krajevnih cest 

— Kungota-Gerečja vas 800 m 124.000 
— peš pot tovarna-naselje 150 m 30.000 
— ces tavNj ive rcah550m 156.000 

2. Vzdrževanje krajevnih cest 20.000 
3. Asfaltiranje lokalnih cest 60.000 
4. Gradnja vodovoda v Apačah 350.000 
5. Izdelava načrta za pokopališče 20.000 
6. Ureditev javne razsvetljave 

— Apače 20.000 
— Kungota 50.000 
— Njiverce 10.000 

7. Ureditev hidrantne mreže v Stmišču 10.000 
8. Ureditev tržnice 5.000 
9. Vzdrževanje naselij 520.000 

10. Vzdrževanje letnega kopališča 250.000 
11. Plačilo kreditov za pokopališče 1.030.000 

2.655.000 

11. KS LESKOVEC 
1. Asfaltiranje ceste na pokopališče 50.000 
2. Vzdrževanje krajevnih cest 180.000 
3. Asfaltiranje regionalne ceste (delež KS) 100,000 
4. Popravilo vrat na pokopališče 9.000 
5. Ureditev javne razsvetljave v Leskovcu 100.000 
6. Ureditev postajališča v Vel. Varnici 8.000 

447.000 

12. KS LOVRENC 
1. Gradnja vodovoda 1,900.000 
2. Gradnja kanalizacije 10.000 
3. Ureditev pokopališča 35.000 



/ 
4. Ureditev javne razsvetljave 35.000 
5. Ureditev zelenic 10.000 
6. Asfaltiranje parkirišč 40.000 
7. Asfaltiranje pločnikov 10.000 
8. Ureditev okolja spomenikov NOV 10.000 
9. Ureditev prostorov KS 300.000 

2.350.000 

13 .KSMAJSPERK 
1. Asfalt iranje krajevnih cest 180.000 
2. Novogradnja krajevnih cest 
— Jelovica 45.000 
— Sitež 45.000 
3. Vzdrževanje krajevnih cest 110.000 
4. Sofinanciranje modernizacije ceste v Sestržah 280.000 
5. Gradnja kanalizacije v Majšperku 100.000 
6. Urejanje pokopališč v Majšperku in na Jelovicah 270.000 
7. Ureditev javne razsvetljave 10.000 
8. Ureditev prostorov KS 150.000 

1.190.000 

14. KS MARKOVCl 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 132.000 
2. Asfaltiranje lokalnih cest (delež KS) 
— Prvenci 450.000 
— Strelci 300.000 
— Markovci 600.000 
3. Urejanje pokopališča 150.000 
4. Gradnja TP Markovci 200.000 
5. Ureditev javne razsvetljave Markovci-Zabovci 50.000 
6. Urejanje postajališč 100.000 
7. Vzdrževanje broda 50.000 

2.032.000 

15 .KSPODLEHN1K 
1. Novogradnja krajevnih cest 
— Stančina-Sedlašek 100.000 
— tri vode V. Varnica 40.(XX) 
— Dežno 200.000 
2. Vzdrževanje krajevnih cest 120.000 
3. Asfaltiranje lokalnih cest Nova cerkev-Majski vrh 300.000 
4. Gradnja vodovoda Dežno-Gorca 500.000 
5. Ureditev pokopališča 5.000 

1.265.000 

16. KS POLENŠAK 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 50.000 
2. Ureditev pokopališča 20.000 
3. Ureditev postajališč 5.000 
4. Telefonski priključek 10.000 
5. Popravilo mostu v Hlaponcih 18.000 
6. Gradnja TP Polenci-Strmec 180.000 
7. Popravilo gasilskega doma 200.000 

483.000 

17. KS PTUJSKA GORA 
1. Novogradnja krajevne ceste Vrhi-Stogoci 7.000 
2. Vzdrževanje krajevnih cest 100.000 
3. Sofinanciranje modernizacije ceste 

Ptujska gora-Podlože 300.000 
4. Gradnja vodovoda 50.0(X) 
5. Ureditev pokopališč 4.000 
6. Ureditev javne razsvetljave v Podložah 70.000 
7. Ureditev postajališč 10.0(X) 
8. Gradnja mostov v 
— Doklecah 50.000 
- S l a p a h 150.000 

741.000 

18. KS ROGOZNICA 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 140.000 
2. Sofinanciranje modernizacije ceste Pacinje-Velovlak 600.000 
3. Gradnja vodovoda 250.000 
4. T P Kicar 140.000 
5. Urejanje postajališč 60.000 

1.190.000 

19. KS STOPERCE 
1. Novogradnja krajevne ceste Sitež-Grdina 5.000 
2. Vzdrževanje krajevnih cest 5.000 
3. Gradn ja TP 250.000 
4. Ureditev mostu v Grdini 10.000 

270.000 

20. KS TRNOVSKA VAS 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 20.000 
2. Sofinanciranje modernizacij lokalne ceste 

Trnovska vas-Vitomarci 350.000 
3. Ureditev pokopališča 10.000 
4. Javna razsvetljava 15.0(X) 

395.000 

21. KS VIDEM PRI P T U J U 
1. Asfalt iranje ceste v Sturmovcu 400.000 
2. Novogradnja krajevnih cest 
— Ljubstava 30.000 
— Dravinjski vrh —Ljubs tava 20.000 
3. Vzdrževanje krajevnih cest 60.(XX) 
4. Sofinanciranje regionalne ceste Videm-Leskovec 300.0(X) 
5. Gradnja vodovoda 
— Pobrežje 650.000 
— Tržec-Jurovci 200.000 
6. Ureditev pokopališča 50.000 
7. Gradnja T P 
— Lancova vas 20.000 
— Vareja-Soviče 30.000 
8. Ureditev postajališč ^ 20.000 
9. Sofinanciranje izgradnje prostorov za KS ' 350.0(X) 

2.130.000 

22. KS VITOMARCI 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 50.000 
2. Sofinanciranje modernizacije ceste 

Trnovska vas-Vitomarci 400.000 
3. Ureditev pokopališča 5.000 

455.000 

23. KS ZAVRČ 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 21.000 
2. Ureditev pokopališča 100.000 
3. Gradnja T P Hrastovec 140.000 

261.000 

24. KS ŽETALE 
1. Vzdrževanje krajevnih cest 150.000 
2. Ureditev pokopališča 
3. Ureditev postajališč 10.000 

185.000 

25. KS PTUJ 
I. Modernizacija-asfaltiranje krajevnih cest: 

1. Asfaltiranje Tomšičeve ulice 1.000 m 500.000 
2. Asfaltiranje Natašine poti 400 m 130.000 
3. Asfaltiranje Stuki-Mestni vrh 1.000 m 150.000 
4. Razširitev Vegove ulice 500 m 200.000 
5. Asfaltiranje pločnikov v mestu 2.000 m 200.000 

1.180.000 

II. Novogradnja makadamskih cest: 
1. Ureditev pešpoti proti avtobusni postaji, Ljudski 

vrt, Vičavska pot, in razširitev zapornic ob 
Ormoški cesti 1,050.000 
peš pot Mariborska cesta in 
Ormoška cesta 1.050.000 

III. Tekoče vzdrževanje krajevnih cest: 
I. Gramoziranje krajevnih cest 1.000 kub. m 50.000 

IV. Sofinanciranje asfalt iranja lokalnih cest 
V. Gradn ja vodovoda 

1. Sofinanciranje vodovoda Brstje in Rabelčja vas 200.000 
VI. Gradnja kanalizacije: 

1. Gradnja kanalizacije Budina 500.000 
2. Gradnja kanalizacije v Prešernovi ulici 100.000 
3. Sofinanciranje čistilne naprave 900.000 

1.500.000 
VII. Ureditev pokopališč in mrliških vežic: 

. 1. Gradnja novega pokopališča-Rogoznica 1.200.000 
VIII. Javna razsvetljava in sofinanciranje t rafopostaj 

1. Sofinanciranje javne razsvetljave in t rafopostaj 200.(X)0 
2. Plačilo tokovine javne razsvetljave 9(X).(X)0 

1.100.000 
IX. Ureditev avtobusnih postajališč: 
X. Drugi komunalni objekti: 

1. Sofinanciranje zdravstvenega doma 800.000 
2. Sofinanciranje gradnje vrtca v Turnišču 400.000 
3. Vzdrževanje ulic in cest, parkov, javna snaga 1.100.{XX) 
4. Sanacija ribnika v Ljudskem vrtu 200.0(X) 
5. Ureditev otroških igrišč 50.000 
6. Javno sanitarno kopališče in WC 100.000 

2,650.000 



STALIŠČA SKUPNE SEJE IZVRŠNEGA ODBORA PREDSEDSTVA OBCINSICE KONFERENCE 
SZDL PTUJ IN PREDSEDSTVA OBČINSKEGA SVETA ZVEZE SINDIKATOV PTUJ DO 
PREDLOŽENIH OSNUTKOV SAMOUPRAVNIH SPORAZUMOV 

L Samoupravni sporazumi sovpadajo v prvo leto realizacge srednjeročnega plana razvoja občine Ptuj 
in so solidna osnova za aktiviranje delovnih ^udi in občanov, da začnemo poglobljeno razmišljati o 
vseh družbenih vprašanjih v skladu z novo ustavo. S takim načinom in pristopom ob vstopu v 
srednjeročno obdobje se bomo delavci in občani zavestno odločali za pospešeno realizacijo potreb 
in hitrejši razvoj družbenega standarda. Ocenjevali bomo realne posebnosti in n ožnosti 
združevanja sredstev združenega dela in tudi zavest vsakega posameznika. 

2. Zavedamo se težav, naporov in uspehov našega gospodarstva, vendar so v občini potrebe na 
področju gradnje objektov splošnega in skupnega pomena tako pereče, da podpiramo predložene 
sporazume. To je edina zanesljh'a pot za hitrejše odpravljanje in premagovanje razlik v razvitosti. 

3. Pozivamo delovne ljudi in občane, da v samoupravnih organih in v družbenopolitičnih 
organizacijah razpravljajo o predloženih osnutkih in jih s predlogi dopolnijo. Pripombe in predloge 
bomo posredovali na občinski svet ZSS Ptuj najkasneje DO 10. FEBRUARJA 1976. 

Pričakujemo, da bomo vsi podprli osnutke in s kvalitetnimi pripombami oblikovali konkretne 
predloge samoupravnih sporazumov. 

4. Predloge samoupravnih sporazumov bo do 15. febmatja 1976 posredovala posebna komisija vsem 
podpisnikom, da bi na ta način lahko o njih razpravljali in sprejeli na zborih delovnih ljudi. 

POZIVAMO PODPISNIKE, DA SE NA ZBORIH ODLOČIMO ZA PODPIS SAMOUPRAVNIH 
SPORAZUMOV IN S TEM PRISPEVAMO H HITREJŠEMU RAZREŠEVANJU SKUPNIH 
PROBLEMOV V NAŠI OBČINI. 

) 

Ptuj, 27. januarja 1976 

Izvršni odbor predsedstva O K SZDL 
Ptuj 

Predsedstvo občinskega sveta ZSS 
Ptuj 


